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Doklej večje potrebe kot materialne možnosti

Ce se apetiti 
preveč razbohotijo...
Berite na tretji strani

Organizacije
združenega dela zahtevajo 
prenizko raven znanja

Berite na četrti strani

Samoupravni
Kralj

Predsednik RS ZSS Vinko Hafner v Kliničnem centru

Zdravje je vse dražje
Ivo Kuljaj Igo Tratnik

Najprej kmetje, potlej no
vinar... Tak je vrstni red pogo
vorov pri Antonu Kralju, vodji 
temeljne organizacije kooperan
tov pri metliški Kmetijski zadru
gi. Pa ne mislite, da sta kmeta iz 
Vivodine prej prišla. Ne, bil sem 
pred njima v Antonovi pisarni.

Značilen dogodek za naš 
družbeni prostor? Bržčas ne,
vendar za marsikoga iz uradni
ških in drugih vrst zelo poučen...

Da ne zaidemo. Pišemo na
mreč o Antonu Kralju, prvem 
dobitniku najvišjega republi
škega priznanja ob dnevu sa- 
moupravljalcev onstran Gorjan
cev. Kralj ga deli z vsemi pri 
Kmetijski zadrugi, »saj to je 
vendar priznanje celotni Kmetij
ski zadrugi«, pravi Tone, ko sta 
vinogradnika — bodoča koope
ranta — zadovoljna odšla.

Kralj je doma Gribljah, belo
kranjska duša od pet do glave. 
Ena redkih, ki ni nikoli rekla 
»zbogom« očetovi grudi. Denar
jev ni bilo takih, ki bi premotili 
Antona. Na življenjskem raz
potju zmagoslavnega leta 1945 
je Kraljič odložil puško Gubčeve 
brigade, ki jp je pograbil kot 
16-letni pobič. Odločil se je bil, 
da bo s svojim znojem pognojil 
borno domačo zemljo. Se danes 
jo gnoji, dasi je »vodja«. »Kme
tija doma v Gribljah mora biti 
obdelana, kaj bi pa sicer ljudje 
rekli: nas spodbuja, naj pove
čamo pridelek, sam ima pa vse 
zanemarjeno«, razmišlja sam 
svoj »kralj«. »Res na kmetiji 
največji del bremena nosi žena, 
toda tudi sam rad poprimem. 
Tega sem vajen že od malih
nog.«

Kralj je dobil republiško priz
nanje »za uresničevanje zakona 
o združenem delu v kmetijstvu in 
za razvijanje ekonomskih odno
sov z zasebnimi kmetovalci.« Kaj 
se skriva za temi uradnimi stavki 
v obrazložitvi?

»V Kmetijski zadrugi smo se 
organizirali v skladu s črko za
kona o združenem delu, smo pa 
še daleč od pravega samouprav
ljanja. Cilj Kmetijske zadruge je 
izenačiti kooperante z delavci v 
združenem delu in sicer v vseh 
pogledih. Da pa bi to dosegli, si 
moramo v prvi vrsti prizadevati, 
da bi kooperanti povečali proi
zvodnjo. Z njo bi zasebni kmeto
valec tudi dejansko lahko opra
vičil potrebne dajatve.«

Kmetje-kooperanti ne koope- 
rirajo zgolj s svojo proizvodnjo. 
Prizadevajo si, da bi imeli odlo
čilno besedo tudi pri končnem 
dohodku, ki ga da njihov pride
lek. »Res je,« razmišlja dalje

Kralj, v Kmetijski zadrugi smo 
precej storili pri vključevanju 
kooperantov v samoupravne or
gane zadruge.. V njih imajo 
kfnetje dvotretjinsko večino, kar 
je v marsičem pripomoglo k 
skupni obnovi vinogradov. 
Kmetje so združili svojo zemljo v 
vinogradniško skupnost. Izru
vani mejniki pomeniji največjo 
prelomnico v njihovem življenju. 
Pravim prelomnico, kajti kmet 
bo šele tedaj upravljal sam s 
seboj, ko bo obvladal ves eko
nomski proces.«

V Kmetijski zadrugi Metlika 
so doslej opravili približno 48 
hektarjev skupne obnove vino
gradov. Mislijo pa že na veliko 
večje površine. V to jih silijo že 
letos povečane zmogljivosti za 
100 vagonov vina. »Da«, pravi 
Kralj, in če ne mislimo več pre
delovati grozdja'iz drugih jugo
slovanskih vinorodnih krajev, si 
moramo še bolj prizadevati, da bi 
v zadrugo vključili vse tiste, ki še 
vedno vztrajajo s starim, preži
velim načinom proizvodnje in 
gospodarjenja.«

Bržčas to niti ne bo tako težko. 
V poprečju za 50 do 70 odstot
kov povečan pridelek grozdja in 
s tem tudi veliko večji dohodek, 
ki ga dajejo skupno obnovljeni 
vinogradi, se močno pozna tudi v 
kmetovi blagajni. Ta pa je odlo
čilna tudi pri vključevanju kmeta 
v zadrugo... Ne nazadnje je tak
šen način tudi nova kakovost 
naših samoupravnih odnosov, ki 
ima z nekdanjim zadružništvom 
zelo malo ali skorajda nič skup
nega

Klinični center v Ljubljani 
prav gotovo ni slovensko zdrav
stvo, je pa njegov nepogrešljivi 
del. S to ugotovitvijo se prav go- 
tovolahkostrin jamo vsi,zdravi in 
bolni, »izvajalci« in »porabniki« 
zdravstvenih storitev. Klinični 
center je vsekakor dejstvo, še 
precej daleč od dejstva — so
dimo to po razpravah in razmiš
ljanjih na najrazličnejših ravneh 
— pa je natančnejša opredelitev 
njegove vloge v slovenskem in 
tudi v jugoslovanskem prostoru.

Ob nedavnem obisku pred
sednika RS ZSS Vinka Hafnerja, 
ki je s svojimi sodelavci obiskal 
Klinični center, so udeleženci 
pogovora veliko govorili o ključ
nih vprašanjih v slovenskem 
zdravstvu. Seveda s poudarkom 
na kliničnem centru ali gledanju 
iz te osrednje slovenske zdrav
stvene ustanove. Predvsem je 
treba opozoriti na to, da gre za 
izredno veliko skupnost delavcev 
(center ima več kot 6500 zapo

slenih, od tega 800 visokokvalifi
ciranih, 710 zdravnikov...), ki 
ima opraviti še s številnimi »po
sebnimi težavami« pri opravlja
nju svojih delovnih nalog zaradi 
izredno velikega odtoka zapo
slenih žensk (od petih zaposle
nih so štiri ženske, kar je ver
jetno najbolj »ženski odstotek« 
pri nas!). Klinični center lahko 
sicer obzdajšnji poprečni ležalni 
dobi sprejme na leto nad 
100.000 bolnikov. Zanimiva — 
in tudi zaskrbljujoča! :— je raz
poreditev bolnikov po zdrav
stvenih regijah. Na ljubljansko 
odpade kakih šest desetin vseh 
bolnikov, tri desetine »pridejo« 
na druge regije iz Slovenije in 
preostala desetina na druge re
publike ter inozemstvo. V kli
ničnem centru posebej opozar
jajo na dokaj poenostavljeno (in 
včasih tudi škodljivo) gledanje, 
kako je center samo tisto, kar je 
bilo zgrajeno na novo. In vendar 
je v novem delu samo dobra če
trtina od vseh 4100 postelj!

Kakšna je in naj bi bila vloga 
kliničnega centra v delitvi del a v 

-zdravstvu in svobodni menjavi 
dela? Vprašanje je na prvi po
gled dokaj preprosto, odgovori 
pa še zdaleč ne in videti je, kakor 
bi se tisti, ki si upajo razkriti 
prave recepte za rešitve, uvrš
čali v redkoštevilno vrsto »po
gumnih državljanov«. No, nekaj 
jih mendaže je... Vsaj v izjavah 
se vsi zavedajo, da je Slovenija 
(ob upoštevanju gospodarske in 
denarne zmogljivosti) tako maj
hen prostor, da si ne moremo 
privoščiti kliničnih centrov »v 
vsaki občini«, če nam utegne biti 
še eden republiški preveliko 
breme, če nam ne bo uspelo nje
gove dejavnosti prav vtkati v 
slovensko zdravstveno omrežje.

Dobro je, da se v Kliničnem 
centru zavedajo, kako se morajo 
v svoje in splošno dobro predv
sem znotraj dobro organizirati 
(v zvezi s tem naj. opozorimo 
predvsem na spoznanje, da gre

za tako veliko organizacijo, da 
jo je nemogoče »kontrolirati iz 
ene pisarne«), smotrno povezati 
z drugimi (razpravljajo o usta
novitvi SOZD skupaj z onkolo
škim inštitutom in zavodom za 
transfuzijo krvi ter morda še 
kom), zraven pa spraviti skupaj 
še potrebno modernizacijo (ra
čunalnik!), se dogoviriti za prio
ritetne naloge,, priti bliže k sti- 
mulativnejšim oblikam financi
ranja.. .

O razmerah v zdravstvu bomo 
morali v prihodnje še veliko pi
sati. Ne nazadnje tudi o vsem, 
kar je povezano z ustvarjanjem 
novega zakona o zdravstvenem 
varstvu, potem pa tudi o uve
ljavljanju tega, čemur po do
mače pravimo: kaj napraviti, da 
bodo vsi naši občani približno 
enako zdravstveno varni, ne 
glede na to, da je klinični center 
(če ga pojmujemo kot »medicin
ski vrh«) samo v Ljubljani, lju
dje pa žive »od Triglava do 
Sotl e«.

Fotografija: Andrej Agnič

Minimalni življenjski stroški štiričlanske delavske družine so se od lanskega decembra do letošnjega avgusta povečali za 898 dinarjev, poprečni 
realni osebni dohodki na zaposlenega pa so letos zaradi naraščajočih ži vljenjskih stroškov padli ria raven 1977. leta. Kljub precejšnji draginji pa 
je na ljubljanski tržnici vselej živahno. Le da so oči praviloma zmeraj bolj velike, ^možnosti za nakup pa čedalje manjše...
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KAJ SMO STORILI Republiški odbor sindikata delavcev tekstilne industrije o gospodarjenju

Je kmet lahko 
član sindikata?

Tekstilci v precepu

Ciril Brajer

Zakon o združenem delu 
določa, da imajo združeni 
kmetje na osnovi svojega dela 
enak družbenoekonomski polo
žaj in enake pravice, obveznosti 
ter odgovornosti kot delavci v 
organizacijah združenega dela. 
Ko se vključujejo v združeno 
delo so kmetje po svojem druž
beno ekonomskem položaju v 
samoupravni socialistični družbi 
povsem izenačeni z drugimi de
lovnimi ljudmi. Njihove za
družne organizacije predstav
ljajo v sistemu združenega dela 
okvir za združevanje dela, sred
stev in zemlje kmetov z družbe
nimi sredstvi in delom delavcev 
in tudi okvir za združevanje dela 
in sredstev kmetov med seboj. 
Tako zadružna organizacija ni 
več od kmetov ločen gospodarski 
subjekt, ki z njimi sklepa proi
zvodne in poslovne aranžmaje. 
To je asociacija združenih kme
tov in delavcev, ki skupno orga
nizirajo proizvodnjo na gospo
darstvih članov zadruge in reali
zacijo te proizvodnje. S tem sta
tusom kmetov, ki izvira iz zdru
ževanja, je povezana njihova 
pravica do delitve dohodka na 
osnovi načel dohodkovnega po
vezovanja. Ukinjen je kupopro
dajni princip v odnosih med za
družno organizacijo in kmeti. V 
zasebno kmetijsko proizvodnjo 
se vključujejo družbena proi
zvodna sredstva, zasebna zemlja 
in druga zasebna proizvajalna 
sredstva kot proizvodni dejavnik 
pa počasi vse bolj zgubljajo 
vlogo. Več družbenih proizvod
nih sredstev je vključenih v 
takšno kooperacijsko proizvod
njo, manjša je vloga zasebnih 
proizvajalnih sredstev in bolj je 
kmet vključen v združeno delo.

Zadružna organizacija je tudi 
mesto, kjer kmetje uresničujejo 
svojo pravico do samoupravnega 
združevanja v proizvodni atmos
feri. Nekaj podatkov kaže, da s 
svojim samoupravnim položa
jem še niso v celoti zadovoljni, 
predvsem pgrešajo možnost za 
bolj tvorno sodelovanje pri obli
kovanju odločitev. Kmetijske 
zadruge pa postajajo vse bolj 
mesto, kjer pride neposreden 
vpliv kmetov bolj do izraza, sa
moupravno dohodkovno samo
stojne temeljne zadružne orga
nizacije omogočajo decentrali

zacijo upravljanja. Proces zdru
ževanja kmetov bi bil lahko hi
trejši, pa ga ovirajo predvsem 
razdrobljena agrarna struktura, 
neurejeno tržišče, pomankanje 
strokovnega kadra v zadružen 
zadružnem sektorju in tudi slabe 
izkušnje kmetov na področju za
družništva in podružbljanja iz 
preteklosti.

Te ugotovitve smo povzeli iz 
tez za sestanek delovne skupine 
za pripravo informacij o samou
pravnem organiziranju in do
hodkovnem združevanju kme
tov. Pripravil ga je RO sindikata 
delavcev kmetijstva, živilske in 
tobačne industrije kot del pri
prav na zvezno razpravo. Tema 
je gotovo pomembna, toda 
zaman smo čakali na predstav
nike Zadružne zveze in Sekreta
riata za kmetijstvo. V tezah pa 
smo pogrešili vlogo sindikata pri 
urejanju pomembnih vprašanj, 
pa smo izkoristili čas in povpra
šali še o tem.

Prav vključevanje kmetov v 
sindikat je eno ključnih vprašanj, 
na katera zdaj republiški odbor 
išče odgovor. Res je po statutu 
lahko član sindikata (le) zadru
žen kmet, je pa to definicija, ki si 
jo v Jugoslaviji zelo različno ra
zlagajo. Na republiškem odboru 
so nam pojasnili, da vse skupaj ni 
dorečeno, tudi najbolj pravično 
ni, »a kaj jim pa lahko trenutno 
nudimo?« so se vprašali. »Kmet 
je lastnik zemlje, z njo samo
stojno razpolaga težko bo šlo...«

Kmet je torej lah ko član Zveze 
komunistov, težave pa ima s 
članstvom v sindikatu. Ta se za
veda pomena kmeta, saj pred
stavlja le-ta približno 80 odstot
kov kmetijske proizvodnje v naši 
republiki, in prav zdaj intenzivno 
iščejo dogovor, kako opredeliti 
kmetov položaj, da se ne bo več 
čutil zapostavljenega. Čeprav 
vez kmet — sindikat res ni nepo
sredna, pa se sindikat seveda 
vključuje v reševanje vseh vpra
šanj, ki tarejo tudi kmeta, naj bo 
to gospodarstvo, socialno var
stvo, samoupravno organizira
nje...

NAJ OSTANE MED NAMI

Ko so na zadnji seji predsedstva RS ZSS delegati razpravljali o in
vesticijah (mimogrede: konec marca je 1499 investitorjev prijavilo 
3145 nedokončanih objektov v skupni vrednosti 96602 milijona dinar
jev, kar je več kot dvakratni znesek izplačil za naložbe v 1978. letu!), je 
prosil za besedo tudi Ivan Kramar, predsednik medobčinskega sveta 
ZS Celje.

»Tisto, kar bom sedaj povedal, je politično nevarno«, je začel.
»Potem pa nikar ne povej«, ga je zbodel predsednik Vinko Hafner.
»Moram, sicer se ne bom upal vrniti v Celje«, je »nasprotoval« Kra

mar in odločno začel: »To je zato tako, ker za marsikatero večjo investi
cijo stoji politik na zelo odgovornem položaju...«

»No, če lahko povem svojo sodbo: nič kaj politično problematičnega 
nisi rekel«, je odvrnil Vinko Hafner.

D. K.

V času, ko z vseh strani »grmi« proti kopicam delegatskih gradiv , 
ki (tudi) s svojo preobsežnostjo zavirajo delovanje delegatskega siste
ma, lahko navedemo lep primer, kako se da takšnim očitkom izogniti. 
RO sindikata delavcev proizvodnje in predelave kovin Slovenije je v 
svojem vabilu na razgovor o uresničevanju zakona o združenem delu v 
SOZD, ki je bil minuli teden v Iskri, kratko in jedrnato zapisal: 
»... vam ne posreduje drugih gradiv, katera so potrebna za razpravo, 
ker sodimo, da ste seznanjeni...« C. B.

Ivo Kuljaj /

Minula seja republiškega 
odbora sindikata delavcev tek
stilne in usnjarske predelovalne 
industrije je minila v dokaj za
skrbljujočem tonu. Ne tolikanj 
zavoljo ugotovitev razpravljajo
čih, da lahko le bolj beležijo te
žave, kot pa rešujejo, marveč za
radi podatkov o poslovanju tek
stilne industrije v letošnjem 
prvem polletju. Slednji so vse 
prej kot spodbudni.

Slovenska tekstilna industrija 
ob polletju razen celjskega 
»Topra« sicer ni imela izgub. Ce 
vemo, v kakšnih pogojih prido
bivanja pa tudi razporejanja do
hodka dela tekstilna industrija, 
potlej se moramo vprašati, na či
gavih plečih je zrasel ta ugoden 
polletni rezultat. Brez dvoma — 
na delavskih. Tekstilni delavec 
prejme namreč v poprečju le 
5575 dinarjev osebnega do
hodka na mesec, kar je za 1116 
dinarjev manj od poprečja go

spodarstva v republiki. To po
meni, da dobi tekstilni delavec na 
leto skoraj dve plači manj. Kam 
vodi takšno stanje?

Pred leti je na eno delovno 
mesto v tekstilni industriji čakalo 
kakih 50 delavcev, danes je ta 
slika obrnjena. Kratko poveda
no, tekstilna industrija ob pol
letju sicer ni imela izgub, nihče 
pa ne vodi računa o velikih ka
drovskih izgubah. Te pa uteg
nejo biti včasih veliko bolj žgoče 
kot izgube v običajnem pomenu 
te besede, kot je preudarno ugo
tovil eden od delegatov. In še to. 
Če bi delavci v slovenski tekstilni 
industriji prejemali takšne 
osebne dohodke kot jih v po
prečju drugi delavci v gospodar
stvu, bi 17 slovenskih tekstilnih 
organizacij združenega dela 
takoj poslovalo z izgubo.

Na sej' 'e šlo veliko besed tudi 
na rof%š najrazličnejših sistem
skih bremenitev, ki da so »raka

sto tkivo« v razvoju našega tek- 
stilstva. Med drugim je bil še zla
sti na tapeti dohodek, ki ga tek
stilci namenjajo za pomoč nera
zvitim. V tej zvezi so sodelujoči v 
razpravi ponovili že znano ugo
tovitev, da tekstilci plačujejo 
največ, kar izvira še iz^asov, »ko 
jim je dobro šlo«.

Ko je stekla beseda o produk
tivnosti, je bilo slišati, da je ta na 
evropski ravni. Žal ni na takšni 
ravni tudi režija, v kateri tekstilci 
— skupaj z nujno potrebnimi si
stemskimi ukrepi — vidijo svoj 
boljši jutri.

Kar zadeva cene tekstilnih iz
delkov, so delegati poudarili, da 
se le- te povečujejo zgolj na rovaš 
večjih stroškov repreoomateria- 
lov, niso pa tudi odraz nenehno 
rastočih cen najrazličnejših 
energetskih virov, storitev itd. 
Inflacija ne gre v prid tekstilcem, 
čeprav tudi ta narekuje višje 
cene njihovih izdelkov.-Resnica

je namreč ta, da tudi delavci tek
stilne industrije z inflacijo več 
zgube kot dobe, saj so cene nji
hovih izdelkov pod administra
tivnim nadzorom, mnogi repro- 
materiali pa ne.

Ko so delegati primerjali le
tošnje polletne rezultate, so ugo
tovili, da so ti — glede na enako 
lansko obdobje — v celoti 
mnogo boljši. Rezultati pa, pri
merjani na plan prvega letoš
njega polletja, kažejo dosti manj 
ugodno sliko. Plan celotnega 
prihodka so presegli le v volnar- 
ski grupi, zelo malo tudi v bom
bažni, medtem ko pletilska in 
konfekcijska dokaj zaostajata. 
Še slabše je z dohodkom, kjer so 
vse grupe pod predvidenimi šte
vilkami, kar pomeni, da so mate
rialni stroški nad planirano viši
no.

Republiški odbor sindikata delavcev prometa in zvez Slovenije

Ne ponavljati starega
Marjan Horvat

Minuli torek je bila skupna 
seja komisije za samoupravlja
nje in komisije za železniški 
promet pri republiškem odboru 
sindikata delavcev prometa in 
zvez Slovenije. Najprej je stekla 
beseda o demokratizaciji odno
sov, kolektivnem delu in odgo
vornosti v zvezi sindikatov, ki je 
ob nekaterih vprašanjih izzvenela 
v ponavljanje tistega, kar je zapi
sano v dokumentu, ki je v javni 
razpravi. Največ pozornosti pa 
so člani obeh komisij namenili ti
stim vprašanjem, ki zadevajo 
delo in pogoje dela občinskih 
odborov sindikata prometa in 
zvez in predlogu, naj bi v prihod
nje oblikovali takšne odbore na 
medobčinski ravni, ne pa samo 
v posebnih družbenopolitičnih 
skupnostih^ kot so mesto, obala 
itd. Pri tem pa ne smemo mimo 
tistih razprav, kjer so se člani

komisij zavzemali za profesio
nalno delo v medobčinskih od
borih, saj so nekateri menili, da 
je z novo organiziranostjo v ob
činskih svetih, ko profesionalni 
delavci več niso zadolženi za de
javnosti, precej težav, pa tudi 
stiki z osnovnimi organizacijami 
so manj pristni. Za opazovalca 
pa je bila razprava o tej točki 
dnevnega reda tudi komična, saj 
so nekateri govorili o statutar
nem sklepu o organiziranosti 
ZSS, čeprav vemo, da smo na 
mariborskem kongresu sprejeli 
statut ZSS. Pa tudi ponavljanje 
starih resnic, kaj sodi in kaj ne v 
posamezen sindikat, je jalovo 
početje, saj bržčas ne bomo 
zmogli nikdar povsem natančno 
opredeliti v takšni meri »čistosti« 
sindikatov dejavnosti, da se ne bi 
ob glavni dejavnosti pojavljalo 
še kaj drugega, kot denimo v

prometu in zvezah tu in tam tudi 
gostinstvo itd. V obeh komisijah 
pa so se zavzeli tudi za ukinjanje 
komisij pri republiškem odboru, 
njihovo delo pa naj bi opravljali 
koordinacijski odbori sindikata v 
sestavljenih organizacijah zdru
ženega dela.

Člani komisij pa so se seznanili 
tudi s pobudo družbenega pra
vobranilca samoupravljanja
Ljubljane, ki je predlagal sestav
ljeni organizaciji združenega 
dela SAP-Viator, da že pred 
sprejemom samoupravnega 
akta, ki bo urejal prehajanje de
lavcev iz ene temeljne organiza
cije v drugo, spremenijo neka
tere določbe ter oblikujejo sa
moupravno zakonodajo v skladu 
z ustreznimi določbami zakona o 
združenem delu in zakona o de
lovnih razmerjih. Navkljub očit
nemu navzkrižju predvidenih

določb v samoupravnem spora
zumu SOZD SAP-Viator z zako
noma, pa je tudi koordinacijski 
odbor sindikata v tej sestavljeni 
organizaciji raje poslušal stro
kovno službo, kot pa družbenega 
pravobranilca. V koordinacij
skem odboru sindikata, pa tudi v 
konferencah osnovnih organiza
cij sindikata bodo zategadelj mo
rali zelo resno spregovoriti o 
takem ravnanju. Izgovarjanje na 
to, da člani koordinacijskega od
bora sindikata niso pravniki in da 
določb zakona b združenem delu 
in zakona o delovnih razmerjih 
ne poznajo, prav gotovo ne bi 
smeli upoštevati, kajti oba sta 
bila dolgo časa v javni razpravi 
pred sprejemom, poleg tega pa, 
sta tudi dosti jasna in konkret
na.

V Iskri so se pogovarjali o uresničevanju zakona o združenem delu v SOZD

Plan ogrožajo le investicije
Ciril Brajer

Republiški odbor sindikata 
delavcev proizvodnje in prede
lave kovin Slovenije je sklical v 
ljubljanski Iskri pogovor o ure
sničevanju zakona o združenem 
delu v sestavljenih organizacijah 
združenega dela. Ta pogovor 
sodi v program dela republiškega 
odbora in pripravili so ga v dogo
voru s CK ZKS, RS ZSS, Gospo
darsko zbornico Slovenije in 
družbenim pravobranilcem sa
mcu pri. vij .ulja. Pogovor naj bi še 
pospešil uresničevanje določil 
zakona o združenem delu in do
govorov, ki so jih delavci oprede
lili v samoupravnih aktih o zdru
ževanju v SOZD.

V SOZD Iskra je zdaj združe
nih 12 dr l o vn:h organizaci j Pro
ces samoupravne orgamziraco;':i 
še vedno ni končan, še ga nare
kuje razvoj tehnologije, pro
gramske usmeritve in ekonomi

ka. Iščejo način organiziranosti, 
ki bo res v polni meri zagotavljal 
razvite tehnično tehnološke 
osnove dela in takšno delitev 
dela, ki omogoča specializacijo 
in s tem večjo produktivnost 
družbenega dela. Pripravljajo 
tudi organiziranje interne banke, 
o kateri so delavci v Iskri že spre
jeli samoupravni sporazum.

Temelj Iskrinega razvojno 
tehnološkega prestrukturiranja v 
tekočem in prihodnjem srednje
ročnem obdobju je usmeritev na 
proizvode in sisteme z večjo ude
ležbo znanja, na raziskovalno ra
zvojno dejavnost in izvoz. Tako 
nameravajo zmanjšati tehnolo
ški zaostanek za razvitim svetom 
in doseči večjo konkurenčnost za 
izvoz kompleksnejših proizvo- 

j dov in s tern gotovo tudi večji do- 
■'.oclek. Združevanje sredstev za 
takšne s •..■ ateške objekte na ravni

SOZD naj bi leta 1985 že prese
glo 15 odstotkov vseh sredstev, 
namenjenih razvoju. Razmiš
ljajo tudi o razvoju lastnega si
stema funkcionalnega izobraže
vanja, saj visoko zastavljeni cilji 
zahtevajo res dobre strokovnja
ke.

To so usmeritve, ki so dale 
pomembne rezultate že v teko
čem planskem obdobju in Iskra 
planske obveznosti izpolnjuje. 
Izjema so investicije, kjer jih je 
priškrnilo »restriktivno obdob
je« in tako ogrozilo nadaljnje 
programsko tehnološko pre
strukturiranje Iskre. Elektronika 
se v svetu izredno hitro razvija in 
če nočemo zaostati, bo seveda 
treba tudi marsikaj vložiti. Če 
Iskra noče tvegati tehnološkega 
zastarevanja, mora že v tem in 
delno prihodnjem obdobju inve
stirati 11.250 milijonov dinarjev.

Družbenopolitične organiza
cije so v teh procesih odigrale 
pomembno vlogo. Tudi na tem 
področju so se v Iskri ustrezno 
organizirali, organizacijske 
spremembe se odražajo predv
sem v vsebini delovanja. Ena 
osnovnih aktivnosti v njihovih 
programih je uveljavljanje 
ustavnega koncepta samou
pravne organiziranosti združe
nega dela, ki ga je nadalje opre
delil zakon o združenem delu. Ta 
osnovni program vsako leto do
polnijo z letnimi akcijskimi pro
grami sprejemanja posameznih 
samoupravnih splošnih aktov. 
Skrbe, da se sprejeta samou
pravna organiziranost dopol
njuje z vsebino, v kateri se ure
sničuje resnična pravica in odgo
vornost delavcev za gospodarje
nje in upravljanje z družbenimi 
sredstvi.
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Doklej večje potrebe kot materialne možnosti

Če se apetiti preveč razbohotijo...

Vinko Blatnik

. Zadnje čase je spet slišati 
trditev, da bi morale hkrati z ra
zvojem družbe hitreje naraščati 
tudi vse oblike splošne in skupne 
porabe, in to hitreje kot osebni 
dohodki. Zagovorniki te ideje se 
sklicujejo tudi na napoved Karla 
Marxa, da bodo v socialistični 
družbi izdatki za izobraževanje, 
zdravstvo in podobne namene 
narasli, v svoji polemični razgre- 
tosti pa, kajpak, pozabljajo na 
drugi del te napovedi — da se 
bodo povečevali v skladu z ra
zvojem materialne podlage nove 
družbe. Iz Marxovega nauka 
povzemajo celo sklep, da morajo 
te oblike porabe naraščati za 
vsakoceno, torej ne glede nama- 
terialne možnosti in smotrnost 
porabe. Logično je, da mora 
splošna poraba naraščati, vendar 
pa to dejstvo dokazujejo pogosto 
samo zato, da bi družbi vnaprej 
vsilili skonstruirano delitev 
družbenega proizvoda, o kateri 
naj ne bi imeli več kaj razpravlja
ti. Za skupno porabo bi morali — 
tako svetujejo— odštevati denar 
»po potrebah«, ne pa le v 
»skladu z možnostmi«. In tako 
naj bi brez mnogo hrupa in na 
splošno zadovoljstvo za večji del 
družbenega proizvoda začela ve
ljati komunistična načela delitve. 
Da pa materialna proizvodnja 
tega zaenkrat še ne zmore, raje 
zamolčijo.

O zgrešenih idejah zagovorni-
cov »delitve po potrebah« bi ne
kazalo izgubljati besed — če bi 
ne padale na plodna tla in vna
šale zmede v gospodarsko življe
nje. Tako pa ne smemo molče 
mimo tega pojava in njegovih 
škodljivih posledic za naš celotni 
gospodarski in družbeni razvoj. 
Oglejmo si nekatere!

Ze dolgo vemo, da sta akumu
lativna in reprodukcijska spo
sobnost našega gospodarstva iz 
leta v leto slabši, hkrati pa se 
krepijo pritiski za zagotovitev 
sredstev za razširjeno reproduk
cijo s povečevanjem bančnih 
kreditov, z zadolževanjem v tuji
ni, z zahtevami po oprostitvi 
družbenih obveznosti in po vsa
kovrstnih izvzetkih iz splošnih 
pravil finančnega obnašanja. Za
radi takšnih pritiskov pa nastaja 
ugodno ozračje za krepitev 
vpliva državnih funkcij pri 
ustvarjanju akumulacije v go
spodarstvu, pa tudi za krepitev 
osamosvojenega bančnega kapi
tala. Zadnji čas je torej, da eko
nomsko moč gospodarstva okre
pimo. To pa ne bo tako lahko, 
če vemo, da je treba vzporedno s 
krepitvijo gospodarstva zagoto
viti tudi povečana sredstva za 
uresničitev prednostnih progra
mov razvoja, kot so energetika in 
nekatera druga področja. Po 
drugi strani pa ni slišati ničesar o 
zmanjšanju obveznosti gospo
darstva za potrebe, ki niso niti 
malo prednostne ali pa so bile 
uveljavljene z raznimi prisilnimi 
»sporazumi o združevanju« in 
podobnimi, navidezno samou
pravnimi prijemi. Skrajni čas je 
tudi, da bi organizacije združe
nega dela začele same braniti 
svoj dohodek pred vsem, kar ni 
zares nujen družbeni izdatek. 
Vendar je tudi pri njih čutiti pre
cej oportunizma. Organizacije 
združenega dela so se nekako 
navadile, da vsako novo obre
menitev dohodka vrednotijo kot 
navaden strošek proizvodnje, ki 
ga bo moč v razmerah inflacije 
prevaliti na tržišče. In tako sle
herna obremenitev gospodarstva 
že avtomatično pomeni tudi nove 
podražitve.

Kot je znano, smo se na za
četku leta na vseh ravneh dogo
vorili, da lahko v letošnjem letu 
cene na drobno narastejo le do

13 %. Praktično pa se je po
novno zgodilo, da prevzete ob
veznosti in dogovori veljajo za 
»druge«, ne pa tudi, v mnogih 
primerih, za lastno republiko, 
občino ali delovni kolektiv.

Aprila so bile cene na drobno 
za 8 % nad decembrskimi, to pa 
znaša že 6 % z dogovorom pred
videnega povečanja malopro
dajnih cen za leto 1979] Pravza
prav je skupna rast cen na 
drobno v prvih štirih mesecih 
skoraj dvakrat večja kot v ena
kem obdobju lani. Tako merjena 
se je stopnja inflacije povečala 
na 19,6 %, medtem ko je decem
bra lani znašala še 15,7 %.

To dokazuje, da od podpisanih 
dogovorov o gibanju cen ne 
bomo imeli mnogo koristi, če 
tisti, ki predvidene oktire preko
račujejo, za to ne bodo politično 
in moralno odgovarjali. Morda 
bi bil zato res že čas, da se sliši 
tudi glas družbenopolitičnih or
ganizacij, predvsem ZK, kako 
takšno odgovornost zagotoviti.

Med tremi »svežnji« stabiliza
cijskih ukrepov, od katerih se 
prvi nanaša na ekonomske od
nose s tujino, drugi na investicije, 
tretji pa na monetarno politiko, 
so banke dočakale z nedeljivimi 
priznanji samo prva dva. Do tret
jega imajo precej pomislekov, 
kct razlog pa navajajo nevarnost 
pred nelikvidnostjo.

Če ocenjujemo likvidnost 
skozi žiro račune bank, lahko 
zares opazimo sence nelikvidno
sti: aprjla je bilo na primer na 
žiro računih samo 4 milijarde 
350 milijonov dinarjev, vemo pa, 
da je 5 milijard dinarjev tista 
meja, pod katero je otežkočena 
plačilna sposobnost gospodar
stva. Toda banke imajo tudi na 
deviznih računih precej denarja 
— okrog 11 milijard. Nihče jim 
ne brani, da te devize konverti
rajo v dinarje in postanejo bolj 
likvidne. 'Če bi torej vračunali 
devize, slika ne bi bila tako črna, 
čeprav tudi tu »živo srebro« 
pada. Banke imajo skupaj okrog 
35 % manj denarja kot pred do
brim letom dni.

Senc nelikvidnosti torej ni moč 
pregnati niti z devizami. Kako pa 
potem? Tako, da se banke prila
godijo gospodarskim razmeram. 
Tega pa ne delajo. Bančni krediti 
so se v prvem tromesečju pove
čali za 55 namesto za okrog 35 
milijard. Količina denarja v ob
toku narašča potemtakem kljub 
zaviralnim ukrepom nad priča
kovanji. V tem stabilizacijskem 
letu pa bi se smela povečati samo

za 18 %, a krediti za 19 %, v pri
merjavi z 28 do 30% v letu 1978.

Pravijo, da banke menda, s 
tako malo denarja ne morejo 
spremljati gospodarskih tokov, 
proizvodnje, cen. Vse dosedanje 
izkušnje z nelikvidnostjo pa so 
dokazale, da je trkala na vrata 
prav tam, kjer so jim bila široko 
odprta, to je, kadar je potrošnja 
štrlela pred možnostmi in je 
zmanjkalo denarja, da bi jo po
krili.

Obvezne rezerve, ki jih je 
treba po zakonu odtegniti fi
nančnim tokovom, so pred krat
kim zmanjšali s 24 na 23 odstot
kov in banke so tako dobile 
okrog 2,5 milijarde dinarjev za 
izboljšanje likvidnosti. Kljub 
temu pa jih likvidnost, kot je vi
deti, še naprej resno skrbi, saj je 
za 43 % manjša kot ob koncu 
lanskega leta. Banke zato v 
imenu gospodarstva zahtevajo, 
naj bi obvezne rezerve zmanjšali 
še za 2 %, oziroma za okrog 5 mi
lijard dinarjev.

Vse kaže, da se poslovno 
bančništvo ne loteva korenitih 
ukrepov, ki bi odpravili nelik
vidnost. Potreba in zahteva, naj 
bi več izvozili in manj uvozili, se 
ni uresničila, prav to pa je v za
četku 1979 povzročilo tolikšno 
nelikvidnost. Hkrati niti ZIS niti 
centralna emisijska banka '".ot 
najbolj poklicana, nista mc. la 
več dovoliti izjemno visoke kre
ditno monetarne eskpanzije. 
Dovolj bi nam bila samo ena od 
teh težav, prišli pa sta obe.

V takšnem položaju je zelo 
težko poiskati in uveljaviti ukre
pe, ki bi nam prinesli stabilizaci
jo. Očitno je moral nekdo stisniti 
pas. Toda ali lahko stabilizacijo 
dosežemo samo z zapiranjem 
monetarnih pip? Zaradi preveli
kega opiranja samo na kreditno 
monetarno politiko lahko v boju 
za stabilizacijo ostanemo brez 
večjih uspehov, pa tudi vzrokov 
gospodarske nestabilnosti nam 
ne bo uspelo odstraniti.

Pričakovanja, da bo zaostrena 
kreditna politika oslabila ko
njunkturo, se niso uresničila. 
Povpraševanje se ne zmanjšuje 
in vprašanje je, kakšne razsežno
sti bi doseglo, če bi bilo vseh 
proizvodov zares dovolj. Stopnja 
rasti industrijske proizvodnje je 
vjsoka — v prvih štirih mesecih 
9,5 % in ni pričakovati, da bi se 
zmanjšala. Proizvodnja blaga za 
široko potrošnjo pa je celo za 
12,8 % večja kot v istem obdobju 
lani. Trenutno torej o ohladitvi 
konjunkture še ne moremo go

voriti, pri tem pa ostajajo po
trošniški krediti še naprej te
meljni usmerjevalec proizvodnje 
in prometa.

V razmerah, ko so cene v 
vzponu, vrednost storitev tudi, 
ko želi vsakdo dobiti tekmo s 
časom oziroma s cenami, se iz
plača biti zadolžen. Obresti na 
potrošniške kredite so nižje kot 
stopnja inflacije. V takšnih oko
liščinah bo verjetno nujno, da 
dobi že zaostrena uredba o po
trošniških kreditih nove »dodat
ke«. V dobi neustavljive ko
njunkture in očitnega pomanj
kanja večjega števila proizvodov 
nima nikakršnega smisla z libe
ralno politiko potrošniških kre
ditov vzpodbujati že tako visoko 
povpraševanje.

Svet guvernerjev je predlagal, 
da bi se v letu 1979 krediti lahko 
povečali le za 19 %. To bi pome
nilo, da se morajo počasi vrniti v 
svoje korito. Količina denarja v 
obtoku se je prav zaradi kreditov 
do konca marca povečala za 227 
mil. dinarjev več kot je bilo 
predvideno. Za takšne razmere 
so prav gotovo krive tudi banke, 
ker so tako širokogrudno odo
bravale kredite, ti pa so delovali 
kot kvas na porast investicij in 
naraščanje potrošnje, posredno 
pa tudi na povečanje cen in skok 
proizvodnje nad načrtovano.

Poleg ukrepov za upočasnitev 
naraščanja bančnih kreditov — 
tudi potrošniških — pripravljajo 
tudi druge stabilizacijske ukrepe 
(na tržišču, pri delitvi, zunanjetr
govinski menjavi in investicijah). 
Brez njih bi bil tudi ta monetarni 
ukrep neučinkovit in je torej le 
člen v verigi ukrepov, vendar 
tisti, ki bo največ prispeval k ure
sničevanju stabilizacije politike.

Pomanjkanje kreditov je že 
obrodilo prve konkretne sadove. 
Na osnovi najnovejših podatkov 
v gospodarskih gibanjih je 
možno sklepati, da po vseh repu
blikah in pokrajinah zožujejo in
vesticijsko fronto. V BiH so od
ložili gradnjo tretje faze Žele
zarne Zenica in zaključek iz
gradnje 380 kW prstana daljno
vodov. Na Hrvaškem so podalj
šali graditev termoelektrarne na 
Reki, toplarne v Zagrebu, HE 
Zaključec, HE Krško in še neka
terih. Negotova je postala tudi 
gradnja avto ceste Okučani—Li- 
povljani. Zmanjšali so še pro
grame modernizacije železnice, 
vodnogospodarskih del ter na
črte razvoja INE.

V Srbiji bi potrebovali 28 mili
jard dinarjev, zagotovili pa bodo 
le 9 milijard. Porabili jih bodo za

dograditev Metalurškega kom
binata Smederevo.

V Vojvodini ne bodo gradili 
Tovarne mineralnih gnojil v 
Apatinu in Azota v Novem Sadu 
ter še nekaj drugih objektov pre
hrambene . industrije. Kljub 
močnim ugovorom so se odpo
vedali tudi povečanju rafinerije v 
Pančevu.

V naši republiki gradimo samo 
9 % vrednosti investicij iz zdru
ženih sredstev, vse ostalo so kre
diti. Trenutno gradimo okrog 
4.000 objektov; samo 1 % 
skupne vrednosti financiramo 
skupaj z organizacijami iz drugih 
republik, samo tretjina investicij 
pa poteka brez zamude.

Vse pa kaže, da se osebna po
raba kljub manjšim možnostim 
za življenje na kredit ni zmanjša
la. Na pomoč so nam priskočili 
osebni dohodki. Tradicionalno 
tekmovanje med osebnimi do
hodki inživljenjskimistroški, kis 
spremenljivo srečo traja že več 
let, se nadaljuje tudi letos, če
prav se je razdalja med njimi 
zmanjšala. V prvih treh mesecih 
smo namreč v državi namenili za 
osebne dohodke četrtino več de
narja kot v enakem obdobju lani, 
kar pomeni, da so bili nominalni 
prejemki večji za okrog 18%. 
Dkrati so se življenjski stroški 
povečali za 17 %, kar pomeni 
točko prednosti za OD. Ti po
datki napovedujejo drugačno, 
bolj umirjeno rast OD kot lani, 
ko so se realno povečali za skoraj 
dvakrat več kot produktivnost 
dela. Vendar pa po drugi strani 
prav dejstvo, da imajo letošnji 
indeksi za podlago visoke lanske, 
kot tudi okoliščine, da prvi trije 
meseci nikoli niso zanesljiv ba
rometer za OD, napeljuje na 
previdnost pri ocenjevanju nji
hovega vrednotenja.

Kljub počasnejši rasti realnih 
OD, ki zaenkrat zaostajajo za 
produktivnostjo dela — večja je 
za tri točke — se je v prvem tro
mesečju druga osebna poraba, 
kot so na primer regres in topli 
obrok, povečala celo za več kot 
polovico. Zato se je tudi skupna 
poraba dvignila nad raven, na 
kateri bi morala obtičati — no
minalno je za 28,5 % večja kot v 
enakem obdobju lani.

Samo regresi in topli obroki 
so okrnili čisti dohodek za okrog 
13 milijard dinarjev, kar je za 
5 milijard manj kot smo iz
dvojili za akumulacijo, katere 
stopnja pa je letos prvič dokaj 
visoka. Akumulacija se je 
namreč v prvih treh mesecih 
povečala za 36 %, kar kaže, da so

začele organizacije združenega 
dela (končno) v večji meri kot 
doslej skrbeti za svoj jutrišnji ra
zvoj.

V celoti gledano je podoba, ki 
jo nudijo prve letošnje bilance, 
ugodnejša kot lani, čeprav so v 
njej še vedno črne točke. To je 
tudi razumljivo, saj bi morali tudi 
OD, ki so lani botrovali nestabil
nosti, prevzeti del bremena sta
bilizacije, česar pa, razumljivo, 
ni možno doseči brez odrekanja.

Sodeč po varčevalnih vlogah 
(kar naprej naraščajo) bi za Ju
goslovane lahko rekli, da nadvse 
pridno varčujemo. Vendar vse 
drugo govori v prid temu, da se 
do dinarja obnašamo lahkotno 
— zlasti do družbenega.

Z vso resnostjo se vsiljuje 
vprašanje, kaj je z napovedano 
družbeno akcijo varčevanja in če 
je res stalna, široko organizirana 
in uveljavljena. Dejstvo je na
mreč, da so se dosedanje druž- 
bečne akcije varčevanja najprej 
široko razmahnile in celo prera
sle v prava tekmovanja. Toda 
predvsem zaradi slabe organizi
ranosti je navdušenje kmalu 
uplahnilo, akcija pa, razumljivo, 
zamrla.

Najpogosteje govorimo o var
čevanju v proizvodnji, na drugih 
področjih pa nekoliko manj. 
Predpisov, ki urejajo gospodar
sko poslovanje, je okrog 200. Še 
bolj značilen pa je podatek, da je 
za kršitev teh določil predvidenih 
celo 3.300 kazenskih določb.

V organizacijah združenega 
dela je mnogo ljudi, ki skrbijo, 
da bi gospodarsko življenje po
tekalo po predpisih. Tako raču
najo, da dela pri kontroli vsak 20 
zaposleni v skupnih službah in da 
oddvajamo za kontrolo 0,35% 
družbenega dohodka. Razumlji
vo, da se zastavlja vprašanje, ali 
nam je potreben takšen gozd 
predpisov. Noben pameten člo
vek ni in ne more biti proti redu 
in zakonitosti. Toda prav tako bi 
se ne smeli veseliti inflacije 
predpisov. Zelo pogosto pa še 
predpis, za čigar uveljavitev smo 
porabili velike vsote denarja,_ 
razglasimo kot nepotrebnega. 
Ali ni takšno obnašanje prav 
tako oblika razsipništva?

Nihče nima pri roki točnih po
datkov in ocen, kako usklaju
jemo ekonomsko in socialno po
litiko, vendar pa že sama ocena o 
porabi, ki presega možnosti, go
vori o njeni neusklajenosti. Iz 
dohodka, ki se oblikuje skozi 
osebno in skupno porabo, se ga 
velik del odliva v naglo narašča
nje varčevanja, ki se potem kot 
privatizirana akumulacija vrača 
združenemu delu v obliki kredi
tov, Vzrok za to ni samo v dobri 
ali slabi volji ljudi, ampak so 
problemi resnejši. Če očitamo 
socialni politiki porabniško men
taliteto, lahko marsikaj očitamo 
tudi ekonomski politiki. Racio
nalnost je treba iskati tudi v go
spodarjenju, prav tako kot na so
cialnem področju. Tudi solidar
nost in socialna varnost delovnih 
ljudi-še daleč ne temelje na nor
mah, ki smo jih razglasili. Pri de
litvi, osebnih dohodkov še vedno 
ne upoštevamo dosledno načela 
delitve po rezultatih dela. Socia
lizirali smo izgube, ki nastajajo 
zaradi slabega poslovanja, kar pa 
je lažna solidarnost, ki omogoča, 
da v mnogih okoljih lagodno ži
vijo in malo delajo. Ustvarili smo 
ozračje, v katerem zdaj bolj skr
bimo, kako »rešiti« tiste, ki ne 
delajo, kot pomagati tistim, ki 
delajo.

Morda bo prav tu treba iskati 
vzrok in izhod iz gospodarskih 
težav, ki smo si jih nakopali za
radi prevelikih porabniških ape
titov.
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Samoupravno planiranje: zaradi prihodnosti ocenjujemo preteklost

Organizacije združenega dela 
zahtevajo prenizko raven znanja

Sonja Gašperšič

Analiza razvoja vzgoje in 
izobraževanja v srednjeročnem 
obdobju 1976-1980 in razvojne 
možnosti za naslednje srednje
ročno obdobje, prvi planski do
kument, ki ga je za javno raz
pravo pripravila Izobraževalna 
skupnost Slovenije,, že takoj na 
začetku išče odgovor na vpraša
nje, kako je sedanji vzgojnoizo- 
braževalni sistem zadovoljil 
srednjeročno kot letno plani
rane kadrovske potrebe združe
nega dela. Odgovor na to vpra
šanje zbuja veliko zaskrbljenost 
za nadaljnji razvoj, če na po
dročju zaposlovanja v prihodnje 
združeno delo v SR Sloveniji ne 
bo zagotovilo bistvenih premi
kov. O neustreznem zaposlova
nju pa tudi o neustreznem plani
ranju kadra glede na raven zunaj 
je kritično spregovorila skupš
čina Izobraževalne skupnosti 
Slovenije na svoji zadnji skupni 
seji obeh zborov, minuli teden 
pa je bila o tej problematiki — 
med analiziranjem številnih ka
zalcev razvoja izobraževanja v 
sedanjem srednjeročnem ob
dobju — tudi že razprava v svetu 
za izobraževanje, znanost in kul
turo pri republiškem svetu ZS 
Slovenije.

Doslej so vsi pritrjevali ugo
tovitvi iz analize Izobraževalne 
skupnosti Slovenije, kjer je za
pisano, da »organizacije zdru
ženega dela zahtevajo prenizko 
raven znanja in preveč vztrajajo 
na manj zahtevni tehnologiji z 
veliko specializacijo del in opra
vil, čeprav hkrati primanjkuje 
tudi delavcev z visoko ravnijo 
znanja, ki so sposobni svoje delo 
hitro prilagoditi novim in pravi
loma višjim zahtevam. Tako bi 
bilo tudi z razvojnega aspekta 
združenega dela nesmotrno, če 
bi se vzgojnoizobraževalni si
stem prilagodil zahtevam po ni
žanju ravni.«

Pritrjevanje tej ugotovitvi se
veda ne izhaja iz približnega 
poznavanja razmer v združenem 
delu, marveč temelji na uradnih 
podatkih. In ti podatki govore o 
tem, da se je združeno delo v 
praksi zelo oddaljilo od srednje
ročno planiranih kadrovskih ci
ljev, ki so težili za tem, da bi 
bolje izkoristili znanje in temu 
primerno izboljšali kvalifikacij
sko raven zaposlenih. Res je, da 
je bilo že ob pripravi samou
pravnih sporazumov o temeljih 
planov in kasneje ob vsakoletnih 
analizah in poročilih o izvajanju 
družbenega plana SR Slovenije 
poudarjeno, da nosilci planira
nja niso zadovoljivo opredelili 
tistih svojih potreb, ki predstav
ljajo kvalitativne dejavnike ra

zvoja (kadrovsko izobraževalne 
potrebe, raziskovalna dejav
nost). Toda tekoča gibanja v go
spodarstvu, ki so temeljila 
predvsem na zaposlovanju veli
kega števila in deleža delavcev 
ozkega profila, so še bolj odma
knila že tako ne preveč ambi
ciozno načrtovane kadrovske 
cilje.

V začetku srednjeročnega 
obdobja 1976—1980 je bilo v 
SR Sloveniji 1,808.707 prebi
valcev, od tega aktivnih 875.414 
prebivalcev. Ker je anketa o mi
nimalnih kazalcih zajela le 84 
odstotkov zaposlenih, so na raz
polago le podatki o deležu po
sameznih profilov zaposlenih ob 
koncu leta 1975 in planirani de
leži zaposlenih v letu 1980.

Ob koncu leta 1975 so organi
zacije združenega dela zaposlo
vale 47,58 odstotni delež delav
cev ozkega profila, v kar so za
jeti tudi priučeni delavci, plani
rali pa so, da bo delež teh delav
cev 1980. leta 42,17 odstotkov, 
torej mnogo manjši. Drug zgo
voren podatek pa je, da je bil 
dežel zaposlenih diplomiranih 
inženirjev (v to poklicno sku
pino so všteti tudi magistri in 
doktorji znanosti) 1975. leta 
3,50% za leto 1980 pa je zdru^

ženo delo planiralo 4,82-od- 
stotni delež zaposlenih z naj višjo 
ravnijo znanja. Združeno delo 
je torej planiralo premik v korist 
višje ravni znanja, čeprav je bila 
planirana sestava zaposlenih s 
tolikšnim deležem delavcev oz
kega profila še vedno zelo neu
godna.

Kako je združeno delo odsto
palo od petletnih ciljev kadrov
ske politike, kažejo podatki o 
skupnih petletnih potrebah in 
letnih kadrovskih potrebah, za
jetih po minimalnih kazalcih. 
Organizacije združenega dela so 
planirale, da bodo v letih 
1976—1980 zaposlovale
26,48 % delavcev ozkega profila 
(planirale pa so v letih
1976—1979 svoje letne potrebe 
teh delavcev z 59,47 %). Kot že 
rečeno, gibanja v gospodarstvu 
so temeljila predvsem na zapo
slovanju velikega števila nekva
lificiranih delavcev ter nizkega 
deleža delavcev z višjimi znanji 
(letno so tudi planirali manjši 
delež priliva delavcev širokega 
profila, profila tehnika in profila 
inženir, kot je bilo to oprede
ljeno v srednjeročnih planskih 
potrebah). A ne gre le za deleže 
v zaposlovanju, tudi za obseg 
zaposlovanja gre. Na začetku

petletnega obdobja je bila letna 
poprečna planirana potreba 
41.800 na novo zaposlenih de
lavcev, v letih 1976—1978 pa 
jih je bilo vsako leto poprečno 
planiranih 46.800. Za leto 1979 
pa organizacije združenega dela, 
delovne skupnosti in drugi pla
nirajo že 64.500 na novo zapo
slenih delavcev. Le v nekaterih 
dejavnostih in nekaterih poklic
nih skupinah je skladnost pet
letnih planiranih potreb z let
nimi večja kot velja to za vso 
Slovenijo.

Seveda se ob tako ekstenziv
nem zaposlovanju, ob taki ravni 
zaposlovanja zastavlja vpraša
nje, kako v Sloveniji izobraže
valne organizacije zadovolju
jejo potrebe združenega dela. 
Letno se zaposli poprečno 
27.400 absolventov vseh šol 
(določen del nadaljuje šolanje) 
poprečne letne potrebe združe
nega dela pa za 18.400 delavcev 
presegajo poprečen priliv učen
cev iz šol. Del tega primanjkljaja 
(11.000 do 12.000) pokrijejo 
organizacije združenega dela z 
delavci iz drugih republik, pri 
čemer gre seveda za delavce oz
kega profila. Struktura letnega 
priliva učencev iz šol v SR Slo
veniji v zaposlovanje je bila v

poprečju: ozkega profila 34 %, 
širokega profila 55 %, profila 
tehnik 18 %, profila inženir 7 % 
in profila dipl. inženir 6%.

Glede na petletne planirane 
kadrovske potrebe bi šole rela
tivno dobro izpolnjevale po
trebe po kadru ozkega in širo
kega profila, glede na letne pla
nirane potrebe pa seveda na
staja primanjkljaj kadra ozkega 
profila, večja pa je usklajenost 
pri kadru širokega profila, pri 
profilih tehnika in inženirja. To 
pa seveda ne velja za nekatere 
poklicne skupine, kjer je priliv 
manjši od planiranih letnih po
treb: poklicne skupine rudarjev 
in geologov, kovinarjev, grad
benikov, voznikov, finančnikov 
in ekonomistov ter administra
torjev. Relativno večja usklaje
nost med prilivom iz šol in let
nimi planiranimi potrebami pa 
je pri poklicnih skupinah goz
darjev, pleskarjev, keramikov, 
papirničarjev, železničarjev ter 
naravoslovcev.

Poseben problem pa je neus
klajenost v regijah (med potre
bami po kadrih in prilivom iz 
šol), kar jih sili, da same organi
zirajo izobraževanje na srednji 
stopnji za kader, ki jim primanj
kuje, to pa je s širokega družbe

nega stališča pogosto neracio
nalno.

Tudi socialno in materialno 
vrednotenje dela v mnogih po
klicih povzroča neskladja med 
izobraževalnimi potrebami in 
aspiracijami tistih, ki se izobra
žujejo. To so seveda problemi, 
ki jih ne bo mogoče razrešiti le s 
poklicnim usmerjanjem, pač pa 
jih bo moralo tako ali drugače- 
razreševati združeno delo ne le s 
politiko osebnih dohodkov, tudi 
s stanovanji in drugimi stimula
cijami.

V SR Sloveniji je po zadnjih 
podatkih vključen v izobraževa
nje vsak šesti prebivalec ozi
roma vsak peti, če še prištejemo 
tistih 38.000 (število je precej 
ustaljeno), ki se poprečno na 
leto izobražujejo ob delu. Prav 
izobraževanje odraslih ob delu 
pa pomeni za Slovenijo tisto 
možnost in obliko izobraževa
nja, s katero bi morali pokrivati 
kadrovske primanjkljaje.
Usmerjanju in planiranju izo
braževanja odraslih bo moralo 
združeno delo v naslednjem 
srednjeročnem obdobju vseka
kor posvetiti mnogo več načrtne 
skrbi ne le zaradi omejenega 
števila mladine, ki prihaja iz 
rednih šol, marveč tudi zavoljo 
tega, da bi z novimi znanji v kar 
največji možni meri izkoristili 
sposobnosti že zaposlenih de
lavcev.

Seveda pa se vsa obravnavana 
vprašanja ustavljajo ob enem 
samem vprašanju, do katerega 
se bo moralo opredeliti zdru
ženo delo: ali nadaljnji razvoj 
načrtovati z zahtevnejšo tehno
logijo in z večjim izkoristkom 
znanja, več znanja na višji ravni, 
ki bi ga bili sposobni pokriti z 
omejenim kadrovskim prilivom 
matične generacije, ali pa še na
prej vztrajati pri čim bolj pre
prosti tehnologiji, za katero pa 
bomo prisiljeni tudi v bodoče 
iskati delavce ozkega profila 
zunaj Slovenije. Seveda pa gre 
tudi za vprašanje, doklej bi bilo 
tako množično privabljanje de
lavcev od drugod sploh še mogo
če, kajti ne smemo pozabiti, da 
reforma izobraževanja kot al
ternativa razvoja gospodarstva 
in vsakršnega družbenega na
predka poteka tudi v drugih so
cialističnih republikah SFRJ in 
da si bo mladina vedno raje 
iskala življenjsko perspektivo 
doma kot zdoma.

Stanko Ilič:

PSIHOSOCIOLOŠKI ASPEKT 
INFORMIRANJA 
V ZDRUŽENEM DELU
Humanizacija delovnega okolja

Knjiga je namenjena vsem, ki se ukvarjajo z informiranjem v 
organizacijah združenega dela, ps tudi sociologom, psiholo
gom dela, članom organov upravljanja in poslovodnih orga
nov, družbenopolitičnim delavcem in drugim pri njihovem delu.

Cena 250.— din

Bogdan Kavčič in Ivan Svetlik:

POGLAVJA
IZ SOCIOLOGIJE DELA
Delo, ki celovito obravnava problematiko in organiziranost 
združenega dela kot tudi dela na področjih, kjer so sredstva za 
delo v zasebni lasti. Priporočamo ga predvsem študentom za 
študij sociologije dela, teorije organizacij in podobnih predme
tov v programih visokošolskih organizacij; v pomoč pa bo tudi 
tistim, ki se v organizacijah združenega dela ukvarjajo z orga
nizacijo dela in z upravljanjem.

Cena 360.— din

NAROČILNICA
Pri TOZD Delavska enotnost, Ljubljana. Dalmatinova 4, nepreklicno 
naročamo

.... izvodov knjige PSIHOSOCIOLOŠKI ASPEKT INFORMIRA
NJA V ZDRUŽENEM DELU

. . izvodov knjige POGLAVJA IZ SOCIOLOGIJE DELA

Račun bomo plačali v 15 dneh po prejemu knjig.
Knjige pošljite na naslov:

(naziv OZD, TOZD ...)

(ulica, poštna številka, kraj)

Naročeno, dne:
(ime in priimek podpisnika) 

(podpis naročnika)
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Razpravi o ustanavljanju odborov za varstvo pri delu na rob.

Varno in zdravo delo — 
kdaj in kako?

Milena Car-Drlje

Varno in zdravo delo je se
stavni del humanih odnosov v 
združenem delu. Vsaka nesreča, 
ki se zgodi pri delu, je,kakorkoli 
že gledamo nanjo — velikanska 
škoda ne samo za ponesrečene 
posameznike, temveč tudi za ce
lotno združeno delo. Zato je 
problem organiziranfega varstva 
pri delu ena od primarnih nalog 
naše samouprave. Pri tem ne gre 
samo za pravice delavca, da svoje 
delo opravlja v varnih fizičnih in 
ugodnih psihičnih pogojih, tem
več tudi za njegovo dolžnost, da 
sam skrbi za svoje zdravje.

To ni majhna naloga, saj je naš 
človek v svoji aktivni dobi kar 
tretjino časa v delovnem procesu 
in tako dolgotrajne pozornosti 
ne dosežemo drugače, kot z veli
kim naprezanjem in tudi takim 
občutkom odgovornosti.

V poročilu republiškega inš
pektorata dela za leto 1978 je 
med drugim ugotovljeno, da še 
vedno večina programov varstva 
pri delu, ki so sestavni del gospo
darskih planov OZD, določa le 
finančni predračun za nabavo za
ščitnih sredstev in opreme, ne do
loča pa drugih ukrepov za izbolj
šanje varstva pri delu in delovnih 
pogojev. Dejstvo je tudi, da se 
periodični kontrolni zdravstveni 
pregledi delavcev niso zadovo
ljivo izvajali, predvsem zaradi 
pomanjkanja kadrov v medicini 
dela. Ocene te problematike za
preteklo obdobje kažejo, da bi 
moralo glede na potrebe delov
nih organizacij vsaj 10 % zdrav
nikov imeti specializacijo iz me
dicine dela. Dejansko jih imamo 
štirikrat manj.

Tudi nova tehnologija, sistem 
neposredne organizacije v proi
zvodnji, vprašanja nagrajevanja 
in delitve dela, rast invalidnosti 
in bolezenske odsotnosti z dela 
(čeprav pogostost nesreč pri delu 
pada) ter pogosti pojavi predča
snega zmanjševanja delovne 
sposobnosti terjajo, da čimprej 
uresničimo sklep o ustanav
ljanju odborov za varstvo pri 
delu. Sedanji predlog za ustanav
ljanje odborov za varstvo pri 
delu tam, kjer jih še ni, in o kate
rem ravnokar razpravljajo ob
činske in osnovne organizacije 
ZSS, vsebuje naslednje zamisli:

Odbori za varstvo pri delu naj 
bi bili izvršilni organi, ki se usta
navljajo pri delavskih svetih. 
Praviloma naj bi jih ustanovili v 
vseh temeljnih organizacijah

združenega dela. Le tam, kjer bi 
TOZD skupno presodile, da jih 
glede na naravo dela in število 
delavcev ne bi bilo primerno 
ustanoviti, bi odbori obstajali kot 
delovna telesa pri delavskem 
svetu delovne organizacije.

Delavski svet oziroma te
meljna organizacija, ki ustanovi 
odbor za varstvo pri delu, bi mo
rala v statutu in sklepu o ustano
vitvi odbora opredeliti njegove 
pristojnosti, način dela, komuni
kacije in odgovornost.

Sestava odborov naj bi bila 
čim širša. Med drugim naj bi bila 
zagotovljena prisotnost strokov
nih delavcev iz kadrovske, so
cialne in varnostne službe, pred
stavnikov družbenopolitičnih 
organizacij v TOZD itd. Število 
članov bi seveda temeljne orga
nizacije združenega dela prila
godile svoji velikosti in proble
matiki.

Vsebina dela odborov bi bila 
predvsem stalno preverjanje in 
izpopolnjevanje področja var
stva pri delu. Delovno področje 
služb za varstvo pri delu oziroma 
pooblaščenih delavcev je zelo ši
roko, saj obsega npr. proučeva
nje varnosti delovnega okolja, 
sestavljanje programov usposab
ljanja ter preverjanja znanja de
lavcev o varstvu pri delu, analizi
ranje vzrokov poškodb pri delu, 
organiziranje služb VPD ozi
roma delovanja pooblaščenih
delavcev itd.

Doslej smo zvečine poudarjali 
zgolj tehnično varstvo, ne pa to
liko druge elemente varstva pri 
delu, to je pravni, socialni, medi
cinski vidik in varstveno vzgojo. 
Odbori naj ne bi skrbeli le za 
varnost delavca pri opravljanju 
njegovih del in nalog, temveč 
tudi za varstvo neposrednega de
lovnega okolja, kar bi se vključe
valo v splošno družbeno akcijo 
za zaščito človekovega okolja.

Na področju zdravstvenega 
varstva delavcev je najpomemb
nejša preventiva. S tem v zvezi bi 
morali odbori skrbeti, da se pre
ventivni pregledi delavcev redno 
opravljajo — dejansko se v ne
katerih delovnih organizacijah še 
vedno ne opravljajo dovolj po
gosto, velikokrat pa so storitve 
zdravstvenih organizacij nekva
litetne in predrage. Odbori bi 
morali preveriti tudi, kakšne so 
storitve, ki jih delavcem nudijo 
zdravstvene OZD oziroma 
obratne ambulante v delovni or

ganizaciji. V ta, namen bi bilo 
pomembno povezovanje odbo
rov z zdravstvenimi OZD, ki je 
odvisno od tega, kako se bo 
zdravstvo samoupravno organi
ziralo — npr. v svet temeljne 
zdravstvene OZD.

Odbori naj bi vodili akcije, ki 
služijo ohranjanju zdravja in de
lovne sposobnosti delavcev: boj 
proti alkoholizmu, za omejeva
nje kajenja, organizacija specia
lističnih zdravniških pregledov 
itd. Tudi rekreacija vpliva na 
zdravje delavcev. S tem ne mi
slimo samo na razna organizi
rana športna tekmovanja, tem
več tudi rekreacijo med vsakod
nevnim delovnim odmorom.

Odbori bi morali skrbeti tudi 
za preventivno premeščanje de
lavcev, predvsem tistih, ki delajo 
na posebej zdravju škodljivih de
lovnih mestih in tistih, katerih 
delovna sposobnost je zmanj
šana zaradi bolezni.

Skrb za varno delo in zdravje 
delavcev sta hkrati preventivno 
delovanje zoper invalidnost, po
klicno obolevanje. Tem pojavom 
se seveda nikoli ne bo mogoče 
izogniti, zato pa bi morali poskr
beti, da se delavci z zmanjšano 
delovno sposobnost po konča
nem zdravljenju normalno 
vključijo v delovno okolje. Več 
skrbi bi morali odbori posvetiti 
preusposabljanju oziroma do
datnemu usposabljanju teh dela
vcev in določanju del in nalog, ki 
jih bi lahko ti delavci opravljali z 
normalnim delovnim učinkom. 
Preureditev delovne naprave 
oziroma neposrednega delov
nega okolja včasih zahteva le mi
nimalne finančne stroške — pa 
vendar se za delavce z zmanjšano 
delovno sposobnostjo najraje 
»rezervirajo« dela vratarjev, 
skladiščnikov itd. Zelo po
membna bi bila vloga odborov 
pri prezaposlovanju delavcev v 
drtige temeljne oziroma delovne 
organizacije, če v lastni organi
zaciji glede na naravo dela ne bi 
mogli ostati zaposleni. Prav tako 
bi odbori v organizacijah zdru
ženega dela spodbujali inova
cijsko dejavnost (preureditev 
delovnih naprav, sedežev, uredi
tev dostopov itd.).

Humanizacija dela postaja 
vedno pomembnejši dejavnik v 
delovnem procesu. Poudarja se 
ustvarjalnost delavca in potreba 
po tem, da mora biti delovni pro
ces prilagojen psihofizičnim last

nostim delavca in ne obratno. To 
pomeni, da mu moramo prilago
diti stroje, delovne prostore, de
lovni čas. Mnoge raziskave opo
zarjajo na to, da so mnogo bolj 
podvrženi obolevanju delavci, ki 
delajo v neustreznih fizičnih in 
psihičnih pogojih, v neurejenih 
medsebojnih odnosih in s tem v 
stanju stalne telesne in duševne 
utrujenosti.

“Odbori bi morali kritično pre
sojati prevzamenje tuje tehnolo
gije, delovnih norm, proučiti in
vesticijske načrte, ki bodo vpli
vali na spremenjene pogoje dela 
itd.

Način dela odborov naj bi bil 
opredeljen v samoupravnem 
splošnem aktu organizacije 
združenega dela. Strokovne 
službe (kadrovsko-socialna, 
varnostna) morajo biti čvrsto 
povezane z delom odbora in mu 
nuditi kvalitetno strokovno pod
lago ter dajati pobude, ko gre za 
problematiko z-njihovega delov
nega področja. Marsikje te 
službe kadrovsko niso dovolj 
okrepljene — tam bi morali od
bori doseči, da se vendarle vsa 
področja strokovno pokrijejo. 
Nujna je tudi povezava odborov 
z drugimi izvršilnimi organi, ko
misijami in odbori pri delavskih 
svetih ter s samoupravno delav
sko kontrolo. V zvezi z načinom 
dela odbora moramo upoštevati 
tudi nujnost komuniciranja med 
odborom, delavskim svetom in 
poslovodnim organom. Doseči 
moramo tudi, da bodo delovne 
skupnosti skupnih služb omogo
čale povezovanje med odbori in 
delegacijami za samoupravne in
teresne skupnosti (zdravstva, 
pokojninsko-invalidskega zava
rovanja, zaposlovanja, social
nega varstva itd.).

Odbori bi morali poskrbeti za 
to, da se vprašanja z njihovega 
delovnega področja vključujejo 
v razvojne in investicijske načrte, 
v kadrovske plane, v okvir plani
ranja ekonomske in socialne po
litike, pa tudi v samoupravne 
splošne akte.

Od sedanje razprave o predlo
ženih usmeritvah za ustanavlja
nje odborov za varstvo pri delu, 
ki jih je pripravil Svet za zdrav
stveno varstvo in socialno poli
tiko RS ZSS, posebej pa od tiste 
v organizacijah združenega dela 
pričakujemo, da bo dorekla se
danji predlog.

Pred dnevi je Slovenijo obiskala ukrajinska sindikalna delegacija, ki 
jo je vodila sekretarka ukrajinskih sindikatov Ljudmila Šendrihova. Na 
poti po naši republiki je obiskala Savo v Kranju, kjer se je seznanila s 
pridobivanjem in razporejanjem dohodka in delitvijo sredstev za 
osebne dohodke, še posebej pa z vlogo, ki jo ima pri tem sindikalna or
ganizacija. Na ObS ZSS Koper in v krajevni skupnosti Dekani so ukra
jinske goste seznanili z delom občinskega sindikalnega sveta in še pose
bej z načinom dela sindikata v krajevni skupnosti. Na njestnem sindi

kalnem svetu Ljubljane so se pogovarjali o ekonomskem in socialnem 
razvoju mesta, predvsem pa o stanovanjski gradnji. Delegacijo je spre
jel tudi predsednik RS ZSS Vinko Hafner. Na r.voru, kjer so sode
lovali tudi drugi člani RS ZSS, so gostom pojasnili vlogo sindikatov pri 
krepitvi samoupravnih odnosov v naši republiki. Prav tako pa so se do
govorili tudi (^poglobitvi že tradicionalnih odnosov ukrajinskih in slo
venskih sindikatov.

IZ PRAKSE SODIŠČ 
ZDRUŽENEGA DELA

Piše: Ivan Žužek

Upoštevanje načela zakonitosti

Eno izmed temeljnih načel v 
postopku pred sodišči združe
nega dela je tudi načelo zakoni
tosti. Sodišče mora upoštevati 
samoupravne splošne akte in za
kone in le v primeru pravne 
praznine je možno govoriti o 
uporabi ustavnih načel oziroma 
pravil morale samoupravne so
cialistične družbe. Če zakon do
ločno opredeli kako pravico, so
dišče ne more določiti drugače in 
se pri tem sklicevati na načelo 
pravičnosti.

Delavka je bila zaposlena 
nekaj mesecev pred dopolnitvijo 
15 let starosti. Po 162. členu te
meljnega zakona o pokojnin
skem zavarovanju pa ni možno 
šteti obdobja pred dopolnitvijo 
15 leta starosti v pokojninsko 
dobo. Zakon pozna eno samo iz
jemo, in sicer po 140. členu, po 
katerem se kot posebna doba 
prizna v pokojninsko dobo sode
lovanje v oboroženih enotah 
NOV tudi tistim udeležencem, ki 
še niso bili stari 15 let.

Kljub temu je sodišče prve 
stopnje delavki ugodilo in ji 
priznalo v pokojninsko dobo tudi

tisti čas, ko je bila v delovnem ra
zmerju pred dopolnjenim 1-5. 
letom starosti. Pri tem se je so
dišče sklicevalo na načelo pra
vičnosti, saj je delavka prejemala 
osebni dohodek, od katerega so 
bili odvzeti tudi ustrezni prispev
ki. Tudi sodelavke zavarovanke 
imajo priznano pokojninsko 
dobo za čas, ko so bile na delu 
pred 15 leti starosti.

Pritožbeno sodišče je moralo 
spremeniti odločbo o priznanju 
pokojninske dobe in zahtevek 
zavrniti. Ker je zakon povsem 
jasen, ga je treba spoštovati, ne 
glede na to, da so bili tudi v spor
nem obdobju plačani vsi pri
spevki za pokojninsko zavarova
nje in tudi ne glede nato, da 
imajo morebiti sodelavke, ki so 
bile v enakem položaju, res priz
nano pokojninsko dobo tudi za 
čas, ko še niso dopolnile 15 let 
starosti. Po 3. členu zveznega za
kona o sodiščih združenega dela 
odločajo sodišča na podlagi usta
ve, zakonov in samoupravnih 
splošnih aktov, kar pomeni, da 
jih veže načelo zakonitosti.

Izvršitev ukrepa začasne razporeditve 
na druga dela oziroma naloge

UOlipilllMVlll UM C'

pov je tudi ukrep razporeditve m 
druga dela oziroma naloge, ki s< 
izreka za določen čas v skladu : 
samoupravnim splošnim aktom c 
delovnih razmerjih (150 čler 
Zakona o delovnih razmerjih) 
Ni dvoma, da lahko tudi ta disci
plinski ukrep izreče na prvi stop
nji le disciplinska komisija, > 
praksi pa se postavlja vprašanje 
ali mora disciplinska komisija 
določiti oziroma konkretizirati 
tista dela in naoge, na katere se 
delavca začasno razporeja.

Zaradi hujše kršitve delovne 
obveznosti je bil delavcu izrečen 
disciplinski ukrep razporeditve 
na dela oziroma naloge v proi
zvodnjo. Disciplinska komisija 
je v svojem sklepu pooblastila 
komisijo za delovna razmerja, da 
izvrši razporeditev in določi 
konkretna dela oziroma naloge.' 
Tega sicer ta komisija ni storila, 
kajti odločbo o opravljanju del in 
nalog na podlagi disciplinskega 
ukrepa je izdal kar direktor te
meljne organizacije.

Sodišče združenega dela je 
delno ugodilo zahtevku delavke 
in razveljavilo odločbo direktor
ja, kajti individulani poslovodni 
organ ne more biti pooblaščen za 
take odločitve. Po mnenju so
dišča pa bi lahko komisija za de

lovna razmerja postopala v 
skladu s sklepom disciplinske 
komisije in po dokončnosd dis
ciplinske odločbe konkretizirala 
delo, ki bi ga morala delavka 
opravljati v času trajanja disci-

nanjena z delovnimi potrebami 
oziroma možnostmi razporedi
tve na tista dela in naloge, ki so 
trenutno proste. O tem skrbi 
komisija za delovna razmerja, ki 
v bistvu le konkretizira že izre
čeni disciplinski ukrep in s tem ne 
posega v pristojnost disciplinske 
komisije. Komisija za delovna 
razmerja mora kljub temu izdati 
delavcu odločbo o tem, katera 
dela in naloge bo opravljal, dela
vec pa ima tudi zoper to odločbo 
pravico vložiti zahtevo za varstvo 
pravic na delavski svet.

Poudariti je potrebno, da 
mora samoupravni splošni akt o 
delovnih razmerjih vnaprej 
predvideti, ali komisija za de
lovna razmerja lahko konkret
neje določa dela in naloge tudi za 
tiste primere, ko je delavcu izre
čen disciplinski ukrep začasne 
razporedi te ve na druga dela ozi
roma naloge.

plinskega ukrepa. Upoštevati je 
da disciplinska komisija ni sez

f ------------------------------------ -N
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Štefan Ščerbičprejel zvezno sindikalno priznanje za izboljšanje delovnih razmer

Tudi po ostrih ukrepih bi veljalo seči

Ciril Brajer

Štefan Ščerbič, predsednik 
konference osnovih organizacij 
sindikata v jeseniški železarni, je 
letos prejel zvezno sindikalno 
priznanje za inovacijsko dejav
nost na področju humanizacije 
dela. Leta 1952 je začel delati v 
jeklarni in zadnjih 15 let je bil 
delovodja ponovčarskih zidar
jev. Bil je tudi zavzet družbeno
političen delavec in uspešen ra- 
cionalizator ter inovator, deja
ven sodelavec v društvih nova- 
torjev na Jesenicah in v drugih 
organizacijah na tem področju v 
občini in republiki. Funkcij je 
imel toliko, da jih ne kaže našte
vati. Omenimo raje pet njegovih 
novatorskih predlogov, ki jih 
uporabljajo in ki prinašajo od 
22.925 pa do 1.358.428 dinarjev 
letnega prihranka. Če bi sešteli 
prihranek vseh petih tja od leta 
1965, bi dobili kar čedno števil
ko.

Štefana Ščerbiča smo obiskali 
v železarni in nič kaj voljan ni bil 
za pogovor: »Res mi priznanje 
pomeni neprecenljivo nagrado, a 
kaj bi se o tem menili. To je priz
nanje vsemu kolektivu, veliko 
dela velikega števila ljudi je bilo 
vloženega — in če sem iskren, 
marsikaj smo dosegli, še zdaleč 
pa ne vsega, kar bi lahko. Tako je 
treba gledati na takšna prizna
nja; vedno so sad kolektivnega 
dela in vedno naj pomenijo le 
novo spodbudo za še večje uspe
he.«

Ker pa je naš pogovor veljal o 
področju, brez katerega si Štefan 
Ščerbič ne zna predstavljati živ
ljenja, mu je beseda le stekla:

»Dolga leta sem delal v nepo
sredni proizvodnji in še vedno 
sem z njo tesno povezan. Še v 
martinarni sem imel vedno pred

očmi, da je treba misliti predv
sem na to, kako bi napravili več, 
bolje pa tudi laže in predvsem 
varno. V skupini, ki ssm jo vodil, 
je bilo precej invalidov. Tudi sam 
sem ss težko poškodoval. Že kot 
vodja, odgovoren za varnost svo-, 
jih delavcev, sem moral razmiš
ljati o varnosti dela. Delo v vsaki 
jeklarni je težko, nevarno, naša 
pa poleg tega ni ravno najbolj 
sodobna. Saj ne, da bi ne bili pri
pravljeni investirati v delovne 
razmere, nasprotno, marsikaj 
smo vložili prav v humanizacijo 
dela, a priprave na gradnjo nove 
elektrojeklarne so pač »požreš
ne«.

Štefan Ščerbič zdaj ne dela več. 
v neposredni pcoizvodnji pa z 
njo ni izgubil stika ne kot pred
sednik sindikata ne kot novator. 
Vestno spremlja delo v vseh te
meljnih organizacijah, predvsem 
v »težkih« obratih. Kot političen 
delavec z bogatimi praktičnimi 
izkušnjami skuša z vsemi močmi 
prispevati k množičnosti v inven
tivni dejavnosti.

»Ne nameravam poudarjati, 
kako izrednega pomena je smo
trno izkoriščanje domačega zna
nja. Vsaka družba si prizadeva to 
neizmerno bogastvo čimbolj iz
koristiti. Pri nas pa se včasih bolj

mačehovsko vedemo do lastnega 
znanja. Ne zavedamo se dovolj, 
da je inovacija najcenejša nalož
ba. Menim, da bi morali proti 
vsukemu posamezniku, ki skuša 
to dejavnost zanemarjati ali celo 
zavirati, ostro ukrepati.

V našem kolektivu smože pre
cej storili, res še ne dovolj, pa 
vendar več kot v marsikateri or
ganizaciji združenega dela v naši 
občini in tudi v republiki. Dosegli 
smo, da se delavci za to dejavnost 
vse bolj zanimajo, to področje 
smo opredelili v samoupravnih 
aktih in pri vsem tem ima sindi
kat pomemben delež. Trudimo 
se tudi, da bi inovacijsko dejav
nost prenesli na občinsko raven. 
Predvsem v manjših delovnih or
ganizacijah je ta dejavnost pov
sem nerazvita, takšnim je treba 
nuditi vso pomoč in naše društvo 
tehničnih ' :boljšav in inovacij se 
s podporo občinskega sindikal
nega sveta prizadeva, da bi shvar 
stekla. Letos smo pri občinskem 
sindikalnem svetu oblikovali 
komisijo za inventivno dejav
nost, v njenem odboru so člani 
delovnih organizacij, ki se že 
lahko pohvalijo z rezultati in iz
delali smo program dela te komi
sije. Zdaj pripravljajo samou
pravni sporazum ki naj bi ga 
sprejeli na občinski ravni. V pro
gramu smo si zadali nalogo, da 
bomo vsak mesec obiskovali de
lovne organizacije in delavcem
prikazali prednosti inovacijske 
dejavnosti v železarni, jim poja
snili inovacijski dohodek... 
Skupaj z družbenopolitičnimi 
organizacijami in samouprav
nimi organi bomo skušali organi
zirati tudi odbore v teh delovnih 
organizacijah, ki naj bi spodbu
jali pobude delavcev.«

V jeseniški železarni so že ve-' 
liko vložili tako v nove obrate kot 
v obnovo starih, vendar pa je še 
dokaj težav, ki jih niso uspeli re
šiti. Prav zavzetost delavcev za 
inventivno dejavnost je tista »re
zerva«, ki bi lahko marsikaj ure
dila.

»Tako je«, je nadaljeval Šte
fan Ščerbič, »predvsem to velja 
za starejše, tehnično zastarele 
naprave, kjer je mogoče dvigniti 
produktivnost le z dobrimi pred
logi za izboljšave. Delavec, ki več 
let dela na takšnem stroju, ga 
pozna v vseh podrobnostih, v 
prstih čuti vse njegove slabosti in 
prednosti in prav njegov predlog 
velja upoštevati. To je tudi eden 
ciljev naše dejavnosti. Delavca je 
potrebno spodbudihi, da bo ra
zmišljal, sam spoznal, kako 
lahko dobro in varno dela. S pr
vimi uspehi na tem področju se je 
zmanjšalo tudi število invalidov. 
Opazili smo, da je manj poškodb 
v obratih, kjer je ta dejavnosti 
zaživela, kot tam, kjer se za ino
vacije ne zmenijo.

Gotovo pa je pomemben tudi 
gospodarski učinek. Dosegli smo 
že 25 milijonov dinarjev letnsga 
inovacijskega prihranka in zdaj 
načrtujemo 30 milijonov. V že
lezarni je 300 dejavnih inovator
jev in z organizirano akcijo bi 
radi to število spravili na 600 — 
to pomeni toliko in toliko več 
tehničnih izboljšav, večjo var
nost, boljše delovne razmere in 
seveda večji inovacijski doho
dek.«

Inovacijsko dejavnost skušajo 
spodbujati na različne načine. 
Zamislili so si, da bi inovacijski 
dohodek mesečno delili vsem 
zaposlenim v TOZD, ki ga 
ustvarja. Spodbujajo tudi posa

meznike, ki dobijo lahko tudi 
večmilijonska nadomestila. Ve
čino predlaganih tehničnih 
izboljšav tudi uporabljajo. Pode
ljujejo tudi tfagrado »Novator 
leta«, posebne diplome, zlato 
značko novatorja... Da bi zbu
dili zanimanje mladih, že v po
klicnih šolah spodbujajo inova
cijsko dejavnost. Razpisali so 
nagrado za najbolješga mladinca 
inovatorja in ga poslali na de
setdnevno strokovno izpopol
njevanje 'v Zvezno republiko 
Nemčijo.

Na koncu pogovora so besede 
Štefana Ščerbiča izzvenele kot 
poziv: »Dobil sem zvezno priz
nanje, pet mojih tehničnih 
izboljšav v železarni uporab
ljamo in za vse sem dobil prizna
nje in denarno nadomestilo... 
Zavest, da človek prispeva svoj 
delež k boljšemu, bolj varnemu 
delu sodelavcev in k boljšemu 
življenju, napredku družbe pa 
prevaga vsako priznanje.

Moramo se potruditi, da bo 
vsak svoje znanje posredoval 
tudi sodelavcem, jim pomagal, 
jih skušal pritegniti k temu delu. 
Tako ne bomo več po nepotreb
nem uvažali tujega znanja, dra
gih tehnologij. Predvsem vodilni 
delavci in strokovne službe so 
dolžne s svojim znanjem po vseh 
močeh pomagati novatorjem, ki 
imajo marsikdaj izredne zamisli, 
jih pa zaradi pomanjkljivega 
tehničnega znanja ne morejo 
uresničiti. Na vseh ravneh tudi 
lahko slišimo zvezneče bessde o 
pomenu inovacijske dejavnosti, 
manjka pa ostrih ukrepov proti 
posameznikom, ki so jo dolžni 
spodbujati in podpirati, svoje 
odgovornosti pa ne izpolnjuje
jo.«

Položaj invalidnih oseb v SR Sloveniji

Nedavna razprava v organih 
in na seji izvršnega sveta Skupš
čine SR Slovenije je potrdila 
Oceno, da so sistemske rešitve za 
zagotavljanje socialne varnosti 
in za humanizacijo življenja in 
dela invalidnim osebam v naši 
republiki ustrezne, da pa v vsa
kodnevni praksi še vedno ne do
segamo povsod zadovoljivih re
zultatov.

Iz gradiva, ki ga je pripravila 
strokovna služba Skupnosti so
cialnega varstva Slovenije v so
delovanju z vsemi pristojnimi 
republiškimi upravnimi organi in 
samoupravnimi interesnimi 
skupnostmi, izstopa ugotovitev, 
da so mnogo bolj razvite pasivne 
oblike socialnega varstva inva
lidnih oseb, to je različne oblike 
socialne pomoči kakor pa oblike 
aktivnega varstva oziroma oblike 
vključevanja invalidov v življe
nje in delo samoupravnih okolij. 
Za nekatere skupine invalidov 
pa je prav slednje edina možna in 
dolgotrajna rešitev njihovih 
težav in njihovega družbenoe
konomskega položaja.

Zato se moramo v svojih ra
zmišljanjih o prihodnjem sred
njeročnem družbenoekonom
skem razvoju organizacij zdru
ženega dela in družbenopolitič
nih skupnosti temeljiteje spopa
sti s sicer znanimi, vendar mno
gokrat le premalo uspešno ob- 
vladovnimi vzroki za nastajanje 
invalidnosti in ovirami za vklju
čevanje invalidov v družbeno 
dogajanje in produktivno zapo

slovanje. Razumljivo seveda je, 
da se moramo spoprijeti s temi 
problemi tam, kjer nastajajo in 
kjer se lahko tudi edino uspešno 
urejajo. To pa je raven temeljnih 
organizacij. V temeljnih organi
zacijah se delavci sporazumevajo 
z delavci drugih TOZD o razvoj
nih ciljih svojih okolij in o skup
nem urejanju svojih in skupnih 
družbenih področij, med katere 
nedvomno sodi tudi reševanje 
vseh vprašanj zaposlovanja in 
položaja invalidov.

Zakon o delovnih razmerjih, 
zakon o varstvu pri delu in zakon 
o usposabljanju in zaposlovanju 
invalidnih oseb dajejo delavcem 
v združenem delu dokaj kon
kretno in zavezujočo podlago za 
aktiven odnos do urejanja pro
blematike invalidizacije in inva
lidov. Skrb za zdravo delovno 
okolje, za varno delo, za ohra
njanje in izpopolnjevanje 
ustvarjalne sposobnosti in de
lovne zmožnosti delavcev, za 
usposabljanje in prekvalifikacijo 
delovnih invalidov ter vključe
vanje v združeno delo drugih in
validnih oseb, nima le globoko 
socialnega in humanega pomena 
v ožjem pomenu besed, ampak 
odseva naša prizadevanja, da je 
sleherni delavec čim dlje aktiven 
pri ustvarjanju družbenih dobrin 
in da mu je tudi čim dlje zagotov
ljen položaj aktivnega nosilca 
samoupravnih pravic, dolžnosti 
in obveznosti, v okviru katerega 
sodeluje pri načrtovanju in ure
sničevanju svojega in skupnega

družbenoekonomskega razvoja. 
Ne nazadnje je v SR Sloveniji 
čim celovitejše vključevanje 
vseh kadrovskih potencialov v 
združeno delo ena od temeljnih 
razvojnih nalog.

V mnogih delovnih okoljih se 
spopadajo z velikimi težavami 
pri reševanju problematike de
lovnih invalidov, bodisi zaradi 
večjega števila delovnih invali
dov, zaradi zastarele ali tehnolo
ško nezdrave proizvodnje bodisi 
zaradi tega, ker delovnih invali
dov ne morejo koristno prekvali
ficirati in zaposliti. Zato je, če
prav vemo, da delovni invalidi 
pravilorha niso za delo nespo
sobne osebe na splošno, marveč 
so delovno nesposobne le za do
ločena dela in opravila, izredno 
močan pritisk na predčasno ozi
roma invalidsko upokojitev pri
zadetih delavcev. To pa je v bi
stvu zelo kratkovidna rešitev, saj 
te delavce poshavlja na stranski 
tir z relativno slabimi življenj
skimi razmerami in hkrati slabi 
reprodukcijsko sposobnost 
združenega dela.

V prihodnje moramo hitreje 
odpravljati predvsem vzroke, za
radi katerih; prihaja do invalid
nosti, in doseči, da bodo tudi 
službe varstva pri delu in službe 
medicine dela prevzele na tem 
področju večjo vlogo in hkrati 
tudi večji del dolžnosti, in obvez
nosti ter tako prispevale, da se bo 
znižalo število delovnih invali
dov. Obenem pa moramo pri 
prekvalificiranju in prezaposlo

vanju delovnih invalidov odpra
viti meje temeljnih in delovnih 
organizacij ter v občinah sprem
ljati tudi take razvojne odločitve, 
ki bodo z združevanjem sredstev 
in dela ter s primernimi tehnolo
škimi postopki omogočale pro
duktivno delo tudi tem delav
cem.

Usposabljanje in zaposlovanje 
invalidnih oseb ureja poseben 
zakon, sprejet 1976. leta. Le ta 
zavezuje delavce v organizacijah 
'združenega dela in delovnih 
skupnostih ter zasebne deloda
jalce, da zagotavljajo možnosti 
za zaposlitev invalidnih oseb. 
Organizacije združenega dela, 
delovne skupnosti in zasebni de
lodajalci so dolžni po potrebi 
preurediti delovna mesta 
sposmbnostim in zmožnostim in
validnih oseb in uveljavljati še 
druge ukrepe, ki so potrebni za 
ustrezno zaposlitev in delo inva
lidnih oseb.

Delavci v združenem delu si 
morajo prizadevati, da pri pro
gramiranju tehnološkega pro
cesa ustvarjajo take pogoje za 
delo, da ga bodo lahko opravljali 
tudi invalidi, in se v ta namen sa
moupravno sporazumevali in 
združevali sredstva. Organi 
upravljanja pa morajo vsaj en
krat v letu obravnavati položaj v 
svoji organizaciji dela v zvezi z 
zaposlovanjem invalidov in 
predlagati ukrepe za izboljšave. 
Invalidna oseba, ki s svojimi 
strokovnimi in drugimi sposob- 
nosttni ustreza zahtevam pro

stega dela, ima po zakonu pred
nost pri zaposlitvi pred drugimi 
delavci.

Podatki kažejo, da pri uresni
čevanju zakona oziroma pri 
usposabljanju' in zaposlovanju 
invalidnih oseb ne dosegamo pri
čakovanih rezultatov. Kljub pr
votni oceni, da je v naši republiki 
kakih 30.000 invalidnih oseb — 
ta ocena je očitno nekoliko preti
rana — smo v letu 1977 in 1978 
zaposlili manj kakor 200 invali
dov. Izredno redke so organiza
cije združenega dela, ki so se pri
pravljene o tem konkretno po
govarjati s strokovnimi službami 
skupnosti za zaposlovanje, ki or
ganizirajo postopek usposablja
nja in zaposlovanja invalidov. 
Zato se je prav tedaj, ko nasta
jajo nove razvojne projekcije in 
ko v SR Sloveniji načrtujemo 
nekaj velikih investicij in razšici- 
tev proizvodnje (IMV, ISKRA 
in drugi), potrebno opredeliti 
tudi do večjega delovnega anga
žiranja invalidov. Že zakon 
omogoča organizacijam, ki ni
majo možnosti za koristno pre
zaposlitev svojih delovnih inva
lidov in za zaposlovanje invalid
nih oseb, da same ali v sodelova
nju z drugimi organizacijami 
ustanovijo posebne enote, v ka
terih se zaposlujejo invalidne 
osebe.

V tem obdobju moramo od
praviti tudi naše dosedanje dokaj 
poenostavljene postopke prek
valifikacije in usposabljanja in
validov, saj nam izkušnje v dru

gih razvitejših deželah kažejo, 
kako se lahko invalidi s primerno 
in sistematično vzgojo izobrazijo 
in usposobijo za opravljanje naj
zahtevnejših pmklicev in najza
htevnejših del.

V reformo vzgoje in izobraže
vanja moramo tako vgraditi tudi 
sistem izobraževanja in usposab
ljanja invalidnih ossx na vseh 
ravneh izobraževanja in smereh, 
ki so primerne za invalidne 
ossbe. Dopolniti in urediti pa bo 
potrebno tudi kompleks usta
navljanja in delovanja zavodov 
za usposabljanje tistih skupin in
validnih oseb, ki jih ne bo mo
goče vključevati v redni sistem 
vzgoje.

Pri urejanju celotnega po
dročja — od odpravljanja vzro
kov za nastanek invalidnosti do 
zagotavljanja socialne varnosti 
in bolj humanih delovnih in živ
ljenjskih razmer invalidov — 
marsikdaj samoupravni organi in 
družbeno politične organizacije 
ne kažejo dovolj posluha. Tudi 
osnovne organizacije sindikata 
navkljub jasnim stališčem mari
borskega kongresa niso povsmd 
dovolj aktivne. Prav bi bilo, da bi 
se sedaj, ko bodo ta vprašanja 
obravnavale delegacije samou
pravnih interesnih skupnosti s 
področja socialnega varstva, tudi 
sindikalne organizacije povsod 
angažirale in s tem zagotovile, da 
bomo v prihodnjem srednjeroč
nem obdobju uspešneje urejali 
kompleks invalidizacije in so
cialnega varstva invalidov. £. G.



Dogodki in odmevi 22. septembra 1979 stran 7

TA TEDEN 
V ŽARIŠČU

KOMUNIST ZA DE

Pouk iz težke napake
OD SOBOTE 
DO SOBOTE

NEW YORK — Na sedežu 
svetovne organizacije se je za
čelo 34. zasedanje generalne 
skupščine OZN. Za predsednika 
tokratnega zasedanja najvišjega 
telesa OZN je bil izvoljen tanza
nijski veleposlanik Šalim Ahmed 
Šalim. Svetovna skupščina je na 
prvi seji soglasno sprejela Sveto 
Lucijo za svojo 152. članico. 
Pred zasedanjem generalne 
skupščine je generalni sekretar 
OZN Kurt Waldheim močno 
poudaril prispevek neuvrščenih 
držav k dejavnosti in uspešnosti 
ZN. Jugoslovansko delegacijo 
bo na letošnjem zasedanju vodil 
zvezni sekretar za zunanje za
deve Josip Vrhovec.

KABUL — V nemirnem Af
ganistanu je prišlo, kot kaže, v 
oboroženem spopadu v revolu
cionarnem svetu do zamenjave v 
vodstvu države. Dosedanjega 
generalnega sekretarja CK na
rodne demokratske stranke in 
predsednika revolucionarnega 
sveta Tarakija je zamenjal Hafi- 
zulah Amin. Novi voditelj Afga
nistana je kasneje prevzel tudi 

_vse druge funkcije, ki jih je imel 
Taraki. Postal je predsednik 
stranke KALK in vrhovni po
veljnik obrambnega sveta. 
Oblast je tako prevzela struja, ki 
je naklonjena radikalnim refor
mam v državi in odločnim stališ
čem do precej močnega upora 
nazadnjaških muslimanskih 
plemen.

WASHINGTON — Egipt, 
Izrael in ZDA so se načelno spo
razumeli o kombiniranih mirov
nih silah na Sinaju, ki bodo nad
zorovale položaj na ozemlju, ki 
ga je Izrael pred nedavnim vrnil 
Egiptu. Mešane mirovne sile 
bodo sestavljali ameriški civilni 
tehniki, skupne izraelsko-egip- 
tovske patrulje in mirovne enote 
Združenih narodov.

KUVAJT — V arabskem 
svetu je močno odjeknila novi
ca, da sta se jordanski kralj Hu
sein in voditelj PLO Jaser Ara
fat sporazumela, da se bo Jorda
nija v prihodnje pogovarjala v 
imenu Palestincev o ustanovitvi 
konfederacije med prihodnjo 
palestinsko državo in hašemit- 
skim kraljevstvom po osvobodi-' 
tvi zahodnega brega reke Jordan 
izpod izraelske okupacije. Novi
ca, ki jo je objavil kuvajtski ča
sopis, napoveduje velik politični 
preobrat v arabskem svetu, saj 
je PLO doslej zavračala vsako 
zvezo z Jordanijo in se zavze
mala za samostojno palestinsko 
državo.

LIZBONA — Portugalski 
predsednik Eanes je razpustil 
parlament, ki so ga izvolili pred 
štirimi leti po strmoglavljenju 
diktature. Izredne parlamen
tarne volitve bodo 2. decembra. 
Eanes je za krizo obtožil stran
ke, ki jim očita, da niso sposobne 
ustvariti stabilne politične veči
ne.
BONN — Frankfurtska policija 
je ujela tri od štirih protijugo
slovanskih teroristov, ki so mi
nuli petek v restavraciji Balkan 
grill sodelovali v zahrbtnepi na
padu na skupino mirnih jugoslo
vanskih državljanov in ubili de
lavca Saliha Mesinoviča, hudo 
ranili pa Nasula Mesinoviča.

Boris Kutin

Zadeva je bolj ali manj 
znana. Zaradi malomarnosti re
daktorja se je v spored ljubljan
ske televizije vrinila popevka Lili 
Marlen, sopotnica in razveselje- 
valka nacistične Nemčije. Glasba 
iz najbolj mračnjaških dni naše 
zgodovine, seveda ne glede na to, 
da nam je bila ponujena kot za
bavna, je številnim zamrznila kri 
v žilah ali pa jim jo je zakuhala 
do vrelišča, pač odvisno od tega, 
kako kdo reagira na šok. Vseka
kor pa je bil to šok, na kakršne 
nismo navajeni. Presenetilo nas 
je prav v trenutku, ko se priprav
ljamo na zaključno republiško 
akcijo »Nič nas ne sme presene
titi«.

Da, presenetilo nas je. Tu 
mora biti poudarek, ne pa na 
besu in izlivanju jeze na posa
meznika, pa čeprav je brez 
dvoma najbolj kriv, da je do tega 
prišlo. Televizija je takoj nare

dila prvi korak; opravičila se je 
gledalcem neposredno in v ča
snikih. Gotovo ji lahko zaupa
mo, da bo naredila tudi drugega 
in tudi naslednje, če bo potreb
no.

Mi, člani te družbe, pa se mo
ramo vprašati, kolikšna je naša 
krivda, da je prišlo do te nepojm
ljive ironije, ki nas ni spravila le v 
slabo voljo, ampak tudi osmešila 
— in opozorila. V čem je opozo
rilo? V tem, da je splet okoliščin 
»dobronamerno« razkril eno 
izmed Ahilovih pet, ki jih mo
ramo zaščititi pred sovražniko
vimi strelicami.

Menjava generacij na vodil
nih, najodgovornejših položajih 
poteka danes veliko bolj pospe
šeno kot kdajkoli. Ne gre druga
če. Tisti, ki so dolga leta nosili 
najtežja bremena, ne zmorejo 
več vsega in tudi ne bi bilo prav, 
da jih dozadnjega dušimo s tovo

rom. Medtem ko smo se na dolo
čene zahteve lahko pripravili, pa 
so ostale tudi prazne lise.

Mladi se še kako zavzemajo za 
ohranitev revolucionarnih tradi
cij na vseh področjih. In tudi 
nadvse ponosni so nanje ter se 
zavedajo neprecenljivosti njiho
vih vrednot. To je sicer nadvse 
pomembno in najbolj dragoce
no, dovolj pa ni. Najti je treba 
načine, s katerimi bi včerajšnji in 
današnji dan povezali z jutriš
njim tako, da ne bi bilo ne pre
sledkov, še manj praznih strani. 
Odveč je poudarjanje, da smo na 
tem področju naredili ogromno, 
odveč je prikazovanje neštetih 
dokazov. Bodimo pošteni in 
priznajmo — vseh možnosti še 
zdaleč nismo izčrpali. Da bomo 
popolnoma čisti pred samimi 
seboj in zgodovino, moramo še 
marsikaj narediti.

Naloga je izredno zahtevna.

Na dlani je, da pri njej ne mo
remo iti v vso širino, saj se nam 
bo potlej gozd zaradi nekaterih 
dreves še bolj odmaknil. Najti pa 
moramo čvrsto rdečo nit, ki bo 
vsakomur zelo jasno razmeje
vala »tostranstvo« od onega 
brega, na katerega v nobenem 
primeru ne bo stopil nihče.

Povedano še nekoliko druga
če: če se tako težka napaka, kot 
je bila z Lili Marlen, teoretično 
lahko zgodi (tudi ponovi v takšni 
ali drugačni obliki), pa se v no
benem primeru ne sme zgoditi, 
da mladi ne bi v hipu dojeli njene 
vsebine, da njihovo reagiranje, 
ko bi zvedeli, za kaj gre, ne bi 
bilo na natanko isti valovni dol
žini, kot pri njihovih starših. Vse
lej je samo ena stvar najbolj po
membna in ta je tista.

Ali je Ljubljana res zaprto tržišče?

Beograjčani v Ljubljani
Vukašin Miljevič

Dolgoletna želja Kmeti 
sko-industrijskega kombinal 
Beograd, da bi mu odprli vrat 
ljubljanskega tržišča, se j 
končno uresničila. V slovenske: 
glavnem mestu so prižgali zelen 
luč Beograjčanom za gradnj 
treh samopostrežnih prodajali 
predvidena pa je tudi lokacija 
središču Ljubljane, kjer bodo r 
200 kvadratnih metrih površin 
uredili degustacijski center t( 
prodajalno s specialitetam 
Tako bo slednjič konec dolgole 
nih sporov pa tudi žolčnih ot 
tožb, da se ljubljansko tržišče z: 
pira v svoje meje.

Kdaj bo PIK Beograd začel 
gradnjo, torej ni več vprašan 
dobre volje Ljubljane ih Ljuj 
Ijančanov, temveč je odvisno c 
možnosti (ali razumevanja) ljul 
Ijanskih in beograjskih bank, 1 
naj bi zagotovile posojila. Bec 
grajski kombinat je v zvezi s tei 
pripravljen sodelovati z 20 oz 
roma 30 odstotki svojih sredste

Čeprav so bile največkr

»uradno« zavrnjene pripombe, 
da se vrata Ljubljane težko odpi
rajo proizvajalcem iz drugih ob
močij in da so bila včasih povsem 
zaprta, pa so prebivalci sloven
skega glavnega mesta dobro 
poznali pravo resnico. Njihovo 
mesto je bilo, pa tudi zdaj je, vsaj 
kar zadeva cene živil, najdražje v 
Jugoslaviji. Po statističnih po
datkih zavoda za cene iz prejš
njega meseca stane košarica naj
pomembnejših živilskih izdelkov 
(po kilogram krompirja, fižola, 
čebule, korenja, sladkega zelja, 
sadja, sira, mleka, mesa itd.) v 
Prištini 514,90 dinarja, v Novem 
Sadu 550,80, Beogradu 551, Za
grebu 629, v Ljubljani pa 741,20 
dinarja.

V Ljubljani je zdaj približno 
460 prodajaln z živilskimi in 
kmetijskimi izdelki, od tega štiri 
petine v ožjem središču, medtem 
ko jih primanjkuje v novih nase
ljih in primestnih krajih. Trgovci 
so namesto 30 novih samopo
strežnih prodajaln v tem srednje

ročnem obdobju odprli le 11.
Poleg tega je Ljubljana v 

oskrbovanju močno odvisna od 
bližnje in daljne okolice, pa celo 
zunaj Slovenije. Glavno sloven
sko mesto porabi na leto, deni
mo, približno 25.000 ton kruha,
16.000 ton domačega in 7000 
ton južnega sadja, 30.000 ton 
mleka, 14 tisoč ton mesa in
28.000 ton zelenjave.
„ Čeprav oskrbovanje Ljub
ljane ureja poseben samou
pravni sporazum in so bili na tem 
področju do zdaj doseženi dobri 
rezultati, pa je očitno še veliko 
vzrokov za nezadovoljstvo pre
bivalcev. Prav zaradi tega so se v 
Ljubljani dokopali do spozna
nja, da je sodelovanje z velikimi 
proizvajalci živilskih izdelkov 
tudi iz drugih republik nujna re
šitev, seveda ob skupnih nalož
bah v proizvodnjo' in prodajo.

Da bi prešli od besed k deja
njem, so v Ljubljani pred nedav
nim sklenili ustanoviti poseben 
sklad za živilske izdelke, medtem

ko bodo sredstva za sklad dobili 
od davkov na promet alkoholnih 
pijač, južnega sadja (razen 
limon), mleka in mesa.

Pri vsem tem bo delež Kmetij- 
sko-industrijskega kombinata 
Beograd kot prihodnjega veli
kega oskrbovalca Ljubljane zelo 
velik. Kot predvidevajo, bo beo
grajski kombinat na leto zagoto
vil približno 2000 ton svežega 
sadja, 500 ton gotovih jedi, prav 
toliko sladoleda in mlečnih na
pitkov, 200 ton peciva in drugo. 
Da pa ne mislijo ostati le pri tem, 
govori tudi dejstvo, da namera
vajo dati Ljubljančani Beograj
čanom še dve lokaciji za samopo
strežne prodajalne, za skladišča, 
športno-rekreacijski center in 
restavracijo.

Kot gost zveznega odbora sindikata delavcev trgovine Jugoslavije je 
našo državo obiskala delegacija delavcev državne trgovine in potrošni
ških kooperacij Sovjetske zveze. Delegacija, ki jo je vodila Olga Boga- 
čeva in v kateri sta bili še Genovaite Baumeln in Nadežda Kravčenko- 
va, se je tri dni mudila tudi v naši republiki.

Na šolskem centru za blagovni promet i> Celju so se gostje zanimale 
predvsem za izobraževanje trgovskih kadrov pri nas. V ljubljanski 
Emoni so se največ pogovarjali o pridobivanju in razporejanju do
hodka in delitvi sredstev za osebne dohodke, o nagrajevanju po rezulta
tih dela ter o kulturi postrežbe v funkciji višjega osebnega dohodka. O 
delu sindikata delavcev trgovine in o njegovi vlogi v družbenoekonom
skih in socialnih odnosih delavcev pa so gostje seznanili funkcionarji 
RO sindikata delavcev v trgovini Slovenije na razgovoru v Ljubljani.

Minulo sredo so v Klubu delegatov v Ljubljani že četrtič zapored slo
vesno podelili priznanja konference osnovnih organizacij sindikata de
lovne organizacije Titovi zavodi Litostroj.

Posameznikom, delovnim skupinam in družbenopolitičnim organi
zacijam tozdov Litostroja so za uspešno delo na področju delovanja v 
DPO, na področju samoupravljanja, pri uveljavljanju družbenoeko
nomskih načel poslovanja, na področju inventivne dejavnosti, na po
dročju kulture in rekreativne dejavnosti ter za uspehe v ostalih dejavno
stih podelili štiri zlate in pet srebrnih plaket ter 15 zlatih značk.

Sovjetske gostje so si ogledale tudi nekatere zgodovinske in turistične 
zanimivosti naše republike.

Slovesnost je dopolnil kulturni program, ki ga je nagrajencem in go
stom pripravil litostrojski mešani pevski zbor.

Sobota, 15. septembra

V Ribnici so se srečali borci 9. 
slovenske narodnoosvobodilne 
brigade.

Pri ilegalni tiskarni Podmor
nica na Viču so se srečali notranj
ski aktivisti NOB.

V Celju so proslavili petintri- 
desetletnico ustanovitve 5. pre
komorske brigade Ivana Turši- 
ča-Iztoka. •

Ponedeljek, 16. septembra

Predsedstvo CK ZKS je obli
kovalo predloge za krepitev ob
činskih konferenc Zveze komu
nistov.

Slovensko duhovniško druš
tvo je proslavilo tridesetletnico 
svojega delovanja.

Torek, 17. septembra

V Mariboru so proslavili dvaj
setletnico visokega šolstva v tem 
mestu. Na slovesnosti so podelili 
prve naslove častnih doktorjev 
mariborske univerze: Sergeju 
Kraigherju, Albertu Struni in 
Bratku Kreftu.

Suša na območju Krasa je 
tako huda, da so o ukrepih za 
njeno omilitev razpravljali na 
seji komiteja sežanske občinske 
konference ZK.

Predsednik slovenske gospo
darske zbprnice Andrej Verbič 
je izročil predstavnikom gospo
darske zbornice NDR plaketo 
kot priznanje za desetletno 
plodno sodelovanje.

Sreda, 19. septembra

Predsedstvo SFRJ je pri oce
njevanju varnostnih razmer v 
državi opozorilo, da je nujno po
trebno sprejeti ukrepe za zmanj
šanje števila prometnih nesreč, 
nesreč pri delu in drugih nesreč, 
ki terjajo vse več življenj ter 
povzročajo vse večjo škodo 
skupnosti.

Delovna skupina zvezne kon
ference SZDL je oblikovala 
izhodišča za uresničevanje Ti
tove pobude o krepitvi kolektiv
nega političnega dela in odgo
vornosti.

Na Bledu je bil posvet o pro
blemih varstva pri delu.

Sobota, 22. septembra

V Joštovem mlinu pri Celju je 
bila proslava v počastitev jubile
jev KPJ, SKOJ in revolucionar
nih sindikatov ter obletnice 2. 
konference KPS, ki je bila pred 
štiridesetimi leti prav na tem 
mestu.
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»Dražgoška bitka« je začela utirati nova pota Iz prakse za prakso

Poti
sodelovanja

Kako pripravimo 
v OZD kulturni načrt

Milan Bratec Branko Pungartnik Fotografija: Damjan Križnik

Že nekaj let so gledališča in 
z njimi tudi drugi postavljali za
htevo po ustrezni samoupravni in 
družbenoekonomski ureditvi 
odnosov med gledališči, radiote
levizijo in filmom. Se zlasti pri 
večjih filmskih in televizijskih 
projektih je prihajalo do velikih 
težav, ki so največkrat otežko- 
čale normalno delo prav vsem. 
Vsled tega smo v Sindikatu de
lavcev kulture ob projektu tele
vizijske nadaljevanke in filma 
»Dražgoška bitka« ter ob pod
pori večine družbenih in politič
nih dejavnikov sklenili spodbu
diti to sodelovanje in ga postaviti 
na nove samoupravne in druž
beno ekonomske temelje.

Kot prvi pogoj kvalitetnega 
sodelovanja smo izpostavili rea
lizacijo večjih projektov na 
osnovi skupnega usklajevanja 
planiranja, združevanja dela in 
sredstev in delitve skupno 
ustvarjenega prihodka.

Sprva je bilo sodelovanje pri 
skupni izvedbi »Dražgoške 
bitke« Otežkočeno, ker gleda
lišča iz vrste razlogov niso bila 
pravočasno pritegnjena k dogo
varjanju, čeprav je bilo vsem 
jasno, da se bo moral tako velik 
projekt nujno odraziti tudi v gle
dališkem delu. Ko so 1. junija 
letos stekli prvi razgovori, so 
imela vsa gledališča že sprejete 
repertoarne načrte za sezono 
1979-80 in vsaj za prve uprizori
tve tudi določene zasedbe. Ker 
naj bi pričeli s snemanjem nada
ljevanke in filma že novembra 
letos, smo se znašli pred velikim 
problemom, kako programe 
uskladiti.

Toda po sprva dokaj težkih in 
Zahtevnih dogovorih smo le 
uspeli urediti temeljne odnose. 
Nadaljevanka in film se bosta 
morala prilagoditi pri snemalnih 
terminih gledališčem in gleda
lišča potrebam snemalne ekipe. 
V začetlu oktobra, vsekakor pa 
pred začetkom snemanja, bodo 
vsi, ki združujejo delo in sredstva 
pri tem projektu, sprejeli mrežni 
plan snemanja, nato pa bodo 
plane usklajevali mesečno in te
densko. Gledališča pa so okvirni 
snemalni plan za igralce, ki naj bi 
sodelovali pri snemanju, prejela 
že v sredini julija.

Drugo vprašanje, ki ga bomo 
morali uspešno rešitije, kakšna 
naj bodo merila za ugotavljanje 
deleža gledališč pri realizaciji 
projekta »Dražgoška bitka«. 
Temeljne kriterije smo že obli
kovali: število igralcev in igralk, 
ki bodo sodelovali ter obseg in 
zahtevnost ter kvaliteta oprav
ljenega dela. Poleg tega bodo 
gledališča morala pridobiti del

prihodka za nadomestitev stro
škov. ki bodo nastali zaradi 
spreminjanja in prilagajanja nji
hovega programa zaradi sodelo
vanja pri realizaciji filma in na
daljevanke; zagotoviti bo po
trebno tudi ustrezno nagrajeva
nje vseh tistih gledaliških delav- 
ceV, ki bodo s povečanim obse
gom dela prispevali, da bodo 
kljub realizaciji zahtevnega pro
jekta »Dražgoška bitka«.v naj
večji meri kvalitetno uresničevali 
tudi že sprejete gledališke pro
grame.

Temeljno vprašanje pa še mo
ramo razrešiti. V katalogu del in 
opravil za umetniško in tehnično 
ekipo projekta »Dražgoška 
bitka« bo potrebno ovrednotiti 
delo ustvarjalcev in nekaterih 
svobodnih filmskih delavcev. Zdi 
se nam zlasti pomembno oprede
liti vrednost igralskega dela kot 
umetniškega in kreativnega, ker 
bomo zlasti s tem afirmirali igral
ski 'poklic in temeljito presegli 
do sedaj uvel javi jane najemne in 
mezdne odnose. Vsled tega bo 
potrebno v okviru Viba filma 
urediti samoupravni status film
ske ekipe in njenih posameznih 
delov. In, če želimo spremeniti 
obstoječe stanje, moramo vse 
sodelovanje zasnovati na določi
lih zakona o združenem delu in 
zakona o delovnih razmerjih.

To usmeritev je upoštevala 
tudi posebna delovna skupina, ki 
je pripravila teze za samoupravni 
sporazum med Viba filmom kot 
izvršnim producentom in gleda
lišči. Takšne poti in načine sode
lovanja je potrdil tudi izvršni 
odbor Sindikata delavcev kul
ture Slovenije na svoji seji 14. 
septembra 1979, ko je obravna
val teze za samoupravni spora
zum. Člani izvršnega odbora so 
še posebej poudarili, da so to tudi 
temeljna načela, na osnovi kate
rih naj bi potekalo sodelovanje 
med posameznimi kulturnimi in
stitucijami pri pripravi in izvedbi 
programa za potrebe kulturnega 
doma Ivana Cankarja. '

»Dražgoška bitka«, ki bo pri
kazala pripravo in začetek zma
govite vstaje in revolucije na Go
renjskem in v Sloveniji, ki bo 
našo NOB prikazla kot sestavni 
del boja vseh naših narodov in 
narodnosti za svobodo in pra
vično družbeno ureditev, je tako 
začela utirati poti sodelovanja in 
dogovarjanja med gledališči, 
filmom in televizijo.

DE
V družboslovni zbirki založbe Delavska enotnost je izšla nova 
knjiga:

Dr. Vladimir Štambuk:

KIBERNETIKA
Možnosti in stvarnost

Knjiga vas želi seznaniti s temelji kibernetike in opozoriti 
predvsem na nujnost kritičnega odnosa marksizma do kiber
netike, kar pravzaprav pomeni, da moramo znova razmisliti o 
vseh prednostih pa tudi o vseh pomanjkljivostih kibernetike kot 
discipline, kadar jo uporabljamo pri proučevanju družbe.

CENA: 250 din.

Knjigo lahko naročite na naslov: TOZD DELAVSKA ENOT
NOST, Ljubljana, Dalmatinova 4 ali kupite v naši knjigarni na 
Tavčarjevi 5 v Ljubljani.

V__________________ ____________________________________ ^

Letošnjega februarja se je 
zbralo v Mariboru na dveh enod
nevnih seminarjih za organiza
torje kulturnega življenja spet 
preko 180 organizatorjev iz ma
riborskih delovnih organizacij. 
Ko so zaključevali drugi seminar 
so med drugim sklenili, da naj se 
vključi v eno izmed številk »In
formatorja za organizatorje kul
turnega življenja«, ki ga izdaja 
komisija za kulturo pri občin
skem svetu ZSS Maribor, tudi 
sklep o kulturi, ki ga je sprejela 
na lanskoletnem 9. kongresu 
Zveza sindikatov Slovenije.

Ta prepis že znanih stališč slo
venskih sindikatov pa ni spodbu
dila želja videti še enkrat napi
sano in več ali manj le ponav
ljamo geslo o tem, kako naj bi 
bila kultura’ sestavina življenja 
delavcev^ marveč, da bi se vsaj 
zdaj, po 9. kongresu kaj več sto
rilo, če se že ni moglo po 8. kon
gresu. Organizatorji namreč me
nijo, da bi se lahko razmere na 
področju kulture v združenem 
delu hitro in učinkovito spreme
nile, če bi res uresničevali v vsaki 
delovni organizaciji in TOZD že 
drugič ponovljeno konkretno 
kongresno zahtevo:

» Da bo skrb za kulturno rast in 
življenje delavcev postala se- 

„ stavina razvojnih programov in 
samoupravnega odločanja de
lavcev v organizacijah združe
nega dela.«

Cernu se obešamo »ravno na 
to stališče?« Zato, ker bi želeli, 
da se kulturno resnično in ne le na 
besedah vključi v normalno živ
ljenje delovnih organizacij. To 
pa je mogoče doseči le, če se jo 
bo vključevalo v letne in srednje
ročne programe sleherne de
lovne organizacije in TOZD — 
ob istem času in na enak način, 
kot sicer sestavljamo programe 
— letne in srednjeročne. Povsem 
normalno je namreč, da vsebu
jejo ti programi konkretna pred
videvanja o investicijah v proi
zvodne zmogljivosti in vsa druga 
predvidevanja, vse do potreb po 
stanovanjih, letovanju in pre
hrani delavcev v tovarniški 
menzi. V kateri slovenski delovni 
organizaciji pa je že vključena v 
letne in perspektivne programe 
tudi ta kultura, ki je »sestavina 
dela in življenja delavcev?« In, 
ali vedo organi sindikata in ZK, s 
kakšnimi težavami se srečujejo 
organizatorji kulturnega življe
nja v delovnih organizacijah, ker 
je kultura na splošno pojmovana 
še vedno le kot sindikalni resor, 
organizatorji pa kot zagnanci iz 
čistega veselja?

To je bilo potrebno pojasniti 
zato, da nas ne bi zavedli 
posamični uspehi nekaterih 
delovnih organizacij, nastali z 
zavzemanjem posameznikov, 
ker res ne zagotavljajo pravega 
napredka glede na vloženi trud.

Sestavek »Kako pripravimo v 
delovni organizaciji kulturni 
načrt« (ki ga po tem uvodnem 
razmišljanju objavljamo v nada
ljevanju) pa je povzet po »Pri
ročniku za organizatorje kultur
nega življenja«, ki ga je pripra
vila že leta 1975 skupina pri 
svetu ZSJ in republiškem svetu 
ZSS.

Kulturna politika je osnova 
načrta kulturnega razvoja v 
OZD in TOZD. To je izhodišče, 
dokler ne bo v delovnih organi
zacijah dogovorjena kulturna 
politika kulturnega žilvjenja, ne 
bo obetavnih programov in ne 
uspeha organizatorjev. Kulturni 
načrt predstavlja konkretno od
ločitev, kaj se namerava v ob
dobju enega koledarskega leta 
napraviti na področju kulture v 
delovnem kolektivu.

Kulturni načrti posameznih

Pa kje je spet ta kapelnik? Mar misli, da je luštno držati tole čudo na ramah?

delovnih organizacij se bodo 
med seboj razlikovali zlasti glede 
na velikost delovne organizacije, 
naravo dela v njej, glede lokaci
je, sestavo delavcev in stopnje ra
zvitosti delavcev v delovni orga
nizaciji. Tako bo manjši delovni 
organizaciji ustrezal enovit 
načrt. V veliki delovni organiza
ciji (zlasti v SOZD) pa bosta po
trebna dva načrta: prvi celovit, 
usmerjevalen načrt za zagotovi
tev kulturne aktivnosti v vsej de
lovni organizaciji in za izvedbo 
nekaterih osrednjih, skupnih 
akcij, poleg tega pa načrti posa
meznih TOZD.

Pred izdelavo osnutka kultur
nega načrta se je treba dogovoriti 
»politično« o družbenem smotru 
kulture v kolektivu, o ciljih in 
stvarnih možnostih. Glavna 
vprašanja takega dogovora, ki je 
pravzaprav dogovor o kulturni 
politiki v delovni organizaciji, pa 
so zlasti naslednja:

Ali naj bo kultura v kolektivu 
res sestavina življenja delavcev 
in razvoja delovne organizacije 
ali pa le okras za posebne prilike, 
obremenjujoč dodatek in inte
resno področje nekaj posamez
nikov. Če naj bo kultura v kolek
tivu sestavina življenja delavcev 
in siceršnjega razvoja delovne 
organizacije — ali podpirajo do
govorno, konkretno in ne le de
klarativno takšno usmeritev tiste 
osnovne organizacije sindikata 
in tisti delavski sveti, kjer se na
črtuje kulturna aktivnost. Kaj 
predpostavljamo s kulturno poli
tiko TOZD? .

Vsaka TOZD se odloča, kaj 
bo uresničila v določenem plan
skem obdobjd na posameznem 
področju (proizvodni plan, inve
sticije, družbeni standard itd). S 
kulturno politiko pa natančneje 
določamo vsebino, način in sred
stva kulturnega razvoja svojih

delavcev. S kulturno politiko 
torej sprejemamo (ali ne spre
jemamo) okvirni koncept kul
turnega razvoja.

Kaj bi lahko vključili v kon
cept kulturne politike v svoji de
lovni organizaciji oziroma 
TOZD? Možnih smeri in smo
trov je gotovo več, tu navajamo 
le nekatere:

Razvijanje potrebe po knjigi 
je ena temeljnih usmeritev kul
turnega razvoja v TOZD; Ra
zvoj kulturno-umetniške ustvar
jalnosti je pomembna prvina 
naše kulturne politike; Da bi de
lavci lahko zadovoljevali in ra
zvijali svoje kulturne potrebe, 
bomo sklenili dogovore s kultur
nimi organizacijami o vključitvi 
naših delavcev (abonmaji) in o 
posebnih programih (nastopi); 
Družabno življenje kolektiva se 
bo poleg dosedanjih razširilo še 
na druge oblike (n. pr. izlet z 
ogledom kulturnih in zgodovin
skih zanimivosti); Kulturno- 
estetska vzgoja in izobraževanje 
bosta med osrednjimi smermi 
kulturnega delovanja; Kultura 
dela se bo kot nerazdružljiv pro
ces razvijala znotraj proivzod- 
nje, samoupravljanja in življenja 
delavcev v kolektivu; Kako 
bomo zagotovili materialne po
goje (prostori, oprema, sredstva, 
kadri) za uresničitev teh nalog 
itd.

Tak koncept kulturne politike 
pa mora odrediti tudi dinamiko 
kulturnega razvoja z letnim, za 
nekatere aktivnosti pa tudi z ne
kajletnim (srednjeročnim) načr
tom. ki natančno določa čas, me
todo in obliko aktivnosti.

Načrt kulturnega razvoja 
mora torej biti sestavni del 
ustreznih temeljnih načrtov ma
terialnega in družbenega razvoja 
TOZD. Da bi bila začrtana kul
turna politika uresničljiva, mora

izhajati iz resničnih potreb in 
okoliščin življenja in dela delav
cev ter iz objektivnih material
nih, družbenih in kulturnin ra
zmer delovne organizacije, v 
mnogih primerih pa tudi kraja. 
Zlasti moramo torej ugotoviti, 
kaj zanima naše delavce na po
dročju kulture, katere od teh in
teresov že zadovoljujejo, na kak 
način in v kakšnih okoliščinah. 
Osnovna organizacija sindikata 
je zato dolžna poskrbeti, da se vsi 
ti kulturni interesi delavcev v 
TOZD raziščejo.

Načini, po katerih lahko pri
demo do potrebnih podatkov, so 
različnij Da prepustimo taka 
ugotavljanja (razvitejši) izobra
ževalni, kadrovski ali informacij
ski službi v TOZD; Da organizi
ramo razgovore z delavci in tako 
na neposreden način zvemo za 
njihove želje, potrebe, nagnjenja 
in zahteve; Da izpeljemo pi
smeno anketo; Da uporabimo iz
sledke raziskav drugih.

V večini osnovnih organizacij 
bomo pri začetnem oblikovanju 
kulturne politike in načrtov kul
turnega razvoja naleteli tako v 
svoji TOZD kot v OZD na 
mnoge na videz nepremostljive 
težave. Zmagovati bomo morali 
v bojii z mnogimi, še posebno pa 
še s tehnobirokratskimi težnja
mi, ki se ponavadi skrivajo za tr
ditvijo. da se na področju kulture 
ne da storiti prav ničesar, dokler 
niso rešeni »nekateri diugi« pro
blemi. Ob akciji za ustavni eko
nomski in družbeni položaj de
lavca mora zato osnovna organi
zacija sindikata kot sestavni del 
tega voditi tudi akcijo za razvoj 
njegovega kulturnega življenja, 
saj je boj za delavčevo kulturo 
hkrati tudi boj za njegov druž
beni položaj.

(Nadaljevanje prihodnjič)



■

1

Šport, oddih in rekreacija 22. septembra 1979

Počitniška skupnost Krško presegla vsa pričakovanja

Novo slovensko mesto na Lošinju

stran 9

Andrej Ulaga Še vedno polna obala Počitniške skupnosti Krško na Lošinju.
Naselje jesestavljeno iz številnih individualnih hišic, od katerih predstavlja vsaka zase prije
ten in zelo udoben dom.

Na vzhodni obali Lošinja, v 
neposredni bližini otoškega me
steca Nerezine, leži veliko delav
sko počitniško naselje, ki ga je 
postavila Počitniška skupnost 
Krško. Morda nekoliko od rok? 
Pravzaprav niti ne. Iz Ljubljane, 
denimo, ni do Nerezin nič dlje 
kot do Rovinja in že manj kot do 
Pule. Le sliši se daleč, zelo daleč, 
v resnici pa ste po novem, ko več 
trajektov hkrati prevaža turiste 
iz Brestove v Porozino, lahko iz 
Slovenije na Lošinju že zgodaj 
dopoldan, ne da bi prezgodaj 
vstali. Sicer pa razdalja od doma 
do morja, kjer človek preživi 
svoj letni dopust, ni nikoli pre
dolga, če ve, da ga čaka kristalno 
čisto morje, lepo urejeno počit
niško naselje in predvsem veliko, 
veliko sonca. Zaradi kopanja in 
sončenja pa odhajamo na morje. 
Za oboje pa je prav na Lošinju 
več možnosti kot kjerkoli drugje.'

Sicer pa razlogi, zakaj so se 
člani Počitniške skupnosti Krško 
odločili za svoje novo počitniško 
naselje prav pod Osorščico na 
začetku otoka Lošinj, niti niso 
tako zelo pomembni. Bistvo pri 
vsej stvari je, da so v razmeroma 
zelo kratkem času zgradili šte
vilne individualne počitniške hi
šice, kjer danes lahko letuje že na 
tisoče in tisoče delovnih ljudi, za 
razmeroma simbolično ceno. Da 
ob tem sploh ne omenjamo 
udobja, ki je povsem brez preti
ravanja tu za marsikoga večje, 
kot pa ga ima doma.

Počitniška skupnost Krško je 
najstarejša v Sloveniji. Deluje že 
osemnajsto leto, do nekaj let 
nazaj pa je imela svoje zmoglji
vosti le v Istri. Ko je postala Ma- 
terada preozka, je bilo seveda, 
treba poiskati novo lokacijo in 
začeti tudi na novo graditi.

»To je bilo leta 1974...«, 
obuja spomine Milan Štajner, že 
štiri leta vodja investicij pri Po
čitniški skupnosti Krško. 
»Končno smo se odločili za obalo

Lošinja južno od Nerezin. Tu 
smo odkupili dvajset hektarov 
povsem zaraščene obale, za kar 
smo odšteli deset milijonov 
novih dinarjev, in aprila 1976 za
čeli z gradnjo. Prvega avgusta 
istega leta je bilo nared že 58 po
čitniških hišic in mnoge sloven
ske družine so si že lahko privoš
čile prve počitnice na Lošinju.«

Za veliko obetajoče načrte 
Počitniške skupnosti Krško so se 
odločili delavci iz matičnega 
kraja, pa še iz Novega mesta, 
Ptuja, Ljubljane, Celja, Brežic, 
Sevnice, Postojne, Kranja, Ki
dričevega in verjetno še od kod 
drugod. Kar 75 delovnih organi
zacij si je seglo v roke, združilo 
svoja sredstva in pričelo z uresni
čevanjem spodbudnih načrtov. 
Povsem v nasprotju torej z oz
kimi lokalnimi interesi in toli
kanj grajano podjetniško misel
nost mnogih — samo za nas in 
samo pod našim imenom, ki se v 
praksi iz leta v leto slabše obre
stuje.

Sodobno počitniško naselje ob 
Nerezinah se razprostira na 
blizu dva kilometra dolgi obali, 
ki se od Televrina, najvišjega 
vrha otoka blago spušča proti

morju. V lepih individualnih hi
šicah je prostora že za kakih 
1200 ljudi, ko pa bo naselje do
končno nared, bo tu lahko leto
valo hkrati do 2200 delavcev in 
njihovih svojcev.

»Prizadevamo si, da bi se lju
dje tu zares čim bolje počutili, da 
bi se z veseljem vračali sem na 
počitnice...«, mi razlaga Vlado 
Gradišek, predsednik izvršnega 
odbora Počitniške skupnosti 
Krško. Že več kot pol ure se 
sprehajava po zares modernem 
počitniškem mestu, kjer se mudi 
še več kot 600 gostov, pa še nisva 
videla niti polovico. »Zato smo 
se tudi odločili, da ima vsaka 
družina svojo hišico in svoj koti
ček na prostem za klepet, sonče
nje, počitek ali denimo veselje 
ob žaru. Hiše nudijo vse po
trebno udobje, od velikega 
dnevnega prostora, do spalnic, 
kuhinjskega kota, hladilnika, 
lepo urejenih sanitarij, seveda 
tople vode in sploh vsega, kar si 
človek želi na počitnicah. Vsaka 
hišica ima tudi svoj parkirni pro
stor, saj je naselje prepleteno s 
številnimi potmi in stezami za pe
šačenje. Od vsega povedanega 
pa je za marsikoga še največ vre

den ta spokojni mir in pogled na 
pomirjajočo otoško pokrajino. 
Od vsake hišice sega pogled na 
morje in še dlje do južnega dela 
otoka Cresa. Ni kaj, kraj kot na
lašč, da si človek oddahne in po
zabi na vsakdanje probleme 
doma in na delovnem mestu...«

V počitniškem naselju Krško 
na Lošinju pa ni presenetljivo le 
udobje temveč prav tako, ali pa 
še bolj, tudi cene. Te so namreč 
skorajda simbolične. Za ležišče v 
počitniški hiši je potrebno odš
teti le 25 dinarjev dnevno, kar je 
skupaj s turistično takso le 29 ali 
30 dinarjev na dan. Malo, veli
ko. ..?

»Za nas zaenkrat dovolj,« 
poudarja Milan Štajner. »Raču
namo celo, da nam bo ostalo še 
za kak čoln. Ostanek tega de
narja razporejamo namreč za 
potrebno opremo in za potrebe 
rekreacije.«

Res je, tudi na rekreacijo ne 
pozabljajajo v tem počitniškem 
naselju. Postavili so igrišča za 
ddbojko, mize za namizni tenis, 
bazen z ogrevano morsko vodo 
za otroke, speljali poti za spre
hode, kupili več čolnov, med 
njimi tudi dva hitra motorna

V.VZ11 IU 111 V J1C1LIJV1 _____ ______

50 ljudi, s katero večkrat teden
sko prirejajo izlete na bližnje 
otoke, kot so Silba, Susak, Ilovik, 
Olib, Unije in drugam. Celo za 
planinarjenje so tu dokaj lepe 
možnosti. Veliko je zanimivih 
vrhov, najbolj obiskana planin
ska točka pa je nedvomno skoraj 
600 metrov visok Televrin, s ka
terega sega razgled ob čistem 
ozračju do italijanske Ancone. 
Gorske poti so markirane in lepo 
speljane po sicer neprehodnem 
skalovju in goščavah. x

Značilno za slovensko počitni
ško mesto na Lošinju je med 
drugim tudi tesno sodelovanje z 
domačini. O tem pripoveduje 
Štefka Štajner, upravnica naselja 
Krško takole:

»Potrebovali smo ambulanto 
in jo zgradili kar v Nerezinah, ker 
je tam doslej niso imeli. Tako 
smo opravili z dvemi muhami na 
en mah. Nerezinam smo zgradili 
tudi telefonsko centralo, saj jo 
potrebujemo oboji, mi in doma
čini. Sčasoma bo imela namreč 
vsaka hišica svoj telefon, za po
trebne priključke pa je že po
skrbljeno. Podobno bomo zgra
dili tudi veliko sodobno trgovino.

Tudi to potrebujemo tako mi kot 
prebivalci Nerezin. Skratka v za
dovoljstvo vseh delamo in rešu
jemo najbolj pereče probleme z 
roko v roki, kar se nam, seveda v 
zadovoljstvo vseh, še kako obre
stuje. ..«

Še in še bi lahko naštevali za
nimivosti in značilnosti tega 
sodobnega slovenskega počitni
škega naselja, ki je ne le upravi
čilo delo počitniške skupnosti, 
temveč tudi preseglo še tako op
timistična pričakovanja. Denimo 
to, da je tu sezona blizu šest me
secev na leto, oziroma že od 
aprila pa tja do srede oktobra. 
Ali, da je že danes število intere
sentov za preživljanje oddiha v 
tem naselju precej večje od po
nudbe in da je mnogim presneto 
žal, ker se niso takrat, ko je bil še 
čas, odločili »za«! Res,lahko bi 
povedali še marsikaj zanimivega, 
poučnega, posnemanja vredne
ga. Pa je verjetno že to dovolj. 
Dovolj za vse, ki doslej še niso 
slišali za spodbuden primer 
Počitniške skupnosti Krško in 
več kot dovolj za one, ki še vedno 
dvomijo v skupno reševanje 
nalog na področju delavskega tu
rizma.

Ob rob Vlil. mednarodnemu seminarju komisije »šport in prosti čas«

Več pozornosti liku strokovnjaka!

Osmi mednarodni seminar komisije »šport in prosti čas« na Bledu (Fotografija: M. Zaplati!)

Andrej Ulaga

Minuli teden so se ha Bledu 
zbrali predstavniki komisije 
»šport in prosti čas«, ki deluje v 
okviru Mednarodnega sveta za 
šport in telesno vzgojo kot po
svetovalni organ UNESCO, na 
svojem VIII. mednarodnem se
minarju. Petdnevnega frlejskega 
sestanka so se udeležili pred
stavniki Avstrije, Belgije, CSSR, 
Danske,-Egipta, Finske, NDR, 
Norveške, Poljske, SZ, Španije, 
Švedske. Velike Britanije, ZRN 
in Jugoslavije. Letošnja tema 
seminarja priznanih mednarod
nih strokovnjakov za šport in 
prosti čas je bila izobraževanje 
strokovnih kadrov za športno re- 
kreacio, poleg tega pa so udele
ženci izkoristili čas še za izme
njavo izkušenj in novosti na po
dročju organizacije aktivnega 
oddiha ljudi vseh starostnih ka
tegorij in obeh spolov.

Osrednja tema seminarja, izo
braževanje strokovnih kadrov za 
rekreacijo, ni bila izbrana po na- 
klučju. Strokovnjaki namreč

predvidevajo, da bomo že kon
cem tega stoletja posvečali ve
liko več prostega časa rekreaciji 
in da bo kmau postalo športno 
razvedrilo ena najpomembnejših 
dejavnosti ljudi v prostem času.

V srednje razvitih državah sc 
danes ukvarja z rekreacijo že 
blizu 50 odstotkov, v visoko ra
zvitih pa že 60 in več odstotkov 
ljudi. In, prav glede na to, da je 
odstotek aktivnih iz leta v leto

večji, je tudi vprašanje pomanj
kanja organizatorejev rekreacije 
iz leta v leto bolj pereče. Premalo 
je tako poklicnih Kot tudi ama
terskih strokovna jakov z:i po
dročje športne rekreacije, še po

sebno v organizacijah združe
nega dela in v krajevnih skupno
stih.

Ob tem so na blejskem semi
narju opozorili, da je danes 'ik 
uspešnega organizatorja športne 
rekreacije drugačen, kot je bil 
včeraj. Organizator aktivnega 
oddiha naj bi bil vsestransko ši
roko razgledan človek, ki ni 
doma le v športnih veščinah in 
najrazličnejših športnih pano
gah, temveč dobro pozna tudi 
problematiko medsebojnih od
nosov, temelje sociologije, psi
hologije, andratogike in drugih 
ved, ki se ukvarjajo s človekom 
kot nedeljivo celoto. Zato, so 
poudarili udeleženci seminarja, 
da bo potrebno v prihodnje po
svetiti večjo pozornost osebnosti 
in liku strokovnjaka za športno 
rekreacijo, kar z drugimi bese
dami pomeni, da se bo potrebno 
sporazumeti za dodatna merila 
že pri izbiri kar.3'.b ‘ov za to
vrstni študij.

Skratka, le z intenzivnejšim in 
obenem poglobljenim izobraže
vanjem strokovnih kadrov bomo 
na področju razvoja aktivnega 
oddiha dosegli sčasoma to, kar 
načrtujemo danes. Potrebujemo 
pa več in predvsem ustreznejših 
strokovnjakov! Radi bi namreč, 
da bi se naši malčki seznanili z 
osnovami zdravega načina živ
ljenja že v vrtcih in v najnižjih ra
zredih osnovnih šol, da bi jih 
potem navade, pridobljene v 
zgodnji mladosti, spremljale 
skozi vse živl jen je. Ne gre torej 
več le za rekreacijo oziroma ak
tivno razvedrilo zaposlenih, 
temveč tudi drugih starostnih ka
tegorij. od najmlajših do najsta
rejših.

Zato so udeleženci seminarja 
na Bledu tudi sklenili, da bo 
osrednja tema njihovega pri
hodnjega sestanka »šport v prvih 
letih življenja in v starasti.« De
veti seminar mednaiodne komi
sije »šport in prosti čas« bo čez 
dve leti v Kolnu.
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Ob 60-letnici ustanovitve KPJ, SKOJ in združitve revolucionarnih sindikatov Jugoslavije (XXIV.)

Rojstna leta in prvi boji delavskega razreda

Vinko Blatnik

S temi in vrsto drugih proslav smo Jugoslovani 
počastili spomin na boj našega delavskega razreda 
za socialno in nacionalno osvoboditev, za humano, 
demokratično družbeno ureditev v novi Jugoslaviji, 
za socializem in samoupravljanje, za našo politiko 
neuvrščenosti in miroljubnega sožitja med narodi v 
svetu. Čeprav smo lahko samo ponosni na preho
jeno pot in na vse dosežke, ki so preobrazili našo 
včerajšnjo izkoriščano in v svetu skoraj neznano 
domovino, pa se vendarle dobro zavedamo, da 
lahko živimo v svobodi in si sami kujemo srečo 
samo zato, ker smo iz bogate dediščine mednarod
nega delavskega gibanja v vseh obdobjih revolucije 
za lastno rabo vedno odbirali le najbolj poučne iz
kušnje, najglobja teoretska dognanja o objektivnih 
zakonitostih družbenega razvoja, najbolj človeška 
in humana izročila vseh dosedanjih revolucij.

Kongresi naše partije so vedno predstavljali 
mejnike v njenem idejnopolitičnem razvoju, še zla
sti pomembna pa sta bila njen prvi, ustanovni kon
gres, na katerem se je izrazila revolucionarna 
usmerjenost našega delavskega razreda, ki ji je KPJ 
oziroma ZKJ ostala zvesta v vsej svoji zgodovini, in 
drugi, vukovarski kongres, na katerem se je komu
nistična usmerjenost uveljavila tudi kot program
sko načelo Socialistične delavske partije Jugosla
vije (komunistov,), le-ta pa se je v skladu s tem na
čelom preimenovala v Komunistično partijo Jugo
slavije.

Za glavnega sekretarja centralnega partijskega 
sveta je bil na prvem kongresu Socialistične delav
ske partije izvoljen Filip Filipovič, ena najpo
membnejših osebnosti in najsvetlejeih likov jugo
slovanskega delavskega gibanja.

»Kongres združitve«
Na prvem kongresu naše partije, ki je bil od 20. 

do 23. aprila 1919 v Beogradu, so se združila v 
enotno partijo skoraj vsa organizirana revolucio
narna in napredna gibanja iz vseh predelov Jugo
slavije. Zaradi tega ta kongres nosi ime »kongres 
združitve«. K enotni partiji so pristopile: Srbska 
socialdemokratska stranka, Socialdemokratska 
stranka Bosne in Hercegovine, Socialistična 
stranka Dalmacije, velika večina Socialdemokrat
ske stranke Hrvatske in Slavonije, skupina »pelagi- 
čevcev« iz Vojvodine, razne socialistične organiza
cije iz Makedonije in Črne gore in še mnogi posa
mezniki. Do združitve je prišlo v času, ko se je po 
vsej Jugoslaviji širil revolucionarni val, zaradi česar 
je bila še posebno pomembna.

Združitev vseh teh partijskih skupin je bila 
možna samo na temelju skupnega programa, ki so 
ga sprejeli po dolgih predkongresnih razgovorih. 
Vsi revolucionarni jugoslovanski socialisti so bili 
enotni v tem, da mora imeti delavski razred v naši 
državi, Jugoslaviji, svojo enotno revolucionarno 
politično stranko, ki se bo borila za zrušen je kapita
lizma in za zgraditev socialistične družbe. Soglašali 
so tudi v tem, da bo morala nova delavska stranka 
za dosego svojega cilja uporabljati vsa revolucio
narna sredstva, vštevši (po primeru velike oktobr
ske revolucije) tudi oborožen upor. Priznali'so po
trebo po uvedbi diktature proletariata po zmagi de
lavskega razreda. Kongres je tudi sklenil, da nova 
enotna partija pristopi k tretji internacionali.

Čeprav je program na novo ustanovljene partije 
vseboval revolucionarno tezo o revoluciji in dikta
turi proletariata in o sovjetih delavskih in kmečkih 
odposlancev kot temelju bodoče oblasti v Jugosla
viji, je bil nedosleden in pomanjkljiv. Največja 
pomanjkljivost je bila, da ni priznaval obstoja na
cionalnega vprašanja v Jugoslaviji, kar je pozneje 
močno škodovalo pri izvajanju partijske politike 
med ljudskimi množicami nesrbskih narodov.

Kongres je poleg programa sprejel še vrsto dru
gih pomembnih dokumentov: statut partije, reso
lucijo o agrarnem vprašanju, resolucijo o organiza
ciji partijskega tiska, resolucijo o solidarosti z revo
lucionarnim bojem ruskega in madžarskega naroda 
in statut žensk-komunistk. Na kongresu so izvolili 
centralni partijski svet z 31 člani, izvršni odbor, za 
glavnega sekretarja pa Filipa Filipoviča. Tako je 
delavski razred Jugoslavije dobil svojo revolucio
narno partijo, ki je bila ena prvih, ustanovljenih po 
Leninovi internacionali.

Hkrati s strankinim kongresom je bil tudi kon
gres sindikalne združitve z istimi delegati kakor na 
partijskem kongresu. Na njem so se spojili sindikati 
vse Jugoslavije. V združeno sindikalno gibanje so 
se v celoti vključili sindikalno gibanje Srbije, Bosne 
in Hercegovine, Dalmacije, kartel sindikalnih or
ganizacij Hrvatske in Slavonije, vse sindikalne or
ganizacije iz Vojvodine, Makedonije in Črne gore 
ter slovenski železničarji.

Ustanovitev enotne socialistične delavske partije 
Jugoslavije (komunistov) in enotnih delavskih sin
dikatov je bila zelo pomembna za nadaljnji razvoj 
revolucionarnega boja delavskega razreda, in to 
navzlic vsem omenjenim pomanjkljivostim, ki so se 
izrazile v partijskem programu in statutu, spreje
tima na kongresu združitve leta 1919. Partija je

sprejela revolucionarni program boja za jugoslo
vanski proletariat, kar je ustrezalo revolucionar
nemu vrvežu v državi, tako da se je revolucionarni 
boj množic po kongresu še bolj zaostril.

Edvard Kardelj o osebnosti prvega sekretarja
O osebnosti prvega sekretarja združene Sociali

stične delavske partije Jugoslavije, Filipu Filipovi
ču, je lani na 11. kongresu ZKJ spregovoril Edvard 
Kardelj:

»Minilo je ravno sto let od rojstva Filipa Filipovi
ča, ugledne osebnosti našega socialističnega in re^ 
volucionarnega gibanja, enega najzaslužnejših 
ustanoviteljev socialistične delavske stranke (ko
munistov) in njenega sekretarja. Letos so minila 
tudi štiri desetletja od njegove tragične smrti med 
Stalinovimi čistkami v Moskvi,« je dejal, ko je ob 
pričetku 11. kongresa obudil spomin na tega veli
kega borca našega delavskega razreda.

Ko se spominjamo teh in drugih datumov, pove
zanih z zgodovino revolucionarnoosvobodilnega 
boja delavskega razreda in delovnih ljudi naše dr
žave, je nadaljeval Edvard Kardelj, izražamo spoš
tovanje in priznanje rodovom proletarskih in socia
lističnih borcev, katerih delo je ne samo vzidano v 
temelje naše sedanjosti, temveč je živo navzoče 
tudi v naših aktualnih bitkah za socializem kot izraz 
in potrdilo kontinuitete naše socialistične revoluci
je.

Takšno priznanje pripada tudi Filipu Filipoviču, 
ki je z življenjem in delom poosebljal nenehno ra
zvojno linijo našega socialističnega gibanja — od 
njegovega revolucionarnega jedra pred prvo sve
tovno vojno prek ustanovitve in delovanja KPJ do 
njenega Titovega obdobja, v katerem so delavski 
razred in delovni ljudje na čelu s komunisti izboje
vali dokončno v zmago.

Filip Filipovič, udeleženec prve ruske revolucije 
leta 1905, bližnji sodelavec Dimitrije Tucoviča, je 
bil na kongresu zedinjenja leta 1919 in na vukovar
skem kongresu leta 1920 eden glavnih referentov. 
Obakrat je bil izvoljen za sekretarja naše partije, ki 
je takrat dossgala velike začetne uspehe v borbe
nem organiziranju delovnih množic, kar se je tako 
sijajno pokazalo v množični internacionalistični 
podpori madžarski revoluciji in mladi sovjetski re
publiki, v splošni stavki železničarjev, na občinskih 
in parlamentarnih volitvah ter v vrsti drugih poli
tičnih akcij in razrednih spopadov z vladajočo bur- 
žoazijo v tistem času. Bil je komunistični poslanec v 
parlamentu, na občinskih volitvah leta 1920, ko je 
naša pat tija zmagala v večjem številu mest, pa je bil 
izvoljen za predsednika beograjske občine: število 
komunističnih odbornikov je bilo namreč večje, 
kot so jih imele vse tri meščanske stranke skupaj.

Potem ko je bila KPJ z obznano leta 1920 in z za
konom o zaščiti države leta 1921 prepovedana, je 
bil Filipovič obsojen na zapor, ki ga je prebil v Po- 
žarevcu in Sremski Mitroviči. Nato je deloval v ile
galni KPJ in ilegalni neodvisni delavski partiji Ju
goslavije kot predsednik njenega centralnega od
bora. Od leta 1925 je delal v kominterni, sodeloval 
na njenih kongresih kakor tudi na kongresih naše 
partije. Posebno pomembno je njegovo večme
sečno ilegalno bivanje v Zagrebu poleti 1928, 
kakor tudi partijska dejavnost v zvezi z uresničeva
njem odprtega pisma kominterne in s podporo Ti
tovi liniji na osmi zagrebški partijski konferenci.

Nedavno — je rekel Kardelj — se je našlo pismo 
tovariša Tita iz leta 1936, ki visoko ocenjuje Filipo- 
vičevo privrženost revolucionarnim ciljem naše 
partije in izraža mnenje, da bi bilo zelo koristno, če 
bi se Filipovič spričo svojega ugleda in priljubljeno
sti med ljudskimi množicami posvetil antifašistič
nemu delu v domovini.

Na žalost se ta Titova zamisel niauigEruresničiti. 
Filipoviča so aprila 1938 aretirali in ga ustrelili. 
Rehabilitirali so ga s sklepom vojaškega kolegija 
vrhovnega sodišča ZSSR 3. oktobra 1957.

Filip Filipovič je bil tudi zelo ploden marksistični 
teoretik, pisec večjega števila knjig. Med njimi je 
treba posebej omeniti »Razvoj družbe v luči zgo
dovinskega materializma« — delo, ob katerem so 
se vzgajali celi rodovi borcev za socializem, je pou
daril Edvard Kardelj.

Vukovarski kongres — vojna napoved kapitalistič
nemu družbenemu redu

Med 20. in 25. junijem 1920 je bil v Vukovaru 
sklican drugi kongres SDPJ-K; Zato ga imenujemo 
vukovarski kongres. Ta kongres je bil v času, ko je 
vladajoči reakcionarni režim že prešel v ofenzivo 
proti delavskemu razredu in ko ss je v partiji sami 
pojavila oportunistična struja (centrumaši). Le-ta 
je hotela otopiti ostrino revolucionarne borbe de
lavskega razreda in se je zavzemala za odstop od li
nije komunistične internacionale. Zato je za ta 
kongres značilna odločna borba proti centruma- 
šem. Ogromna večina izmed 374 delegatov, kolikor 
jih je kongresu prisostvovalo, je obsodila to stališče 
centrumašev. Vsi njegovi predlogi in programi so

propadli. Tudi nihče izmed njih ni bil izvoljen v par
tijsko vodstvo. Kasneje so iz partije izstopili.

Vukovarski kongres je sprejel naslednje važne 
partijske dokumente: program KPJ, resolucijo o 
politični situaciji in nalogah KPJ in resolucijo o or
ganizaciji mladinske skupine »Bodočnost*. Na vu
kovarskem kongresu je bi) sprejet tufi sklep o 
spremembi imena partija v komunistično partijo 
Jugoslavije.

Vukovarski kongres je pokazal, da je bila partija 
v tej dobi močno organizirana politična sila, ki je 
stalno naraščala. Program, ki je bil sprejet na tem 
kongresu, je bil formalno spremenjen šele na 
petem kongresu KPJ leta 1948. Vendar na vuko
varskem kongresu še niso vključili v program reši
tve nacionalnega vprašanja. Tudi agrarno vpraša
nje je bilo postavljeno nejasno. To je imelo za po
sledico, da partija tedaj ni mogla pritegniti v svoje 
vrste malih in srednjih kmetov, ki so predstavljali 
veliko politično silo.

Buržoazija, preplašena zaradi uspehov komuni
stov, se je začela pripravljati, da izda ostrejše za
konske ukrepe proti njim. Najprej je izdala tako 
imenovano »uredbo o redu in delu«, milejši ukrep, 
s katerim je delavcem odvzela pravico do stavka
nja. Ker vodstvo partije na ta ukrep ni reagiralo, je 
vlada ponoči 30. decembra 1920 izdala tako ime
novano obznano, s katero je prepovedala delova
nje komunistični partiji Jugoslavije in enotnim re
volucionarnim delavskim sindikatom. Obznano, ki 
je določala mesec dni zapora za komunistično pro
pagando in tri mesece zapora za nošenje orožja, so 
avgusta naslednjega leta spopolnili s takoimenova- 
nim zakonom o zaščiti države; ta je določal za ko
munistično dejavnost veliko hujše kazni, celo 
smrtno kazen.

Na podlagi zakona o zaščiti države so vsem ko
munističnim poslancem odvzeli poslanski mandat 
in jih odstranili iz ustavodajne skupščine. Člane 
izvršnega odbora KPJ so prijeli in jih obtožili, da so 
sodelovali v pripravah za atentat na regenta Alek
sandra Karadjordjeviča in ministra Draškoviča. S 
to obtožbo so jih skupno s pravimi atentatorji fe
bruarja 1926. leta postavili pred sodišče. Čeprav 
jim le-to ni moglo dokazati krivde, so bili vsi obso
jen na dve leti robije. Obsodbo na robijo so obra
zložili s tezami iz vukovarskega programa partije o 
proletarski revoluciji in diktaturi proletariata. Ta 
proces poznamo v zgodovini jugoslovanskega de-

.-VvO •y;:

lavskega gibanja pod imenom »vidovdanski^pro
ces.«

Z obznano in zakonom o zaščiti države se je kon
čalo dveletno obdobje legalnega delovanja KPJ in 
enotnih revolucionarnih delavskih sindikatov, ob
dobje vzpona in velikih uspehov jugoslovanskega 
delavskega razreda v boju za njegove pravice. Z 
omenjenimi zakonskimi ukrepi je bil prazaprav 
prizadejan hud udarec revolucionarnemu delav
skemu gibanju Jugoslavije, od katerega si dolgo ni 
opomoglo.

Vendar je kljub temu zelo pomembno že samo 
dejstvo, da se je delavski razred Jugoslavije z usta
novitvijo svoje politične strankein enotnih sindika
tov ter s sprejetjem revolucionarnega programa or
ganizacijsko združil. Z organizacijsko združitvijo je 
proletariat Jugoslavije dobil svoje skupno partijsko 
organizacijo, nujno za uspešen razredni boj in 
obračun z buržoazijo, organizacijo, ki je zatem šla 

| skozi razne ideološke in organizacijske peripetije, 
se pričela pomembneje obnavljati po letu 1933, se 
prerodila v letu 1937 in v naslednjih letih ter leta 
1941 popeljala jugoslovanske narode in narodnosti 
v socialistično revolucijo.

Glavni, zgodovinski pomen prvega kongresa 
naše partije je torej že sam akt ustanovitve KPJ, 
opravljene na »kongresu združitve«.

Z opisom okoliščin, v katerih je potekala ustano
vitev KPJ, SKOJ in združitev revolucionarnih sin
dikatov Jugoslavije in pomena teh dogodkov za 
naše narode in narodnosti se je iztekel pregled 
»rojstnih let in prvih bojev delavskega razreda«, ki 
sem ga pisal predvsem z namenom, da bi opozoril 
na tesno povezanost naše revolucije z dognanji 
znanstvenega socializma in bojnimi izkušnjami de
lavskega razreda drugih dežel.Oblika predstavitve 
tega zgodovinskega gradiva zaradi skopo odmerje
nega prostora ne dovoljuje sprotnega navajanja 
virov, zato naj glavne naštejem zdaj. Pri pisanju 
tega sestavka sem se opiral predvsem na originalna 
dela K. Marxa, F. Engelsa, V. L Lenina, E. Karde
lja in drugih marksističnih piscev, na večje število 
razprav dr. Marijana Britovška, Borisa Ziherla in 
na številne uvode k izdajam marksističnih del izpod 
peres različnih avtorjev, kakor tudi na gradivo, ki 
ga je svoj čas izdala beograjska založniška hiša 
»Prosveta« kot prispevek za proučevanje delav
skega gibanja. (Konec)

OSNOVNE ORGANIZACIJE ZVEZE SINDIKATOV!
Iz zbirke Knjižnica SINDIKATI:

Št. 22 — Franc Križaj:

RAZUMLJIVE 
INFORMACIJE ce^sc«,,

Priročnik kako izboljšati razumljivost in večjo sporočilnost pisanih informacij.

Št. 23 — Stanko Ilič:

DIREKTOR V SISTEMU 
SAMOUPRAVNEGA
INFORMIRANJA Cena 55 din

V brošuri so opredeljene naloge direktorja v sistemu samoupravnega informiranja, zatem način 
in načela izpolnjevanja nalog in ocenjevanje opravljenih nalog direktorja.

Brošure naročite na naslov TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4.

NAROČILNICA
Pri TOZD DELAVSKA ENOTNOST, Ljubljana, Dalmatinova 4, nepreklicno naročamo

.......  izvodov brošure Knjižnica sindikati št. 22 in

..... izvodov brošure Knjižnica sindikati št. 23.

Naročeno pošljite na naslov: .........................................................................................................................

(ulica, poštna št., kraj)

Naročeno, dne: .................................... Ime in priimek podpisnika...................................

Račun bomo plačali v 15 dneh 
po prejemu brošur.

2jg (podpis naročnika)

N_______________________________________________ _______________________________ V
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Kozerija Humoreska

Koga bo pozimi zeblo? Predstavnik 
v predstavništvu

Jože Olaj Borivoj Repe

Zadnje čase lahko razme-' 
roma pogosto slišimo in beremo, 
da zastran ogrevanja za letošnjo 
zimo ni pričakovati česa preti
rano rožnatega. Da namreč naft
nih derivatov, namenjenih za 
kurjavo, že zdaj ni preveč in da 
bodo očitno pozimi ponujali po
trošnikom še manj tovrstnih pre
sežkov, da tudi premog prepo
časi prihaja na trg, da tudi pri 
elektriki ne smemo pričakovati 
čudežev — in tako naprej.

Različne tovrstne zmerne in 
trezne ugotovitve pa so nekateri 
neodgovorni posamezniki na 
moč pretirali. Ugotavljajo in na
povedujejo, da bo z ogrevanjem 
neznansko hudo, naj se odločiš 
za takšno ali drugačno gorivo.

Mislim, da vsi tisti, ki ogreva
nje sploh omenjajo kot pro
blem, močno pretiravajo.

Takšnim neodgovomežem 
lahko v brk nasujemo kopico 
dognanih številk, ki jim bodo go
tovo do konca zamašile njihova 
zgagarska usta.

V naši republiki nas živi, vsaj 
po podatkih s konca junija, na

tanko 1*882.289. Pa poglejmo, 
za koga izmed le-teh vprašanje 
ogrevanja v letošnji zimi ne 
predstavlja nikakršnega proble
ma, in obenem, kdo bi utegnil 
nekolikanj prezebati!

V vsej republiki je blizu
270.000 kmečkega prebivalstva. 
Ti gotovo ne bodo prezebali, 
kajti če ne bodo imeli drugač
nega goriva, si bodo lahko po 
hostah nabrali drv. Mimo kmeč
kega življa je na podeželju, torej 
zunaj enainpetdesetih sloven
skih mest, gotovo še čez pol mili
jona prebivalcev, ki živijo na 
kmetijah, dohodke pa si ustvar
jajo v združenem delu. Tudi ti 
bodo lahko, ker so pač na deželi, 
v skrajni sili stopili po gorivo v 
gozd. Od tistih prebivalcev, ki ži
vijo v mestih, jih je gotovo vsaj
430.000 takšnih, ki živijo v ogre
vanih stanovanjih — v stanova
njih, ki so povezana z večjimi ali 
manjšimi kotlovnicami, od koder 
jim ogrevajo radiatorje cen
tralne kurjave.

Vseh omenjenih je tedaj sku
paj blizu 1,2 milijona, torej sko

raj za dve tretjini vsega prebival
stva v naši republiki.

K tistim, ki jih pomanjkanje 
premoga, kurilnega olja in dru
gih vrst goriva ne bo prizadelo, 
pa velja prišteti še druge. V prvi 
vrsti tiste, ki so si gorivo prihra
nili že iz minule kurilne sezone. 
Takih je, če smemo tako presodi
ti, gotovo 200.000. Tistih, ki jim 
je za letošnjo zimo že uspelo do
biti gorivo, pa je še več: denimo 
300.000.

Tako lahko ugotovimo, da za 
1,7 milijona prebivalcev to
kratno pomanjkanje goriva ne 
bo predstavljalo kdove kakšnega 
problema.

Upoštevati pa velja še nekaj. 
V republiki imamo tudi blizu
220.000 upokojencev in vsaj
36.000 študentov. Tretjini obo
jih gotovo prenizki prejemki ne 
dovoljujejo, da bi si belili glave z 
ogrevanjem, tako da pridemo do 
ugotovitve, da bo zimo brez 
ogrevalnih težav prebilo vsaj
1.785.000 prebivalcev. Dodati 
jim velja še tiste, ki bodo na služ

benih potovanjih doma ali na 
tujem, takih pa bo v poprečju go
tovo po 35.000 vsak mesec (če 
smo v ocenah izredno skromni), 
ob njih tudi bolnike (bolnišnice 
premorejo kakih 14.000 postelj, 
zvečine polnih), občane v različ
nih »popravljalnih« ustanovah, 
hišnike z družinami v različnih 
družbeno ogrevanih stavbah in 
še kakšne skupine občanov, tako 
da pridemo domala do številke 
1,882.289. Prav toliko pa nas je 
bilo v juniju v naši republiki.

Kar zadeva ogrevanje stano
vanj, tedaj zvečine ne bo težav v 
prihajajoči kurilni sezoni. Te
žave z nakupom kurjave bodo 
imeli predvsem samo tisti, ki mo
rajo zagotoviti ogrevanje v sta
novanjih, v katere toploto poši
ljajo iz »skupnih« kotlov, hišniki 
različnih ustanov, domov, bol
nišnic ipd. ter nekateri posa
mezni občani, ki so se nam 
izmuznili iz naših ocen.

Ali, povedano drugače: zeblo 
bo kvečjemu tistega, ki si bo to 
pretirano gnal k srcu.

»Sanjalo se mi je,« sem pra
vil Maksu, »da sem predstavnik 
našega podjetja v drugi republi
ki.«

»Nenavadno,« je menil Maks, 
»pripoveduj!«

»In to v manjšem podjetju.«
»Zanimivo.«
»Plače sem imel blizu milijon 

dvestotisoč, z različnimi dodatki, 
mesečnimi stimulacijami, kvar- 
talnimi delitvami in vsem drugim 
sem prišel na kakšnih dva mili
jončka.«

»Kaj ne poveš!«
»Lastno stanovanje sem odda- , 

jal, našemu podjetju kot po
slovne prostore. To je navrglo še 
pol milijončka na mesec.«

»Hm...«
»Za vsak ,šmorn’ sem si pisal 

dnevnice in kilometrino, kar tudi 
ni bila malenkost, saj sem večino 
poslov opravil kar prek telefona. 
Seveda mi je tudi telefon plače
valo podjetje.«

»Glej, glej!«
»Vstajal sem ob pol devetih, 

zajtrkoval in pričel delati ob de
vetih, po enajshi uri pa me ni bilo

r
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N

več dobiti v predstavništvu. Ta 
čas sem že sedel v kavarni, kjer 
so me redke stranke po navadi 
tudi našle.«

»Ja, ja...«
»Seveda sem delal tudi za po

djetje, še več pa zase, saj sem po
dobne artikle prodajal pod roko 
in služil mastne provizije.«

»Kaj ne poveš!«
»Vsak mesec ali dva sem se 

pripeljal v Ljubljano v naše po
djetje, tam sem pošteno ozmer
jal vse po vrsti. Samoupravne or
gane in sindikat, češ da me za
nemarjajo, da ne morem sodelo
vati v samoupravnem procesu in 
odločanju, direktorje, da mi ne 
nudijo možnosti za razvoj, da 
imam prenizko plačo itd.«

»Le kdo bi si mislil?«
»Ta čas sem preživel na Bledu 

v boljšem hotelu z eno naših taj
nic. Potem sem se ves zadovoljen 
vrnil doov v svoj mali raj in nada
ljeval s predstavništvom. Sča
soma sem prevzel še nekaj manj
ših poslov za druga podjetja.«

»Kaj si vendar počel z vsem 
tem denarjem?«

»Predvsem ssm investiral v 
svoje obrtno podjetje, ki je po 
naključju opravljalo enake posle 
kot matično. Kasneje sem zapo
slil še ženo kot tajnico, saj je tako 
in tako venomer stregla s kavo in 
žganjem. Le čemu bi to počela 
zastonj.«

»Kako zastonj?«
»No ja, podjetje je plačevalo 

le za reprezentanco, potem sem 
pa zapmslil še njo. Tako sem po
stal eden najbolj uglednih meš
čanov ali občanov, če že hočeš.«

»Kaj boš pa sedaj, ob vsej tej 
bogatiji?«

»Kot sem ti že rekel, so bile to 
le sanje.«

»Se mi je zdelo nemogoče!«
»Žal je vse skupaj hudičevo 

resnično, le da tisti predstavnik 
nissm jaz, pač pa nekdo drug.«

Nagradna 
križanka 

št. 36
Rešitve pošljite do 3. oktobra 

1979 na naslov: TOZD DE
LAVSKA ENOTNOST Ljub
ljana, Damatinova 4, s pripisom 
na ovojnici: NAGRADNA
KRIŽANKA ŠT. 36. Nagrade so 
200, 150 in 100 dinarjev.

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke št. 34 

1. nagrado 200 din: Zdenka 
Lenarčič, Lucova 46, 69203 
Gor. Petrovci; 2. nagrada 150 
din: Viktor Simčič, Milavčeva 
33, .68250 Brežice; 3. nagrada 
100 din: Danica Todorovski, 
Prešernova 11,68340 Črnomelj. 
Nagrade bomo poslali po pošti.

Rešitev nagradne 
križanke št. 34

CVETJE V JESENI, FIAT, 
VISOŠKA KRONIKA,
RAMA, IRAN, SR, ANSA, 
VRANEC, LODEN, IS, DOSI- 
TEJ, RI, IV, OTIATER, GOTT, 
IT, MILIJARDA, AMI, GK, 
OTILIJA, HUS, LO, URAR, 
ŽIRI, ONDINA, OBORINA, 
ECIJA, JETIKA, IŽANEC, 
KAKAO, EDISON, LETICA.

VEDA O 
POLJE

DELSTVU

PARTNER 
PRI KOOPE

RACIJI

VSTAVLJA
NJE,

VSTAVA

MESTO V 
BAČKI, OB 

DONAVI
TRENJE ISADORA

DUNCAN

ZOLAJEV 
ROMAN O 
PARIŠKI 

PROSTITUTKI

ZAČRTANA 
SMER BO

DOČE 
CESTE

PRAŠEK 
PROTI BO
LEČINAM

IN VROČINI

SESTAVIL: 
R. N.

LIVRIRAN
STREŽAJ

VRATI NA 
KONCU 
NJIVE

RADO
BORDON

KRAJ
BLIZU

LJUBLJANE

STARODAV 
MESTO NA 

KRETI

STAR
AVSTRIJSKI

NOVEC

KARBI
DOVKA

ZORANA
ZEMLJA

GRAFIČNA 
TEHNIKA, 

VRSTA RA- 
DIRANKE

ANGL. PLEM. 
NASLOV

LJUDO
ŽEREC

-

OKVARA

LJUBU.
GOSTINSKI

LOKAL

ORGANIZA
CIJA, KI ZA

STOPA inte
rese GOSP. 
ORGANIZACIJ

ZVEZNI 
SEKRETAR 

ZA ZUN. 
TRGOVINO

POMOTA,
POGREŠEK

ANGLEŠKO 
MOŠKO IME

SOLI OCET
NE KISLINE

predstoj
nik SAMO

STANA

OSEBE Z *
VELIKIM
NOSOM

OtOK OB 
SARDINIJI

BODEČA
TRAVNIŠKA
RASTLINA

TENKO
KOZJE
USNJE

BURMANSKI 
GENERAL 

.IN POLITIK

t
t
t
l

VRSTA
ORGANSKE

SPOJINE

PRISTAŠ
ARIJA SLAVNI

BRAZILSKI
NOGOMETAŠ

f
OPIS,
OČRT

OUKIN
PLOD

OTMAR
KREAČIČ

VELETOK
V JUŽNI 
AMERIKI

IVO
BELEC

VOJAŠKA
FORMACIJA

DALJŠA
PESNITEV LANTAN

EDEN OD 
ČUTOV

KABARETNA
POPEVKA

EFEKTEN
KONEC

Šahovske
igre

KURIR
NAVODILO SAFE

V
ZVEZNO
SINDIK.

GLASILO

ČISTILNI
PRAŠEK

GR. BOG 
PASTIRJEV

IN ČRED

PONAV
LJALNI

GLAGOL

PRODAJNI
PROSTOR

PRITLIKAV
KONJ

SRBSKA IN 
NAŠA ČRKA

ODGOVOR 
NA KONTRO

JOVAN

ZMAJ

PROTE
STANTKA

ARGON
ZAGREBŠKI
NOGOMETNI

KLUB
QR. Črka

STAREJŠI
NORVEŠKI

SMUČARSKI
SKAKALEC

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. Izdaja ČGP Delo, TOZD 
Delavska enotnost. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. leta. List urejajo: 
Andrej Agnič, Ciril Brajer, Dušan Gačnik (glavni urednik in direktor), Sonja Gaš
peršič, Milan Govekar, Marjan Horvat, Damjan Križnik, Ivo Kuljaj, Rafael Lindič 
(tehnični urednik), Boris Rugelj, Bojan Samarin (odgovorni urednik), Janez

Sever, Igo Tratnik, Andrej Ulaga in Janez Voljč. Založniški svet Delavske enpt- 
nosti — predsednik: Miran Potrč; čjani: Tilka Blaha, Silva Bočaj, Urška Svetko, 
Janez Čebulj, Majda Emeršič, Slavko Grčar, Janez Korošec, Edo Lenarčič, Mira 
Maljuna, Jože Ogrizek, Boštjan Pire, Janko Sedonja, Via ek) Šlambergei, Jože 
Varl. Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica 4, poštni predal

313-VI; naročninski oddelek tel.: 310-033, im. 278, 322-947. Uredništvo tel.: 
316-672, 323-554 in 316-695; komerciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, tel.: 
312-691. Račun pri SDK Ljubljana, št. 50100-603-41502. Posamezna številka 
stane 6,00 din, letna naročnina je 300,00 din. Rokopisov no vračamo. Poštnina 
plačana v gotovini. Tisk »Ljudska pravica« Ljubljana.
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»Poprečni« družini se pri nas ne godi 
kdove kako dobro

Za koga 
so cene
vsak dan višje?

Damjan Križnik, Fotografije: Andrej Agnič

Morda veste, koliko stane 
kilogram kruha? Vseeno kakš
nega.

Verjamemo, da mnogi ne poz
nate pravega odgovora na to 
vprašanje, kakor ga tudi ni ve
delo 78 od 100 ljudi, ki smo jih 
po poti od Doma sindikatov do 
ljubljanske tržnice pobarali o 
tem. Ženske so praviloma »uga
nile«, moški — z izjemo šestih 
upokojencev — pa so se v odgo
vorih vselej ušteli. »Ne vem 
točno, prepričan pa sem, da je 
predrag,« jih je sodilo nad polo
vico. — »Saj, čez draginjo lahko 
pri nas venomer bentiš, pa ne boš 
dosti ,kiksnir.« — S takimi od
govori so »anketiranci« skušali 
zatreti rdečico, ki se jim je pri
kradla na obraz, ko niso bili 
»točno prepričani o ceni«. Po- 
dr;ižitve so tako »na dnevnem 
retlu«, le čigav spomin bi jih do
hajal?

Za nekatere pa je kruh še 
vedno zelo »bridka stvar«. Za 
Majdo Koritnik, na primer, de
lavko v montažnem oddelku 
ljubljanskega Roga. Desetega v 
mesecu je dobila osebni dohodek 
— za 6150 dinarjev ga je bilo — 
borih osem dni zatem pa je njena 
»blagajna« ostala prazna. Sedaj 
bosta živela le še z moževim de
narjem. Sebe in dva otroka, Z 
okoli 5000 dinarji torej, kolikor 
jih mož prinese domov.

»Da, z možem zasluživa nekaj 
nad star milijon. Polovico vsak 
mesec »zapraviva« za hrano, 
1700 dinarjev odštejem za od
plačevanje kredita, za vlažno

Majda Koritnik

dvosobno stanovanje v Savljah, 
ki vrh vsega nima niti kopalnice, 
dava okoli 600 dinarjev...« 
»specifira« svoje izdatke. »Pa 
šola je postala draga. Hčerkama, 
ki hodita v 3. in 4. razred 
osnovne šole, sem morala kupiti 
torbi, copate, učbenike... Za to 
sem odštela 3000 dinarjev. Od
slej pa bom morala še vsak mesec 
dajati po 1200 dinarjev za šolsko 
malico in kosilo. Pa na garderobo 
svojih hčerkic bom tudi morala 
misliti. Če je kdo med otroci v 
šoli slabše oblečen, ga drugi pač 
po strani gledajo. Tako se po 
svojih močeh trudim, da jima za

radi tega ne bi bilo hudo. Sama 
jima šivam. Na moževo in svojo 
garderobo pa lahko mislim le en
krat na leto...«

Majda pravi, da Koritnikovi 
živijo tako rekoč le iz dneva v 
dan. Že kar pravilo je, da si mo
rata vsak mesec sposoditi po 200 
»jurjev«, sicer ne bi shajala. 
Kljub vsemu pa mislita in delata 
za boljšo prihodnost. Majda do
končuje osemletko. Rada bi po
stala vzgojiteljica, kar je že dolgo 
njena skrita želja, a je ni mogla 
uresničiti, ker je bilo pri hiši 
devet otrok, pa je morala kmalu 
v službo. Njen mož se je vpisal v 
srednjo tehniško šolo. Tako bo 
morda nekoč lahko uslišala že
lje svojih dveh hčera: ena bi se 
rada učila klavir, druga tujih je
zikov. Pa tudi svojim. Da bo 
lahko šla v kino, v gledališče..., 
da, celo to, da bo spoznala — 
Ljubljano. »Ljubljano poznam 
le do Name. Saj veste, zjutraj ob 
petih v službo, ob 15.15 na »šti- 
rinajstico« in domov, potem ku
hanje kosila, šola, zatem pa spet 
kuhanje večerje, pranje, šivanje, 
pa je ura polnoči...«

Tudi tega dne je šla Majda Ko
ritnik na trg. Sadja si sicer ne 
more veliko privoščiti, ker je 
predrago, a je le hotela razvese
liti otroka s kilogramom grozdja 
ali banan ali jabolk. Potem je 
kupila še zrezke, ker zaradi šole 
ni imela časa skuhati kaj druge
ga, pa kruh ... Od petstotaka so ji 
ostali trije »jurji«. Tako živi 
torej iz dneva v dan. Na ozimnico 
pa si ne upa niti pomisliti...

»Slavnostni pozdrav!« bi takemu 
mimohodu poveljevali po voja
ško! Na pultu Bernardkove 
Francke z Dolenjske so se namreč 
šopirile gobe najrazličnejših vrst, 
toda njihove astronomske cene so 
segale v tako oddaljene višine, ki 
jih je moč le videti, ne pa zaradi 
pretankih denarnic tudi doseči. S 
»pozdravom na desno!« mimoi
doči to več kot očitno tudi doka
zujejo. Pogled na gobe pa je ven
darle lep, sline, ki se ob tem poce
dijo v ustih, pa je najceneje pote
šiti z izletom v gozd in — nabira
njem. Sicer jih na jedilniku po
prečne slovenske družine ne bo 
najti...

Sicer pa pri, konjunkturnem blagu na ljubljanski tržnici ni nikakršnega barantanja. Cena je taka, pa amen! 
In tisti, ki imajo več pod palcem, so pri nakupih boljše volje, ostali, ki so v večini, pa slabše. Ženski, ki sta na 
tejle sliki na skrajni levi oziroma desni, nič kaj zadovoljni ponujata drobiž, srednjima pa greš »papirnatim« 
kar malo na smeh. Kakor tudi prodajalcu. Sicer pa prodajalci vse po vrsti kličejo k svojemu pultu z nazivi 
»gospod« ali »gospa«...

»Kupila sem konjsko meso, jajčka, solato in sadje. 
In zapravila 50 jurjev, pa nimam kaj pokazati!« 
pravi Ljubljančanka Dragica Štabe. Je upoko
jenka in doma kuha za tri odrasle in dva otroka. 
»Pokoja ravno ne uživam. Honorarno sem se za
poslila, saj drugače pri vsej tej draginji ne bi mogla 
shajati. Saj veste: cene gredo gor, plače pa ostajajo 
iste.« Upokojenka Ana Cerna ima 3000 dinarjev 
penzije. Na trgu kupuje zelenjavo, sadje in nekaj 
malega mesa, »moram pa tudi prišparati kakšen 
dinar, saj drugače še spati ne morem. « »Ja, vedno 
sem živela skromno, pa mi tudi s 300 jurji še kar 
dobro gre. Sosedje mi celo pravijo, da izgledam 
tako dobro, kot da bi imela pol milijona pokojni
ne! « se zasmeje in doda: » Sin in hčerka — oba sta v 
službi — pa imata dovolj denarja, a jima ga vedno 
zmanjka. In tako hodita k meni, češ »mama, po
magaj, saj ti že imaš vse«!«

Četudi je segedinar boljši od kislega zelja, vse kaže, da ga letos ne bo toliko na 
krožnikih, kot ga je bilo prejšnja leta. »Za danes sem naročil 1500kg govedine, 
dobil sem jo 400 kg; naročil sem 550kg svinine, dobil sem jo 117 kg; teletino sem 
tudi naročil, a je nisem dobil niti koščka,« pripoveduje Ivan Strbad, poslovodja 
Emonine mesnice na ljubljanski tržnici in dodaja, da nikjer ni robe. In da proda 
dnevno 1000 kilogramov mesa, ob petkih in sobotah pa še enkrat toliko. »Toda 
mesa ni. Le pojdite malo na deželo, pa poglejte, kdo še danes redi živino. B 'ste vi
deli, da je takih čedalje-manj,« nadaljuje Strbad. »Pa tudi kvaliteta mesa je čedalje 
slabša. Pred vojno so kmetje boljše meso prodajali, slabšega pa sami jedli. Danes 
je ravno obratno. Boljšega dajo v skrinje, slabšega pa prodajajo.« Saj tale kos 
mesa (na sliki) je kar zajeten, a kaj, ko je bil tega dne edini.

Ko so že mnogi »jamrali«, kako težko da je živeti ob sedanji draginji, se nam je ob 
srečanju s kupcem zelja seveda samo po sebi postavilo vprašanje: » Boste jedli se
gedinar ali pa kar samo kislo zelje?« Franci Podobnikar iz Brezij pri Dobrovi, po 
poklicu drevesničar, je odločno odvrnil: »Kislo zelje!« Njegovo besedo je seveda 
najbolje komentirala njegova žena: »Mož mi pravi: vsak dan meso, daj že no, 
skuhaj enkrat tudi malo zelja!« Tako bodo tokrat Podobnikarji jedli joto.

Na vprašanje, kako se dandanašnji godi poprečnim Slovencem, pa je Podobni
karjeva odgovorila takole: »Danes pri nas ni treba nikomur tarnati!« Franci jo je 
prekinil: » Veste, moja žena misli, da če gre njej dobro, potem gre vsem.« Ona pa 
kategorično: »Ni res! Kar predobro se nam vsem godi. Le poglej, koliko kruha je 
vsak dan v smetnjakih!«
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Uresničevanje programa aktivnosti 
Zveze sindikatov Slovenije 

v II. polletju 1979

Republiški svet Zveze sindikatov Slove
nije je na seji, ki je bila 12. decembra leta
1978, sprejel »Program dela republiškega 
sveta ZSS za leto 1979«, objavil pa 16. de
cembra 197&leta v Sindikalnem poročevalcu 
št. 14. V programu so celovito zajeta vsa bi
stvena področja aktivnosti Zveze sindikatov 
Slovenije v letu 1979, kot so bila ta vprašanja 
nakazana na 9. kongresu Zveze sindikatov 
Slovenije. V programu je bilo predvideno, 
da bo republiški svet Zveze sindikatov Slo
venije še v prvem polletju tega leta sprejel 
konkretnejši program dnevnih redov sej re
publiškega sveta in njegovega predsedstva za 
drugo polovico leta 1979.

Predsedstvo republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije je na seji 13. julija
1979. leta obravnavalo uresničevanje pro
grama aktivnosti Zveze sindikatov Slovenije 
v drugem polletju 1979. leta in po opravlje
nem posvetu s predsedniki in sekretarji ob
činskih svetov Zveze sindikatov Slovenije ter 
predsedniki in sekretarji republiških odbo
rov sindikatov sprejelo program aktivnosti 
zveze sindikatov v drugem polletju 1979. 
leta.

I. Ocena uresničevanja 
programa v prvem pol
letju 1979. leta

1.
Ocenjujemo, da je sprejeti »Program dela 

republiškega sveta ZSS za leto 1979« pra
vilno ocenil aktualnost nalog in izbiro naj
pomembnejših akcij v tem času. Zato ugo
tavljamo, da smo tudi z uresničevanjem pro
grama uspeli ostati s svojo dejavnostjo v sre
dišču najaktualnejših družbenih vprašanj.

2.
Sprejetje in uresničevanje programa je 

prispevalo k bolj sistematičnemu delu v 
Zvezi sindikatov Slovenije. Tako so lahko 
delavci v osnovnih organizacijah zveze sin
dikatov, občinskih svetih in organih republi
škega sveta Zveze sindikatov Slovenije pra
vočasno in bolj usklajeno pripravljali po
trebna gradiva in učinkovitejše organizirali 
posamezne akcije.

3.
Z uresničevanjem programa smo dosegli 

precejšno stopnjo usklajene aktivnosti vseh 
članov in organov Zveze sindikatov Slove
nije pa tudi boljše sodelovanje ž drugimi

j V '

družbenopolitičnimi organizacijami. Ugoto
vimo lahko, da so nekatere izmed aktivnosti 
potrdile zaupanje delavcev ter okrepile ak
cijsko sposobnost vsega članstva in organiza
cije zveze sindikatov.

4.
Čeprav še vedno ne moremo biti zado

voljni z učinkovitostjo pri izpolnjevanju 
nalog in čeprav naše delo še vedno sprem
ljajo slabosti, lahko ugotovimo, da je bila ve
lika aktivnost v osnovnih organizacijah zveze 
sindikatov, v občinah, v republiških odborih 
in organih republiškega sveta Zveze sindika
tov Slovenije. Pogosto smo se znašli pred 
vprašanjem, ali je mogoče vse aktualne na
loge tudi v resnici uresničiti.

5.
Dosegli smo potrebno aktivnost osnovnih 

in občinskih organizacij zveze sindikatov. 
Velika večina organizacij je sodelovala pri 
uresničevanju akcijskih nalog, kot so ocena 
gospodarjenja v letu 1978 (akcija »zaključni 
računi«), obravnavanje in uresničevanje 
stališč o delitvi po delu, priprava na konfe
renco »delavka v združenem delu«, javna 
razprava o usmerjenem izobraževanju in 
druge. Hkrati ugotavljamo, da vse občinske 
organizacije in sindikalni organi le še niso 
enako odgovorno uresničevali programa in 
da je v vsaki akciji nekaj organizacij, ki v njej 
ne sodelujejo dovolj uspešno.

6.
Uspeli smo, da so začeli delovati sveti pri 

republiškem svetu Zveze sindikatov Sloveni
je. Ti sveti postajajo vse pomembnejši de
javnik v oblikovanju stališč in politike Zveze 
sindikatov Slovenije ter mesto za temelji
tejšo obravnavo posameznih za položaj de
lavca v združenem delu pomembnih vpra
šanj. Celovite ocene o tej aktivnosti pa še ni 
mogoče izoblikovati, saj v mnogih občinskih 
svetih še vedno ne delujejo ti sveti.

7.
Pri usklajevanju dela sindikatov dejavno

sti, ki se vse bolj vključuuejo v skupen pro
gram in hkrati s tem uresničujejo tudi speci
fične naloge in odgovornosti, smo dosegli 
pomemben napredek. Ob tem opozarjamo 
na dvoje:

a) Proces ustanavljanja in delovanja ob
činskih in mestnih odborov dejavnosti kasni. 
To je tudi pomemben vzrok, da se še vedno 
premalo izražajo specifični interesi delavcev

* \

posameznih dejavnosti in da se le-ti premalo 
kažejo v delu republiških odborov sindika
tov in v delu republiškega sveta Zveze sindi
katov Slovenije. To pomanjkljivost moramo 
zato veliko bolj odločno odpravljati.

b) V republiškem svetu Zveze sindikatov 
Slovenije nimamo izdelanega sistema 
spremljanja aktivnosti republiških odborov 
in tudi ne pravega pregleda, ali dovolj 
uspešno uresničujejo svoje naloge. Dolo
čene pomanjkljivosti v metodah dela ugo
tavljajo tudi predsedniki republiških odbo
rov sindikatov dejavnosti.

8.
Tudi pogosta skupna akcijska posvetova

nja s predsedniki občinskih in medobčinskih 
svetov ter s predsedniki republiških odborov 
sindikatov dejavnosti so prispevala k več
jemu poenotenju akcijske usmerjenosti in 
večje učinkovitosti. Več poudarka bo po
trebno dati še posvetom s predsedniki me
dobčinskih svetov Zveze sindikatov Sloveni
je.

Ta ocena naj spodbudi občinske svete in 
republiške odbore sindikatov, da bodo sa
mostojno ocenili uresničevanje programa 
dela v letu 1979.

II. Cilji in vsebina aktiv
nosti v drugem polletju 
1979. leta

Temeljni cilji našega dela v drugem pol
letju bodo:

1.
Nadaljevati z uresničevanjem pomembnih 

družbenih nalog, ki so že sprejete v pro
gramu dela in zahtevajo aktivnost v vsem 
letu 1979.

2.
Pravočasno vključevati nove aktualne 

družbene naloge, pomembne za utrjevanje 
družbenoekonomskega položaja delavca ter 
za celovito uresničevanje vseh njegovih pra
vic, dolžnosti in odgovornosti.

3.
Nadaljnje utrjevanje demokratizacije na

šega delovanja ter s tem tudi povečanje naše 
odgovornosti in učinkovitosti pri uresniče
vanju sprejetih nalog.

\
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Glede na opredeljene cilje bosta v drugi 
polovici leta 1979 v ospredju predvsem dve 
skupini nalog:

PrVa skupina nalog zajema utrjevanje 
družbenoekonomskega položaja delavca ter 
njegove odgovornosti za uspešen gospodar
ski in družbeni razvoj. V ta splet nalog sodijo 
predvsem naslednje: izboljšanje gospodar
jenja in stalna odgovornost delavcev za 
spremljanje gospodarjenja v organizaciji 
združenega dela, vse to povezano z oceno 
mesečnih obračunov/periodičnih obračunov 
in zaključnih računov; uveljavljanje delitve 
po delu v skladu s sprejetimi stališči sindika
tov; aktivnost pri pripravi novih srednjeroč
nih planov družbenega in gospodarskega ra
zvoja; uveljavljanje družbenoekonomskih 
odnosov zlasti v stanovanjskem gospodar
stvu in na področju zdravstvenega varstva 
delavcev; uveljavljanje ciljev reforme 
usmerjenega izobraževanja vse od predšol- 
skeyn osnovnošolske vzgoje, šolanja na dru
gih stopnjah pa do visokih in višjih šol; ure
sničevanje ciljev na področju zaposlovanja; 
utrjevanje vloge delavcev v kadrovski politi
ki; utrjevanje vloge delavcev na področju 
urejanja mednarodnih ekonomskih odnosov 
in uveljavljanje družbenoekonomskih odno
sov v sestavljenih organizacijah združenega 
dela.

Drugi splet vprašanj zadeva utrjevanje 
vloge, položaja in odgovornosti delavcev in 
zveze sindikatov pri uveljavljanju politič
nega sistema socialističnega samoupravlja
nja, gre predvsem za naslednje naloge: utr
jevanje demokratizacije in kolektivnega 
dela v zvezi sindikatov; vloga in naloge sin
dikatov v razvoju delegatskih odnosov in 
uveljavljanju družbenoekonomskih odno
sov v krajevnih skupnostih; razvoj informi
ranja v združenem delu in v zvezi sindikatov, 
pri tem pa zlasti vloga in naloge Delavske 
enotnosti v sistemu informiranja; utrjevanje 
odgovornosti delavcev in sindikatov v pri
pravah na ljudsko obrambo in pri uveljavlja
nju družbene samozaščite, utrjevanju delav
ske kontrole v organizacijah združenega dela.

III. Metode obravnave 
posameznih nalog v
Zvezi sindikatov Slove-

• •-mje
i. *
Nekatere naloge iz programa dela zahte

vajo povsem konkretno angažiranje vseh 
članov Zveze sindikatov Slovenije. Zato 
predvidevamo, da bodo vse osnovne organi

zacije zveze sindikatov in vsi člani sodelovali 
pri uresničevanju naslednjih nalog:

— ocena demokratizacije odnosov v zvezi 
sindikatov,

— nadaljnje uveljavljanje stališč o delitvi 
po delu,

— aktivnost pri pripravljanju in spreje
manju srednjeročnih planov,

— stalna analiza gospodarjenja, še pose
bej ob polletju in tretjem četrtletju ter pri
prava planov za leto 1980,

— akcija »nič nas ne sme presenetiti«,
— priprava občnih zborov osnovnih or

ganizacij zveze sindikatov.

2.
Nadaljevali bomo z javno razpravo ozi

roma bomo z njo začeli v naši organizaciji o 
naslednjih vprašanjih:

— preobrazba družbenoekonomskih od
nosov v stanovanjskem gospodarstvu,

— zdravstveno varstvo,
— zakon o planiranju,
— nadaljnja reforma usmerjenega izo

braževanja, preobrazba predšolske vzgoje, 
osnovne šole in posebnih izobraževalnih 
skupnosti,

— zakon o družbenem sistemu informi
ranja.

3.
Predvidevamo, da bomo v drugem polletju 

na sejah republiškega sveta in predsedstva 
republiškega sveta Zveze sindikatov Slove
nije obravnavali naslednja vprašanja:

Julij
— program dela Zveze sindikatov Slove

nije v drugem polletju 1979. leta
— delo centrov pri republiškem svetu 

Zveze sindikatov Slovenije,
— uresničevanje stališč o delitvi po delu v 

TOZD.

September:
— zaposlovanje v SR Sloveniji,
— priprave na občne zbore osnovnih or

ganizacij zveze sindikatov,
— delovanje sindikatov v izjemnih ra

zmerah,
— dogovor o nadaljevanju aktivnosti za 

sprotno ocenjevanje uspešnosti gospodarje
nja (posebej za devetmesečno obdobje in 
zaključne fačune za leto 1979) ter plan za 
leto 1980.

Oktober:
— demokratizacija odnosov in kolek

tivno delo v Zvezi sindikatov Slovenije,

— planiranje in priprava srednjeročnih 
planov,

— stanovanjsko gospodarstvo,
— zdravstveno varstvo,
— zgodovina delavskega gibanja.

November:
— vloga in naloge sindikatov pri razvoju 

delegatskega sistema,
— zveza sindikatov in krajevne skupno

sti,
— informiranje v združenem delu,
— naloge DE,
— akcija »nič nas ne sme presenetiti«,
— akcija »delavec, kultura in naloge 

zveze sindikatov«.

December:
— uresničevanje nalog Zveze sindikatov 

Slovenije v sestavljenih organizacijah zdru
ženega dela,

— delavska kontrola,
— aktivnost zveze sindikatov pri utrjeva

nju mednarodnih ekonomskih odnosov,
— priprave na analizo gospodarjenja v 

letu 1979.

4.
Poleg naštetih oblik bomo nadaljevali s 

posvetovanji, seminarji in drugimi oblikami 
akcijskega povezovanja v Zvezi sindikatov 
Slovenije. Zato bomo tudi v drugem polletju 
po potrebi organizirali:

— posvete s predsedniki in sekretarji ob
činskih svetov in republiških odborov 
sindikatov;

— okrepili posvete s predsedniki medob
činskih svetov o posameznih vprašanjih v 
zvezi z uresničevanjem programa;

— posvete s predsedniki komisij, odbo
rov in svetov in drugih predstavnikov orga
nov pri občinskih svetih Zveze sindikatov 
Slovenije.

Te posvete bomo organizirali tako, da 
bodo po vsebini čimbolj prilagojeni aktual
nim akcijam in da bodo pomenili spodbudo 
ter pomoč za koordinacijo političnega dela.

Predvidevamo, da bodo vse osnovne or
ganizacije zveze sindikatov in vsi organi 
Zveze sindikatov Slovenije dopolnili svoje 
programe dela, ki so jih sprejeli za leto 1979 
ter tako dosegli še večjo usklajenost dela v 
Zvezi sindikatov Slovenije in povečali njeno 
učinkovitost.

Ljubljana, 13. julija 1979. leta
Predsedstvo 

republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije
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Stališča predsedstva republiškega sveta
Zveze sindikatov Slovenije o nalogah sindikatov 

v sedanjih družbenoekonomskih razmerah
V skladu z nalogami Zveze sindikatov Slo

venije, sklepi 9. kongresa ter letošnjim de
lovnim načrtom je predsedstvo republiškega 
sveta ZSS 12. septembra letos obravnavalo 
aktualne družbenoekonomske razmere ter 
naloge sindikatov v gospodarski stabilizaciji. 
Predsedstvo je sprejelo oceno sedanjih go
spodarskih tokov, pri čemer je poudarilo 
predvsem naslednje kritične točke:

— premajhna zavzetost vseh dejavnikov 
za hitrejše uveljavljanje družbenoekonom
skih odnosov in politiko gospodarske sta
bilizacije;

— odstopanja od nekaterih planskih 
usmeritev, kot so neustrezna struktura in 
prekomeren obseg naložb, prekomerno za
poslovanje, povečevanje primanjkljaja v tr
govinski in plačilni bilanci s tujino, naglo na
raščanje življenjskih stroškov in ogrožanje 
realnega življenjskega standarda;

— zaostrovanje pogojev za pridobivanje 
dohodka in slabšanje likvidnosti (organizacij 
združenega dela in bank);

— pritisk, da bi osebni dogodki naraščali 
hitreje kot družbena produktivnost.

Učinkovito obvladovanje sedanjih gospo
darskih tokov in razvoja ter hitrejša samou
pravna preobrazba sistema družbenoeko
nomskih odnosov terjata odločnejšo akcijo 
zveze sindikatov pri uresničevanju zakona o 
združenem delu ter sklepov 9. kongresa 
Zveze sindikatov Slovenije. Telesa zveze sin
dikatov so o mnogih vprašanjih že sprejela 
usmeritve in sklepe ter oblikovala dogovore 
za njihovo uresničevanje. Predsedstvo ugo
tavlja njihovo prepočasno in premalo do
sledno uresničevanje, opozarja na večjo od
govornost in poudarja:

1.
Aktivnost ob sprejemanju zaključnih ra

čunov za leto 1978 je omogočila delavcem 
bolj poglobljeno odločanje o gospodarjenju. 
To aktivnost moramo nadaljevati in jo še po
globiti ob obravnavi devetmesečnih perio- 

•dičnih obračunov in zaključnih računov za 
letošnje leto. Zagotoviti je potrebno celovito 
oceno položaja temeljne organizacije v 
družbeni reprodukciji in ocene uresničeva
nja ciljev srednjeročnega plana, s tem pa 
ustvariti trdne osnove za razvojne načrte za 
prihodnje leto in za novi srednjeročni plan. 
Predsedstvo RS ZSS bo skupaj z drugimi de
javniki v republiki pripravilo izhodišča za 
izvedbo te aktivnosti.

2.
Navkljub nekaterim rezultatom, ki smo jih 

dosegli pri uveljavljanju načela delitve po 
delu, predsedstvo ocenjuje, da »Stališča o 
pridobivanju in razporejanju dohodka in 
uveljavljanju delitve po delu« še vedno pre
malo zavzeto in dosledno uresničujemo. 
Zato predsedstvo zahteva, da sindikati na 
vseh ravneh storijo vse za:

— oblikovanje skupnih osnov in meril za 
razporejanje čistega dohodka ter delitev 
sredstev za osebne dohodke in skupno po
rabo v temeljnih organizacijah združenega 
dela ter med temeljno organizacijo, delovno 
organizacijo in sestavljeno organizacijo 
združenega dela;

— za hitrejše preoblikovanje samou
pravnih sporazumov dejavnosti;

— za pripravo družbenega dogovora o 
razporejanju čistega dohodka in delitvi sred
stev za osebne dohodke in skupno porabo v 
SR Sloveniji.

3.
Delež sredstev za osebne dohodke v ra& 

porejenem čistem dohodku je ob polletju 
sicer skladen s sprejetimi družbenimi usme
ritvami, vendar v posameznih organizacijah 
razmerje odstopa od načej smotrne delitve 
dohodka in delitve po delu. Povečujejo se 
tudi pritiski za hitrejše povečevanje oseb
nega dohodka kot naraščata dohodek in 
produktivnost dela. Predsedstvo zato zadol
žuje sindikalne organizacije, da v skladu s 
sprejetimi usmeritvami in stališči vztrajajo 
pri:

— takem razporejanju čistega dohodka, 
ki bo tudi v drugem polletju zagotovilo hi
trejšo krepitev materialne podlage dela in 
sredstev za osebne dohodke ter skupno po
rabo delavcev. Da bi zagotovili to, morajo 
sindikati vztrajati, da bomo pri mesečnem 
oblikovanju sredstev za akontacijo osebnega 
dohodka sproti preverjali kako uresniču
jemo to načelo.

— zviševanju osebnih dohodkov zavoljo 
povečanih življenjskih stroškov le tedaj, ko 
bodo preverili in analizirali:

a) pogoje ustvarjanja in pridobivanja do
hodka,

b) potrebo po sredstvih za razširitev ma
terialne podlage dela, upoštevaje pri tem 
predvsem sprejete ali zapadle obveznosti in

združevanja dohodka ter obseg in zastarelost 
proizvodnih sredstev,

c) stimulativnost sistema delitve sredstev 
za osebne dohodke po delu in rezultatih dela 
ter vpliv tega sistema na boljše gospodarje
nje, povečevanje produktivnosti dela in do
hodka,

č) glede na že doseženo raven osebnih 
dohodkov in skupne porabe, upravičenost 
povečanja teh sredstev zaradi zviševanja živ
ljenjskih stroškov,

d) višino osebnih dohodkov delavcev, ki 
opravljajo enako ali sorodna dela in dose
gajo tudi enake rezultate gospodarjenja z 
družbenimi sredstvi.

Sindikati se bomo zavzemali, da se bodo 
delavci v temeljni organizaciji združenega 
dela, kadar bodo ugotovili, da zaradi objek
tivnih vzrokov ob predvidenem delitvenem 
razmerju ne morejo preprečiti bistvenega 
znižanja realnih osebnih dohodkov in sred
stev skupne porabe, odločali za spremembo 
delitvenih razmerij ali za uveljavljanje med
sebojne solidarnosti ter si tako zagotovili 
materialno in socialno varnost.

— doslednem spoštovanju zakonskih 
predpisov tudi v organizacijah združenega 
dela, ki posluje z izgubo. To naj poveča od
govornost delavcev za rezultate gospodarje1 
nja in pripomore k hitrejšemu odpravljanju 
izgub in motenj v poslovanju;

— ugotavljanju odgovornosti poslovod
nih organov, delavcev s posebnimi poobla
stili in samoupravnih teles za odločitve o raz
porejanju dohodka, čistega dohodka in sred
stev za osebne dohodke in skupno porabo, ki 
so v nasprotju s sprejetimi stališči republi
škega sveta o delitvi po delu. V takih prime
rih morajo občinski sveti skupaj z družbe
nimi pravobranilci samoupravljanja dati po
budo za ukrepanje.

Predsedstvo je ugotovilo, da realni osebni 
dohodki v letu 1979 padajo. Ocenilo je, da 
takšna gibanja sicer dolgoročno prispevajo k 
usklajevanju rasti osebnih dohodkov in pro
duktivnosti dela, opredeljeni v tem srednje
ročnem planu, saj so realni osebni dohodki 
rasli v prejšnjih letih hitreje kot produktiv
nost dela, opozorilo pa je tudi, da naraščanja 
življenjskih stroškov, še zlasti cen osnovnih 
življenjskih potrebščin najbolj prizadene de
lavce z najnižjimi osebnimi dohodki in zato 
lahko ogroža življenjski minimum nekaterih 
družin. Osnovne organizacije zveze sindika-
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tov naj se zavzemajo, da bodo v temeljnih 
organizacijah posebej ugotavljali takšne 
primere. Ni smotrno, da bi za reševanje 
takšnih primerov spreminjali načela delitve 
po delu v temeljni organizaciji, pač pa je po
trebno uporabiti načelo solidarnosti vseh de
lavcev.

5.
Skupna poraba v temeljnih organizacijah 

narašča veliko hitreje kot druge sestavine či
stega dohodka. Osnovne organizacije in ob
činski sveti zveze sindikatov naj zato posebej

» *

proučijo porabo sredstev sklada skupne po
rabe v temeljnih organizacijah. Pozorni naj 
bodo, ali gre za ustvarjanje potrebnih sred
stev skupne porabe za leto 1980, ali pa za po
rabo, ki je v nasprotju s stališči o delitvi po 
delu in načelu dobrega gospodarjenja.

6.
Predsedstvo opozarja na zaostreno odgo

vornost vseh delavcev za boljše izkoriščanje 
vseh proizvodnih zmogljivosti in za bolj smo
trno gospodarjenje. Uveljavitev te odgovor
nosti pa terja veliko dejavnost sindikatov za

spreminjanje zavesti delavcev, tako da bo 
dobro gospodarjenje in stabilizacijsko rav
nanje trajna vrednota slehernega delavca.

Stabilizacijska prizadevanja bodo trajna 
sestavina dejavnosti sindikatov na vseh rav
neh. Predsedstvo republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije bo sproti ocenjevalo 
uresničevanje teh stališč in usmerjalo delo
vanje sindikatov na vseh ravneh, da bi tako 
hitreje krepili družbenoekonomski položaj 
delavcev.

Ljubljana, 17. septembra 1979. leta

Sindikalni poročevalec
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Sklepi 11. seje predsedstva republiškega sveta
Zveze sindikatov Slovenije o nadaljnji aktivnosti 

pri uresničevanju stališč o delitvi po delu
1.
Aktivnost za uresničevanje stališč je stekla 

in prizadevamo si, da bi urejanje delitve po 
delu uskladili z zakonom o združenem delu.

Kljub temu predsedstvo ugotavlja, da po
meni sedanja aktivnost le začetek trajnih 
prizadevanj, ki so sicer spodbuda, vendar 
bodo obrodila rezultate le, če bodo postala 
stalna sestavina aktivnosti vseh oblik organi
ziranosti zveze sindikatov, zlasti pa osnovnih 
organizacij zveze sindikatov.

2.
Upoštevaje doseženo aktivnost in pro

bleme, predsedstvo ugotavlja, da je v občin
skih svetih zveze sindikatov potrebno orga
nizirati vse potrebne aktivnosti za to, da bi:

— zagotovili pregled nad vsemi organiza
cijami združenega dela, ki so že sprejele pro
grame aktivnosti ali pa jih še niso,

— zagotovili, da bodo v vseh organizaci
jah združenega dela, kjer programov aktiv
nosti še niso sprejeli, osnovne organizacije 
zveze sindikatov zahtevale od poslovodnih 
organov, ustreznih strokovnih služb in delav
skega sveta, da te programe sprejmejo takoj, 
najkasneje pa v mesecu septembru letos,

— zagotovili pregled nad tem, kako spre
jeti programi odsevajo stvarne probleme de
litve po delu v organizacijah združenega 
dela, koliko so konkretni in obvezujoči,

— zagotovili sprotno spremljanje uresni
čevanja sprejetih pirogramov ter pomagali 
pri reševanju vprašanj, ki v posamezni orga
nizaciji združenega dela ovirajo uspešno 
uresničevanje programov.

Uresničevanje navedenih nalog naj pred
sedstva občinskih svetov zveze sindikatov 
ocenjujejo sproti, posebej pa v mesecu sep
tembru in decembru 1979. leta. Pri tem mo
rajo še posebej pozorno analizirati razmere 
in aktivnosti v organizacijah združenega 
dela, v katerih so prav zaradi neuveljavlje
nega sistema delitve po delu nastopile kon
fliktne situacije. Vse aktivnosti naj občinski 
sveti Zveze sindikatov Slovenije organizi
rajo usklajeno z drugimi dejavniki v občini 
(ZK, SZDL, ZSMS, družbenim pravobranil
cem samoupravljanja, občinsko skupščino in 
drugimi organi, odbori in komisijami s tega 
področja), ki so zadolženi za uresničevanje 
zakona o združenem delu.

3.
Občinski sveti zveze sindikatov, ki še ni

majo svetov za dohodek in osebne dohodke,

naj te svete čimprej ustanovijo ter zagotovijo 
neposredno sodelovanje pri reševanju pro
blemov. V občinskih svetih, kjer so ti sveti 
ustanovljeni, naj poživijo njihovo delo. O 
posebnih vprašanjih, ki se pojavljajo v orga
nizacijah združenega dela, naj sveti sproti 
obveščajo ustrezne svete republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije, ki naj poskušajo 
odgovoriti na dileme in vprašanja in izobli
kovati ustrezne usmeritve.

Da bi se dogovorili o sodelovanju in 
skupni aktivnosti pri uresničevanju delov
nega programa, bo svet za dohodek in 
osebne dohodke republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije na jesen letos sklical 
posvet z ustreznimi sveti občinskih svetov 
zveze sindikatov.

Svet za dohodek in osebne dohodke naj na 
ta posvet pritegne tudi predsednike ustrez
nih komisij pri republiških odborih sindika
tov.

4.
Republiški svet Zveze sindikatov Slove

nije — center za družbenopolitično usposab
ljanje naj jeseni pripravi program za uspo
sabljanje sindikalnih aktivistov o uveljavlja
nju delitve po delu.

Občinski sveti zveze sindikatov bodo za
gotovili, da bo pripravljeni program vključen 
v program usposabljanja v osnovnih organi
zacijah zveze sindikatov.

Občinski sveti zveze sindikatov bodo za
gotovili, da bodo klubi samoupravljalcev 
sprejeli kot svojo prednostno nalogo obrav
navo vprašanj o uveljavljanju načela delitve 
po delu. Vztrajali bodo, da bi klubi samou
pravljalcev izmenjavali konkretne izkušnje o 
teh vprašanjih, razčiščevali pereča vprašanja 
ter obravnavali konkretne primere rešitev v 
organizacijah združenega dela.

5.
Upoštevaje predvidene aktivnosti v letoš

njem letu za spremembe in dopolnitve sa
moupravnih splošnih aktov v organizacijah 
združenega dela, predsedstvo RS ZSS po
novno opozarja organe in organizacije sindi
kata, da pravočasno obveščajo delavce, da 
organizirajo ustrezne predhodne razprave 
ter zagotovijo ustavno pravico delavcev, da 
se o pravicah in dolžnostih, opredeljenih v 
samoupravnih splošnih aktih, odločajo z 
osebnim izrekanjem. Le tako bo lahko vse
bina teh aktov dejanski odsev interesov in 
potreb delavcev.

S takšno aktivnostjo naj osnovne organi
zacije zveze sindikatov zagotovijo, da bodo 
predlogi za izpopolnitev sistemov delitve po 
delu v skadu z zakonom o združenem delu in 
s sprejetimi stališči.

V nasprotnem primeru naj osnovne orga
nizacije zveze sindikatov ne dajo svojega so
glasja ustreznemu samoupravnemu sploš
nemu aktu ter predlagajo družbenemu pra
vobranilcu samoupravljanja, naj ukrepa v 
skladu s svojimi pristojnostmi, ali pa naj 
sprožijo spor pred sodiščem združenega 
dela.

6.
Osnovne organizacije zveze sindikatov 

morajo zagotoviti, da bodo strokovne službe 
in poslovodni organi dajali delavcem pravo
časne in razumljive podatke za sprotno oce
njevanje rezultatov gospodarjenja in ugo
tavljanje prispevka delavcev k povečanju 
produktivnosti dela ter ustvarjenemu do
hodku. Zagotoviti morajo, da bodo gibanja 
sredstev za osebne dohodke v skladu s spre
jetimi usmeritvami v stališčih ter da bodo 
prispevala k povečanemu interesu delavcev 
za boljše gospodarjenje ter k uresničevanju 
politike gospodarske stabilizacije.

7.
V pripravah na oceno gospodarjenja v 

prvem polletju, ob devetmesečnem obra
čunu in zaključnem računu, ob planiranju za 
leto 1980 ter pri pripravljanju planov za na
slednje srednjeročno obdobje morajo vse 
organizacije in organi zveze sindikatov na
meniti posebno pozornost vprašanjem, ki 
zadevajo planiranje in razporejanje, ustvar
janje in delitev dohodka ter osebnih dohod
kov in skupne porabe.

8.
Predsedstvo republiškega sveta Zveze 

sindikatov Slovenije opozarja, da v posa
meznih organizacijah združenega dela še 
vedno razporejajo dohodek na sredstva za 

'osebne dohodke, ne da bi ugotavljali prispe
vek k ustvarjenemu dohodku. Ponekod 
sprejemajo sklepe o zvišanju osebnih do
hodkov brez poprejšnjih analiz in ne glede 
na ustvarjeni dohodek, ponekod pa pri pri
pravljanju predlogov za dopolnitev sistema 
delitve po delu predvidevajo znatno zviševa
nje sredstev za osebne dohodke, ne da bi ta 
sicer upravičena prizadevanja pogojili s pri
spevkom delavcem k ustvarjenemu večjemu 
dohodku. Predsedstvo republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije sodi, da takšne 
prakse ni mogoče sprejeti in predlaga, da se
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ji odločno uprejo vse organizacije in organi 
zveze sindikatov.

Predsedstvo republiškega sveta Zveze 
sindikatov Slovenije obenem opozarja, da 
sedanja gospodarska gibanja in gibanje cen 
močno pritiskajo tudi na življenjske stroške 
in s tem spodbujajo zahteve po zviševanju 
osebnih dohodkov, da bi zagotovili in 
ohranili realni standard delavcev.# Zato sta 
svet za življenjske in delovne razmere delav
cev in svet za oblikovanje dohodka in delitev 
sredstev za osebne dohodke dolžna sproti 
spremljati gibanja življenjskih stroškov in 
osebnih dohodkov ter opozarjati predsed

stvo republiškega sveta ZSS na odstopanja, 
ki zahtevajo jasne politične usmeritve.

Predsedstva občinskih svetov zveze sindi
katov naj s to nalogo zadolžijo svoje ustrezne 
svete in druge organe.

9.
Republiški odbori sindikatov dejavnosti in 

komisija za presojo samoupravnih sporazu
mov dejavnosti morajo poročati predsedstvu 
republiškega sveta Zveze sindikatov Slove
nije o uresničevanju stališč, perečih vprašanj 
ter njihovih opredelitvah, glede samouprav
nih sporazumov dejavnosti. Obenem je po

trebno pripraviti tudi programe aktivnosti za 
izdelavo novih samoupravnih sporazumov 
dejavnosti.

10.
Predsedstvo republiškega sveta Zveze 

sindikatov Slovenije bo na jesen letos obrav
navalo in ocenilo dosežene priprave za spre
jem družbenega dogovora o osebnih dohod
kih v republiki, se izreklo o perečih vpraša
njih oziroma sprejelo sklepe za pospešitev 
aktivnosti pri pripravi družbenega dogovora.

Ljubljana, 13. julija 1979. leta.


